
ايمان: استاندار قم با گراميداشت سالگرد سفر رهبر معظم انقلاب به قم از اختصاص 750 ميليارد ريال 
اعتبار به قم از محل اعتبارات سفر معظم له خبر داد.

حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش در مراسم سالگرد افتتاح بیمارستان علی بن ابیطالب )ع( كه با حضور 
سردار مهدوي نژاد فرمانده سپاه علي ابن ابیطالب)ع( برگزار شد، طي سخناني با اشاره به ثمرات سفر رهبر معظم 
انقلاب به قم به ويژه در بخش هاي بهداشتي و درماني گفت: اين بیمارستان از محل مصوبات سفر تاريخي معظم 
له و با مديريت جهادي سپاه قم به بهره برداري رسید .استاندار قم با اشاره به دستاوردهاي ملي و بین المللي اين 
سفر، بصیرت افزايي اقشار مختلف مردم و تعمیق پیوند ولايت با حوزه هاي علمیه و مراجع عظام را از مهمترين اين 
دستاوردها برشمرد و افزود:  آثار و بركات اين سفر در ابعاد مختلف براي سالها باقي است.وي با بیان اينكه پس از سفر 
رهبر معظم انقلاب، 13000 میلیارد ريال از اعتبارات پروژه هاي مصوب سفر به قم تخصیص داده شده است تصريح 
كرد: از همین محل روز گذشته 750 میلیارد ريال به استان قم تخصیص داده شد.استاندار قم در ادامه با بیان اينكه 
در سال هاي پس از انقلاب اسلامي شاهد خدمات سپاه پاسداران انقلاب اسلامي در همه ي عرصه ها بوده ايم گفت: 

افتتاح اين بیمارستان نیز در راستاي خدمات رساني به مردم و خانواده ي شريف ايثارگران و نیروهاي مسلح بسیار موثر 
بوده است.مقام عالي دولت در استان با اشاره به جهت گیري هاي خصمانه ي كشورهاي مستكبر بر علیه نظام مقدس 
جمهوري اسلامي ايران تصريح كرد: كشورهاي غربي و عمال منطقه اي ايشان براي ضربه زدن به میهن اسلامي از 
هیچ تلاشي فروگذار نمي كنند.وي صبر و استقامت ملت،  هدايت هاي رهبري و آمادگي و هوشیاري نیروهاي مسلح از 
جمله سپاه پاسداران را عامل اصلي خنثي سازي توطئه هاي دشمنان عنوان و خاطرنشان كرد: به بركت اين پايمردي 

و به لطف خداوند متعال كوچكترين مشكل امنیتي در كشور نداريم.
تشکيل کارگروه استان های زيارتی قم و خراسان رضوی در دولت

استاندار قم همچنین  در جلسه ستاد هدفمندی يارانه ها با اشاره به تشكیل كارگروه استان های زيارتی قم و 
خراسان رضوی در دولت، اين كارگروه را در بهبود معیشت مردم و رشد اقتصادی اين استان ها بسیار موثر دانست. 
حجت الاسلام صالحی منش ، با اشاره به سفر پر خیر و بركت رهبر معظم انقلاب به قم در سال 89 گفت: ايشان 

عنايت ويژه ای به شهر مقدس قم دارند و بركات سفر ايشان هنوز هم در قم قابل مشاهده است....

استاندار قم خبر داد:

اختصاص 750 ميليارد ريال اعتبار از محل اعتبارات سفر رهبري به قم 

معاون اداره کل ورزش و جوانان استان قم اعلام کرد:

380 هزار جوان قمی در سن ازدواج 
ايمان : معاون فرهنگی اداره کل ورزش و جوانان استان قم با بيان اين که 
قم، پايلوت طرح آموزش پيش از ازدواج در کشور است گفت: 380 هزار جوان 

در قم در سن ازدواج قرار دارند.
روح الله رمضانی ،درباره اجرايی شدن طرح آموزش پیش از ازدواج در قم اظهار كرد: 
اين طرح به صورت پايلوت و با نظارت وزارت ورزش و جوانان در قم اجرا می شود و در 
صورت موفقیت طرح به صورت سراسری در تمامی استان ها به اجرا در می آيد و هدف 
از آن، كاهش آمار طلاق است. وی گفت: بسیاری از موارد طلاق به دلیل عدم آشنايی 

زوجین به چگونگی برخورد با تعارض بین زوجین در زندگی 
مشترک، نحوه تصمیم گیری و تعامل فكری دو جانبه است 

كه در طرح آموزش پیش از ازدواج تلاش شده زوجین با 
اين مفاهیم آشنا شوند.معاون فرهنگی اداره كل ورزش 

و جوانان قم افزود: مراسم افتتاحیه طرح آموزش 
زوجین در فرهنگسرای جوان قم برگزار شده 

است و ....

نخستین روزنامه استان قم
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در ديدار با تحريريه » ايمان« مطرح شد:

انتقاد آیت الله گرامی 
از صدا و سیما

برخی برنامه های رسانه ملی متدينين را ناراحت کرده است
ايمان : يکی از مراجع تقليد قم با تاکيد بر اينکه مردم از دروغ خسته شده اند، گفت: مردم عاشق صداقت هستند، اما آنقدر 

دروغ زياد شده است که به اين زودی باور نمی کنند که کسی راست بگويد.
آيت الله محمد علی گرامی روز گذشته در ديدار تحريريه »ايمان« اظهار داشت: مردم وقتی دروغی از يک نفر می شنوند، ايمانشان به آن فرد 

از دست می رود، روح جمعی جامعه هم دروغ را نمی پذيرد....

از  نخبه  نيروهای  فرار  به  نسبت  قم  شهردار  ايمان: 
مجموعه مديريت شهری قم هشدار داد.

محمد دلبری روز يكشنبه در نودمین جلسه رسمی شورای 

اسلامی شهر، اظهار داشت: شهرداری قم هم اكنون با فرار نیروهای 
نخبه از سیستم خود مواجه است.وی با بیان اينكه شهرداری در 

نبود نیروهای نخبه بايد برای انجام كارهايی ...

دربيمارستان شهيد بهشتی قم وبدون عمل جراحی باز صورت گرفت :

خارج کردن ميخ از قلب يک بيمار

مديرکل آمار و اطلاعات استانداری قم:

99درصد قمی ها يارانه می گيرند
سرمقاله: حسين غريب به بهانه روز خانواده و تکريم بازنشستگان

با زنشستگي؛ نقطه سرخط

در نودمين جلسه رسمی شورای اسلامی شهر مطرح شد:

هشدار  دلبری نسبت به فرار نخبگان
از شهرداری قم 
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قم باید نشریه بین المللی د اشته باشد
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به استناد ماده 131 قانون کار و آيين نامه 
مصوب 71/10/6 هيات وزيران ، انجمن صنفی 

فوق تشکيل شده است.
از کليه  اعضای صنف  مربوطه دعوت می شود 

در جلسه مذکور شرکت نمايند.ضمنا علاقمندان 
به عضويت در بازرسی انجمن صنفی می توانند 
با رعايت شرايط مندرج در اساسنامه   مراتب 

داوطلبی خود را حداکثر تا تاريخ 1393/08/11به 
آدرس قم ميدان شهيد مطهری-ساختمان اداره 
کار سابق- دفتر انجمن تحويل و رسيد دريافت 

نمايند.)قبل از حضور با تلفن
 09122527426 هماهنگی شود(

مجمع عمومی انجمن صنفی مذکور روز 
در  ساعت16   1393/08/18 يکشنبه 
محل: ميدان شهيد مطهری، ساختمان 
سالن  همکف،  طبقه  کار،  اداره  سابق 
صنفی کاميون داران  انجمن  جلسات 

استان قم برگزار می گردد.
از کليه اعضا و مسولين عضو شاغل در 
صنف مربوطه دعوت می شود در جلسه 

مذکور شرکت نمايند.
دستور جلسه:

-ارائه گزارش توسط بازرس
-انتخابات بازرسين

آگهی اعلام داوطلبی انجمن صنفی کارگری 
خبرنگاران و روزنامه نگاران استان قم

آگهی دعوت مجمع عمومی انجمن صنفی 
کارگری خبرنگاران و روزنامه نگاران استان قم

هيات مديره انجمن صنفی هيات مديره انجمن صنفی

حسین عبداللهی در دیدار با آیت الله گرامی:
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گراميداشت  با  قم  استاندار  ايمان: 
سالگرد سفر رهبر معظم انقلاب به قم از 
اختصاص 750 ميليارد ريال اعتبار به قم 
از محل اعتبارات سفر معظم له خبر داد.

حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش 
در مراسم سالگرد افتتاح بیمارستان علی بن 
ابیطالب )ع( كه با حضور سردار مهدوي نژاد 
فرمانده سپاه علي ابن ابیطالب)ع( برگزار شد، 
طي سخناني با اشاره به ثمرات سفر رهبر 
معظم انقلاب به قم به ويژه در بخش هاي 
بهداشتي و درماني گفت: اين بیمارستان 
از محل مصوبات سفر تاريخي معظم له و 
با مديريت جهادي سپاه قم به بهره برداري 
رسید .استاندار قم با اشاره به دستاوردهاي 
ملي و بین المللي اين سفر، بصیرت افزايي 
اقشار مختلف مردم و تعمیق پیوند ولايت 
از  با حوزه هاي علمیه و مراجع عظام را 
مهمترين اين دستاوردها برشمرد و افزود:  
آثار و بركات اين سفر در ابعاد مختلف براي 
سالها باقي است.وي با بیان اينكه پس از 
سفر رهبر معظم انقلاب، 13000 میلیارد 
ريال از اعتبارات پروژه هاي مصوب سفر به 
قم تخصیص داده شده است تصريح كرد: از 
همین محل روز گذشته 750 میلیارد ريال 
به استان قم تخصیص داده شد.استاندار قم 
در ادامه با بیان اينكه در سال هاي پس از 
انقلاب اسلامي شاهد خدمات سپاه پاسداران 

انقلاب اسلامي در همه ي عرصه ها بوده ايم 
گفت: افتتاح اين بیمارستان نیز در راستاي 
خدمات رساني به مردم و خانواده ي شريف 
ايثارگران و نیروهاي مسلح بسیار موثر بوده 
است.مقام عالي دولت در استان با اشاره به 
جهت گیري هاي خصمانه ي كشورهاي 
نظام مقدس جمهوري  بر علیه  مستكبر 
اسلامي ايران تصريح كرد: كشورهاي غربي 
و عمال منطقه اي ايشان براي ضربه زدن به 
میهن اسلامي از هیچ تلاشي فروگذار نمي 
كنند.وي صبر و استقامت ملت،  هدايت هاي 
نیروهاي  هوشیاري  و  آمادگي  و  رهبري 
مسلح از جمله سپاه پاسداران را عامل اصلي 

خنثي سازي توطئه هاي دشمنان عنوان و 
خاطرنشان كرد: به بركت اين پايمردي و 
به لطف خداوند متعال كوچكترين مشكل 

امنیتي در كشور نداريم.
تشکيل کارگروه استان های زيارتی 

قم و خراسان رضوی در دولت
استاندار قم همچنین  در جلسه ستاد 
تشكیل  به  اشاره  با  ها  يارانه  هدفمندی 
كارگروه استان های زيارتی قم و خراسان 
رضوی در دولت، اين كارگروه را در بهبود 
معیشت مردم و رشد اقتصادی اين استان ها 
بسیار موثر دانست. حجت الاسلام صالحی 
منش ، با اشاره به سفر پر خیر و بركت 

رهبر معظم انقلاب به قم در سال 89 گفت: 
ايشان عنايت ويژه ای به شهر مقدس قم 
دارند و بركات سفر ايشان هنوز هم در قم 
قابل مشاهده است. استاندار قم با اشاره به 
تشكیل كار گروه زيارتی استان های قم و 
خراسان با حضور شش وزير، اين كارگروه 
را بسیار كار آمد دانست و تصريح كرد : اين 
كارگروه جهت پیگیری و حل مسائل استان 
های زيارتی قم و خراسان تشكیل شده است 
و در بهبود معیشت مردم و رشد اقتصادی 
اين استان ها موثر خواهد بود.وی تأكیدات 
مقام معظم رهبری و رياست محترم جمهور 
اقتصاد  های  زيرساخت  اجرای  بر  مبنی 
مقاومتی در كشور را مورد توجه قرار داد 
و افزود: مسئولان استان قم در اين زمینه 
بسیار كوشا بوده اند و موجب رشد اقتصادی 
استان و توسعه ی اشتغال در يک سال اخیر 
شده اند. وی در استان با اشاره به برخی از 
مشكلات صادرات محصولات استان قم به 
كشورهای همسايه خاطرنشان كرد: مديران 
استان بايد با برگزاری جلسات كارشناسی 
راهكار مناسب در راستای حل اين مشكلات 
را بینديشند.صالحی منش در پايان بیان كرد: 
انرژی نور خورشید برای كشورهای پیشرفته 
بسیار حائز اهمیت بوده و استان قم نیز از اين 
انرژی برخوردار كه بايد به بهترين صورت از 

آن استفاده شود.

ايمان: شهردار قم نسبت به فرار نيروهای نخبه از 
مجموعه مديريت شهری قم هشدار داد.

محمد دلبری روز يكشنبه در نودمین جلسه رسمی 
شورای اسلامی شهر، اظهار داشت: شهرداری قم هم اكنون 
با فرار نیروهای نخبه از سیستم خود مواجه است.وی با 
بیان اينكه شهرداری در نبود نیروهای نخبه بايد برای انجام 
كارهای مانند حسابداری و حسابرسی از نیروهای شركتی 
استفاده كند، افزود: اين نیروها به هیچ وجه از نظر تخصص 
و مهارت در سطح يک نیروی دارنده مدرک دكترا نیستند.

اين مسوول با اشاره به لايحه شهرداری به شورای اسلامی 
شهر مبنی بر اخذ مجوز ارايه كمک هزينه تحصیل به 
مبلغ 200 میلیون ريال برای يكی از كارمندان شهرداری، 
خاطرنشان كرد: اين شخص در قبال دريافت اين مبلغ 
التحصیلی و دريافت  فارغ  از  متعهد می شود، كه پس 
فعالیت های خود در مجموعه شهرداری  مدرک دكترا 
را دو برابر كند.وی شهردار قم با تاكید بر ارزشمند بودن 
اين اقدام، خاطرنشان كرد: بدون شک اين اقدام موجب 
بالارفتن انگیزه اين شخص برای فعالیت در شهرداری می 

شود، و علاوه بر آن ساير كاركنان و پرسنل اين نهاد را به 
ادامه تحصیل و فراگرفتن دانش و تخصص بیشتر تشويق 
می كند.دلبری، خطاب به اعضای شورای اسلامی شهر، 
تصريح كرد: اختصاص اين مبلغ در حقیقت نوعی سرمايه 
گذاری است، و به هیچ وجه هزينه برای شهرداری محسوب 
نمی شود.در نهايت اين لايحه شهرداری رای كافی را برای 
تصويب بدست نیاورد و به پیشنهاد نايب ريیس شورای 
اسلامی شهر قم قرار شد، شورا پس از بررسی بیشتر اين 

لايحه يک ماه ديگر نظر خود را در مورد آن اعلام كند.

تاکيد  با  قم  استاندار  برنامه ريزی  ايمان: معاون 
بايد مجدد طراحی  اينکه ريل اقتصادی کشور  بر 
شود، گفت: در حال حاضر 73 درصد نقدينگی در 
اختيار بانک ها و 60 درصد آن در اختيار بانک های 
خصوصی است، دولت معتقد است اين ارقام بايد به 

توليد بازگردد.
كارگروه  در جلسه  سید حسن رضوی غروب شنبه 
هدفمندی يارانه ها كه در استانداری قم تشكیل شد، با 
اشاره به بخش نامه دولت در زمینه سیاست های خروج 
غیر تورمی از ركود اظهار داشت: مسئله اقتصادی در كشور 
مشكل دامنه داری از نظر زمان است. وی ادامه داد: اقتصاد 
ما اقتصاد ارز محور و تک محصولی بوده كه اين شرايط به 
امسال و چند سال گذشته برنمی گردد. در طول برنامه های 
مختلف در قالب 5 برنامه، دولت ها و مجالس تلاش كردند 
اين اقتصاد را از اين وضعیت نجات داده و بر مبنای يک 
اقتصاد پويا و متكی بر منابع داخلی، خروجی های مطلوبی 
اينكه تحريم در  به  اشاره  با  استاندار قم  بگیرند. معاون 
سال های اخیر تكانه های در اقتصاد وارد كرد كه بسیاری از 
معضلات خود را نشان داد خاطرنشان كرد: در شرايط فعلی 
با نگاه به اقتصاد مقاومتی و مشكلاتی كه تحريم به وجود 
آورده، بايد ريل اقتصادی كشور را طراحی مجدد كنیم. وی 
افزود: دولت در اين راستا در قالب قوانین و ضوابط جاری، 
برنامه پنجم، برنامه سالانه و لايحه ای به عنوان ارتقای نظام 
مالی كشور، سیاست های مقابله با اين مشكل را به مجلس 

ارائه كرده و مجوزهای قانونی را خواهد گرفت.
چهار سياست اقتصادی دولت

به گفته رضوی شاكله اين سیاست ها در چهار گروه 
است: سیاست های بهینه سازی مصرف، بهبود فضای كسب 
و كار، تأمین منابع مالی برای واحدهای تولیدی و تسهیل 
صادرات است . وی با اشاره به اينكه دولت در شرايط فعلی 
تاكید ويژه ای بر رفع تنگناهای واحدهای تولیدی دارد اضافه 
كرد: دولت در سطح كلان در قالب اين چهار سیاست، 
ثبات اقتصاد، مهار تورم، ثبات بازار ارز و برقراری آرامش 
در بازارهای ديگر را پیگیری می كند. معاون برنامه ريزی 
استاندار قم ادامه داد: دولت تلاش می كند با كنترل عرضه 
و تقاضا از سرازير شدن جريان سیال نقدينگی به بازارهای 
مختلف جلوگیری كرده و پول را به سمت تولید و اشتغال 
ببرد. وی گفت: در دو سال گذشته رشد اقتصادی كشور 
منفی بوده كه در راستای هر يک درصد رشد منفی بیش 

از 100 هزار شغل را از دست می دهیم.برعكس اين هم 
صادق است يعنی اگر رشد اقتصادی حاصل شود به ازای 

آن اشتغال هم ايجاد خواهد شد. 
رشد منفی اقتصادی در سال های اخير

رضوی افزود: سال های گذشته نه تنها اشتغال نداشتیم 
بلكه بسیاری از اشتغالات را از دست داده ايم و اگر بخواهیم 
به رشد اقتصادی برنامه  برسیم بايد جهش وار حركت كنیم .

وی با اشاره به اينكه سیاست های دولت در قالب زمان 
سال 93 و 94 تهیه شده و به صورت دفعی جواب نمی دهد 
خاطرنشان كرد: وجود ركود و تورم به صورت همزمان 
شرايط را برای ما مشكل كرده است و خروج غیر تورمی از 
ركود سیاست های خاصی می طلبد كه مديران بايد به آن 
توجه داشته باشند. معاون برنامه ريزی استاندار قم با اشاره 
به موقعیت دولت در مهار تورم گفت: پیش بینی می شود 
در پايان سال بیش از وعده دولت تورم مهار شود و اين 
نشان می دهد سیاست ها كارايی خوبی داشته است. وی 
ادامه داد: در اين مدت همچنین ركود هم به طور قابل 
توجهی كنترل شده و شرايط نسبت به گذشته بهتر است. 
چهارگانه  سیاست های  به سرفصل های  اشاره  با  رضوی 
دولت برای خروج غیر تورمی از ركود گفت: در بهترين 
شرايط دولت انتظار دارد تا پايان سال 94 سیاست ها كارايی 

خود را نشان دهد.
سياست های اقتصادی با در نظر گرفتن تحريم

وی اظهار داشت: تمام اين سیاست ها بر اين اساس 

است كه همچنان تحريم پابرجا است. يعنی دولت نگاهی 
به اينكه تحريم ها برداشته شود، نداشته است و همچنین 
اين سیاست ها حول محور مسئله اقتصاد مقاومتی شكل 
گرفته است. معاون استاندار قم با اشاره به بانک محور 
شدن اقتصاد كشور در سال های اخیر گفت: دولت تلاش 
می كند بانک از بنگاه داری دور شده و نقش درستی در 
اقتصاد ايفا كند. به عقیده وی در شرايط اقتصادی كنونی 
كاهش  و  ظالمانه  تحريم های  داخلی،  تقاضای  كاهش 
اقتصادی  معادلات  برخی  شده  موجب  سرمايه گذاری 
خارج از دست دولت باشد. وی ادامه داد: هدف دولت 
با توجه به  از ركود است و  پايدار و غیر تورمی  خروج 
شرايط كنونی چنین اقدامی با حركت جهشی امكان پذير 
نیست بلكه سیاست ها و اقدامات بايد زمان دار و تدريجی 
باشد. رضوی با اشاره به سیاست دولت در زمینه مديريت 
شركت های  عمده  گفت:  خود  بدهی های  و  تسويه  و 
خدماتی، پیمانكاران و بانک ها مشكل اصلی شان اين است 

كه طلب اصلی را از خود دولت دارند.
حذف قيمت گذاری تکليفی در تجارت

وی با اشاره به سیاست های اقتصادی دولت در عرصه 
تجارت ادامه داد: در چهار چوب مباحث مربوط به محیط 
كسب و كار، دولت به دنبال حذف تدريجی قیمت گذاری 
بسیار  كار  كه  است  تقاضا  و  عرضه  مديريت  و  تكلیفی 
مشكلی به نظر می رسد. معاون برنامه ريزی استاندار قم 
كسب  محیطی  شرايط  مداوم  پايش  كرد:  خاطرنشان 
و كار و ارتباط منظم با فعالان اقتصادی مسئله ديگری 
است كه دولت دنبال می كند و در اين راستا ما هم در 
استان مسئولیت هايی داريم. وی گفت: آن چیزی كه در 
سیاست های اقتصادی حرف اول و آخر را می زند تأمین 
منابع مالی است كه دولت در اين زمینه به دنبال جلب 
كمک بانک ها  از طريق افزايش سرمايه  بانک ها، كاهش 
بدهی بخش دولت به آنها و خروج آنها از بنگاه داری است. 
رضوی با اشاره به اينكه دولت پیش بینی كرده در سال 93 
و 94 نیاز به سالانه 230 هزار میلیارد تومان سرمايه گذاری 
در كشور رخ دهد تا بتوانیم در راستای اشتغال زايی گام 
برداريم خاطرنشان كرد: در اين زمینه 34 درصد بار اين 
رقم به دوش بانک ها گذاشته شده است. وی افزود: در 
حال حاضر هم 73 درصد نقدينگی در اختیار بانک ها و 60 
درصد آن در اختیار بانک های خصوصی است. دولت معتقد 

است اين ارقام بايد به تولید بازگردد.

استاندار قم خبر داد:

اختصاص 750 میلیارد ریال اعتبار از محل اعتبارات سفر رهبري به قم 

ايمان: سخنگوي شوراي شهر قم 
گفت: با پيگيری های انجام شده پروژه 
مترو در قم با رکورد 16.5 متر حفاري 
به وسيله دستگاهTBM سرعت گرفت 

که اين ميزان حفاري قابل قبول است.
جلسات  به  اشاره  با  ذاكريان  عباس 
بزرگ  پروژه  براي دو  پیگیري  و  مستمر 
مترو و مونوريل  بیان كرد: با پیگیري هاي 
با  مترو  حفاري  متر   16/5 شده   انجام 
دستگاه TBM  ، سرعت گرفت كه اين 
میزان حفاري ركوردي قابل قبول محسوب 
مي شود.وي تصريح كرد: جلسات پیگیري 
پروژه هاي مترو و منوريل به دلیل اهمیت 
شهردار،  مدير  استاندار،  حضور  با  زياد 
سازمان قطار شهري پروژه و ديگر دست 
اندركاران امر برگزار شد و اين پیگیري ها 
موجب شد با وجود مشكلات اقتصادي كه 
تمام كشور با آن درگیر است  اين پروژه 
اسلامي  شوراي  بگیرد.سخنگوي  سرعت 
پیگیري  با  امیدواريم  ابراز كرد:  قم  شهر 

تامین شده و  مالي  صورت گرفته منابع 
پروژه مترو  اجراي  شاهد كاهش سرعت 
در قم نباشیم و عقب ماندگي هاي پیش 
آمده نیز به زودي جبران شود.وي با اشاره 
به نگراني مردم مبني بر توقف پروژه مترو 
در قم تصريح كرد: اين نويد را به مردم قم 

مي دهیم كه جاي هیچ گونه نگراني نیست 
و با پیگیري هاي انجام شده پروژه مترو در 
قم به صورت دو نوبت مشغول كار است.

ذاكريان در بخش ديگري از سخنان خود 
اجراي  براي  شده  انجام  پیگیري هاي  به 
پروژه مونوريل اشاره كرد و گفت: جلساتي 

مجري  شركت هاي  مسئولان  حضور  با 
تشكیل شد و اين شركت ها متعهد شدند 
افتتاح فاز نخست اين پروژه  را همانگونه كه 
استاندار قم وعده داده است در دهه فجر به 
بهره برداري برسانند.وي با بیان اينكه پروژه 
مترو در قم پنج ساله تدوين شده بود گفت: 
زماني می توانستیم اين پروژه را ظرف پنج 
سال عملیاتي كنیم كه تامین منابع مالي 
صورت بگیرد و البته اكنون اين پروژه شتاب 
كمیسیون  است.رئیس  گرفته  بیشتري 
خدمات شهری شوراي اسلامي شهر قم با 
اشاره به اينكه  تامین منابع مالي بايد از محل 
فاينانس محقق  و  اوراق مشاركت  فروش 
شود گفت: اگر پیوستگي تامین منابع حفظ 
شود پروژه با شتاب پیشرفت خواهد كرد.

ذاكريان از حضور دكتر نوبخت معاون رئیس 
جمهور در شوراي اداري استان روز دوشنبه 
خبر داد و گفت: امیدواريم با حضور ايشان 
اين  اجراي  در  خوبي  نتايج  به  بتوانیم 

پروژه ها دست يابیم.

ايمان : سرپرست سازمان صنعت، 
قم خواستار  استان  تجارت  و  معدن 
درياچه  به  دسترسی  مسير  احداث 
نمک برای توسعه معاون اين منطقه 

شد.
در  شنبه  شامگاه  سیجانی  محمود 
كارگروه هدفمندی يارانه ها در استانداری 
قم با اشاره به اينكه يكی از منابعی كه در 
مسئله هدفمندسازی و خروج غیر تورمی 
اهمیت دارد، مسئله  معادن است اظهار 
داشت: اقتضائات اقتصادی استان ايجاب 
می كند نگاه جدی تری در مسئله حمايت 

از معادن صورت بگیرد.وی با اشاره به اينكه 
دو معدن بزرگ كشور در استان قم قرار 
آنها  از  ظرفیت  اندازه  به  اكنون  و  دارند 
استخراج نمی شود گفت: يكی از آنها معدن 
درياچه نمک كه بین قم، اصفهان و سمنان 
مشترک است.سرپرست سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان قم خاطرنشان كرد: 
اين معدن در مقطعی در اختیار قم قرار 
با مشكل مواجه و  اما در ادامه  داده شد 
امروز هم چالش هايی بر سر اين موضوع 
داريم.  وی با اشاره به اراده هايی كه تلاش 
بماند  قم  استان  در  معدن  اين  می كنند 

اظهار داشت: مسیر دسترسی به درياچه 
نمک بايد احداث شود تا اين معدن بهتر 
به فعالیت های خود بپردازد. در حال حاضر 
اين  اما  دارد  يک مسیر دسترسی وجود 

مسیر بسیار نامناسب است.
اکتشاف طلا از معدنی در زواريون

سیجانی افزود: يكی ديگر از نیازها برای 
از اين معدن اين است  بهره برداری بهتر 
كه اكتشافات تكمیلی صورت بگیرد كه 
اين مسئله نیاز به سرمايه گذاری مجموعه 
استان دارد. وی با اشاره به اكتشاف طلا 
از يكی از مناطق استان ادامه داد: منطقه 

زواريون قم يک معدن طلای خوب دارد 
كه استخراج طلا در آن كاملاً مقرون به 
صنعت،  سازمان  است.سرپرست  صرفه 
خاطرنشان  قم  استان  تجارت  و  معدن 
كرد: اين معدن چندين برابر حداقل اندازه 
اقتصادی طلا دارد و استخراج آن توجیه 
حاضر  حال  در  گفت:  دارد.وی  اقتصادی 
برای استخراج طلا از اين معدن 5 میلیارد 
تومان نیاز داريم كه اگر استان تأمین كند 
يا سرمايه گذار باشد هم به رشد اقتصادی 
كمک می كند و هم جايگزين خوبی برای 

منابع نفتی است.

 با ثبت رکورد 16.5 متر حفاري در روز:

عمليات اجرايي پروژه مترو در قم سرعت گرفت

سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

مسير دسترسی به درياچه نمک احداث شود

حــوادث  سرمقاله

اخبـــار

رييس پليس آگاهي استان خبر داد:

کشف 10 محموله بزرگ کالاي قاچاق
 ايمان :رييس پليس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم از کشف 10 محموله 

بزرگ کالاي قاچاق به ارزش حدود 35 ميليارد ريال در استان خبر داد. 
سرهنگ "مهدي قدمي" اظهارداشت: دومین مرحله از طرح سراسري مبارزه با قاچاق 
كالاهاي ممنوعه در سال جاري در راستاي برخورد با مفسدان اقتصادي در استان قم 
به مرحله اجرا درآمد. وي با اشاره به اينكه 10 محموله بزرگ قاچاق در اين طرح كشف 
شده است، گفت: علاوه بر تلاش ماموران آگاهي، طرح مذكور با همكاري ساير پلیس 
هاي تخصصي و يگان امداد فرماندهي انتظامي شهرستان قم انجام و در نتیجه آن 
،پوشاک، فرآورده هاي نفتي، لوازم الكترونیكي و ... به ارزش حدود 35 میلیارد ريال 
كشف شده است. ريیس پلیس آگاهي استان قم با بیان اينكه اكثر افراد دستگیر شده 
غیر بومي هستند، قرار گرفتن استان قم در محور مواصلاتي 17 كشور علت اصلي اين 
كشفیات عنوان كرد. وي در ادامه ضمن هشدار به قاچاقچیان و مخلان نظم اقتصادي 
از شهروندان خواست در صورت اطلاع از فعالیت هاي اقتصادي غیرقانوني از سوي افراد 
سودجو ، مراتب را در اسرع وقت از طريق تماس با شماره تلفن 110 و يا با شماره تماس 
3134 پلیس آگاهي استان قم موضوع را اطلاع دهند. سرهنگ قدمي در پايان خاطر 
نشان كرد: در اين رابطه 21 خودرو توقیف و 9 تن دستگیر كه در نهايت متهمان پس از 

تشكیل پرونده تحويل مراجع قضايي استان شدند . 

در محور دليجان ـ سلفچگان :

واژگونی سمند 2 کشته بر جای گذاشت
ايمان: رئيس پليس راه استان قم از واژگونی يک دستگاه خودرو سمند 
در محور »دليجان ـ سلفچگان« خبر داد و گفت: بر اثر اين حادثه دو تن از 

هموطنان در دم فوت کردند.
اردشیر جمشیدی راد اظهار كرد:  پسش از ظهر روز گذشته  يک دستگاه سواری 
سمند كه از سمت دلیجان به سلفچگان در حركت بود با پايه سیمانی پل برخورد كرد 
و سپس واژگون شد.وی علت حادثه را عدم توجه به جلو ناشی از خستگی و خواب 
آلودگی عنوان كرد و افزود: متأسفانه در اين حادثه راننده و سرنشین سمند در دم فوت 
كرده و ديگر سرنشین نیز توسط اورژانس هوايی به بیمارستان شهید بهشتی قم منتقل 
شد.رئیس پلیس راه استان قم گفت: رانندگان بايد پس از استراحت كامل مبادرت به 

رانندگی كند تا شاهد اينگونه حوادث تلخ در سطح جاده ها نباشیم.

فرمانده يگان حفاظت محيط زيست استان قم  خبرداد:

کشف 7 قبضه اسلحه شکاری درقم
يگان  فرمانده   : ايمان 
زيست  محيط  حفاظت 
 7 کشف  از  قم  استان 
از  شکاری  اسلحه  قبضه 
متخلفين شکار و صيد طی 
اين  در  گذشته  روز  چند 

استان خبر داد. 
اشاره  با  احمدی  طیب 
و  سرما  فصل  فرارسیدن  به 
وحش،  حیات  گیری  جفت 
به  توجه  با  كرد:  خاطرنشان 
احتمال حضور سودجويان و 
شكارچیان متخلف در مناطق 
تحت مديريت، ساعات گشت 
زنی يگان ويژه حفاظت محیط 

زيست افزايش يافته است. 
وی با بیان اينكه با هرگونه تخلف زيست محیطی در مناطق تحت مديريت اداره 
كل حفاظت محیط زيست استان قم به شدت برخورد خواهد شد، گفت: طی چند روز 
گذشته 7 قبضه اسلحه شكاری از متخلفین شكار و صید كشف شده و متخلفین دستگیر 

و پس از تشكیل پرونده به مراجع ذيصلاح معرفی شده اند. 
فرمانده يگان حفاظت محیط زيست استان قم با بیان اينكه حمل هرگونه سلاح در 
مناطق چهارگانه تحت مديريت محیط زيست ممنوع و تخلف است، اظهار داشت: محیط 
بانان و ماموران اجرايی اين اداره كل به عنوان ضابطین خاص قضايی، به صورت شبانه 
روزي در اين مناطق گشت زنی و از انجام هرگونه تخلف زيست محیطی جلوگیری كرده 

و با متخلفین برخورد قضايی خواهد شد. 
گفتنی است مناطق شكار ممنوع استان قم در سال گذشته از 37 هزار هكتار به 183 

هزار هكتار افزايش يافته است. 
شايان ذكر است مناطق حفاظت شده پلنگ دره، شكار ممنوع كهک، كهندان، حوض 
سلطان و مسیله و بخشی از منطقه حفاظت شده كوير از مناطق تحت رصد و پايش 

دائمي و مستمر يگان حفاظت استان مي باشد.

معاون سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اعلام کرد:

قيمت 40 کالاها در قم پايين تر از ميانگين کشوری
ايمان: معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم 
گفت: از 58 قلم کالای حياتی 40 قلم در استان قم، قيمتی کمتر از ميانگين 

کشور دارد.
احمدرضا سمیعی نسب شنبه شب در كارگروه هدفمندی يارانه های استانداری قم با 
اشاره به روند نظارت بر اصناف در 27 روز گذشته اظهار داشت: در اين مدت 11 هزار بازديد 
از بنگاه های اقتصادی صورت گرفته كه از اين تعداد هزار و 547 مورد تخلف كشف شد.وی 
با اشاره به شكل گرفتن تیم های گشت بازرسی با مشاركت دستگاه ها برای رديابی تخلفات 
خاطرنشان كرد: در بخش نظارت بر حمل و نقل استان 300 بازرسی صورت گرفت كه 33 
پرونده كشف شد. در بخش نظارت بر آرد و نان هم هزار و 200مورد بازرسی انجام شده 
كه 151 مورد تخلف كشف شد.معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت 
استان قم با اشاره به مقايسه قیمت های 58 كالای اساسی در اين مدت گفت: در میان اين 
كالاها، قیمت برنج ايرانی در اين مدت افزايش نداشته اما در برنج هندی و پاكستانی افزايش 
قیمت داشته ايم. قند شكسته، گوسفند زنده، ماكارونی، عدس، چای، موز، روغن موتور ايرانی 
و ... هم از جمله كالاهايی هستند كه با افزايش قیمت روبه رو بوده اند.وی افزود: گوشت گرم 
مرغ، تخم مرغ،  لوبیای قرمز و چیتی، نخود، گوجه فرهنگی، خیار، كاغذ تحرير، لاستیک، 
تیرآهن و میل گرد هم در اين مدت كاهش قیمت داشته اند.سمیعی نسب با اشاره به 
مقايسه قیمت اجناس حیاتی در استان قم با ديگر استان ها اضافه كرد: از 58 قلم كالا 40 
قلم، قیمتی كمتر از میانگین كشور دارد.وی با اشاره به كاهش قیمت فلزات در استان قم 
ادامه داد: واحدهای بازيافت به خاطر كاهش قیمت فلزات دچار مشكل شده اند كه تعديل 

نیرو هم در اين واحدها اتفاق افتاده است.

مديرکل آمار و اطلاعات استانداری قم:

99درصد قمی ها يارانه می گيرند
ايمان: مديرکل آمار و اطلاعات استانداری قم گفت: برآورد ما اين است 
که يک ميليون 82 هزار يارانه بگير در استان قم داريم که حدود 99 درصد 

جميعت ايرانی استان را تشکيل می دهند.
 مجتبی شاكر آرانی غروب شنبه در جلسه كارگروه هدفمندی يارانه ها در استانداری 
قم با اشاره به آغاز مرحله دوم پرداخت نقدی اظهار داشت: در اين مرحله به نوعی مؤلفه 
مركز آمار كنار رفت و همه اطلاعات در سازمان هدفمندی مستقر شد. وی ادامه داد: 
ثبت نام ها به صورت مستمر در زمان مقرر انجام شد اما در حال حاضر متوقف شده اما 
موضوع افراد جامانده، نوزادان جديد و افراد ثبت نام نشده مسئله ای بود كه در استان ها 
پیگیری می شد. مديركل آمار و اطلاعات استانداری قم خاطرنشان كرد: از شهريورماه با 
مكاتبات متعددی كه استان ها با معاونت برنامه ريزی رياست جمهوری داشتند، نوزادان به 
فهرست ها اضافه شدند. بخشی از نوزادان هستند كه مسائلی مربوط به احراز هويت دارند 
كه در آينده اين مشكل را نیز برطرف خواهیم كرد. وی با اشاره به اينكه افراد جامانده 
هم دو دسته هستند ابراز داشت: برخی كل خانوار جامانده اند و برخی يكی يا دو نفر از 
اعضای خانواده. استان ها اجازه يافتند تا ثبت نام مجدد از اعضايی از خانوار كه جامانده اند، 

را به صورت مجزا انجام دهند. 
شاكر آرانی ادامه داد: بخشی از مشكل هم مربوط به قطعی يارانه است كه بین 500 تا 
هزار نفر در اين زمینه مراجعه كرده اند. وی با اشاره به اينكه سازمان هدفمندی در استان 
بانک اطلاعاتی ندارد گفت: برآورد ما اين است كه يک میلیون و 82 هزار يارانه بگیر در 
استان قم داريم كه حدود 99 درصد جمیعت ايرانی استان را تشكیل می دهند. مديركل 
آمار و اطلاعات استانداری قم با اشاره به اينكه متوسط كشور در زمینه افزايش موالید 4 و 
نیم درصد است خاطرنشان كرد: در 6 ماه امسال در استان قم 8 و نیم درصد رشد تولد 
داشتیم.وی گفت: در ازدواج نسبت به سال گذشته رشدی نداشتیم و نسبت به دو سال 

قبل 17 درصد كاهش داشتیم.

توضيح يک خبر
در شماره قبل روزنامه ايمان به اشتباه مطلبی تحت عنوان اعضاء تعاونی های مسكن 
مهر براي شكايات به بازرس اتحاديه ها و اتاق تعاون مراجعه نكنند منتشر شده بود كه 
اعضاء تعاونی های مسكن مهر براي شكايات به بازرس اتحاديه ها و اتاق تعاون مراجعه 

نمايند صحیح است كه بدينوسیله اصلاح می گردد.

به بهانه روز خانواده  وتکريم  بازنشستگان

با زنشستگي
نقطه سرخط

اززمان پیدايش انسان برروی كرهُ زمین،همواره زنان ومردان با 
تشكیل كانونی بنام خانواده عمری را دركناريكديگرگذرانده وفرزندانی در دامن پرمهرخويش 

پروريده و از اين جهان رفته اند. 
در بین تمامی نهادها ، سازمانها و موسسات اجتماعی خانواده نقش و اهمیتی خاص دارد 
، تمامی آنان كه در باب سازمان جامعه انديشیده اند ، همه مصلحین وانديشمندان برخانواده 
واهمیت حیاتی آن بر جامعه تاكیدورزيده اند. بدرستی هیچ جامعه ای نمی تواند ادعای 
سلامت كند چنانچه از خانواده ای سالم برخوردار نباشد ،نقش خانواده به عنوان كوچكترين 
واحد اجتماعی با كاركردهای مختلف آن می تواند هم در جنبه مثبت آن يعنی ايجادكانون 
آرامش وهم در جنبه منفی اش ،تاثیر گذار در تعاملات اجتماعی باشد ، از جمله  مشكلات  
پیش روي خانواده كه همه ما ناگزير از آن هستیم بروز و ظهور آثار سالمندي والدين است 

، و اين پديده ايست كه هرجامعه اي در هر زمان با آن روبرو میشود.    
پژوهشگران صاحب نظر در حوزه مسايل سالمندی، اتفاق نظر دارند سالمندانی كه از 
سلامت جسم و روح برخوردارند، افرادی هستند كه با اتكا به قابلیت های فردی می توانند با 

محیط پیرامون خود ارتباط داشته، سازگار باشند و از زندگی لذت ببرند. 
آنچه اهمیت دارد، درک و فهم اين مسأله است كه سالمندی و بازنشستگی به معنای 
پايان كار يا رسیدن به آخر خط نیست و اين ها همه تعابیری است كه جامعه برای پیشبرد 
امور و حل و فصل مشكلات خود، به صورت قراردادی تعیین كرده كه لغو آن ها باعث وقوع 

هرج و مرج و زمینه ساز نوعی از هم گسیختگی در جامعه خواهد شد.
در بعضي از كشورها كه از پشت عینک فايده گرايانه به مسايل نگاه میكنند توجه خاصي 
به فرد بازنشسته و سالمند به عنوان يک عضو مفید ندارند و حتي آن را يک آسیب براي 
جامعه خود میدانند، ومعتقدند در دنیاي  رو به جلو هیچ كس نبايد تماشاچي بوده بلكه 
همه بايد تلاش كنند ودر چرخه تولید و گردونه اجتماع  نقش مفید و اثر بخشي راايفا كنند؛

 توجه به اين نكته كه شخص بازنسشته ديگر توان دوران جواني را ندارد و نقش خود را 
در زمان خود به خوبي ايفا كرده است را نبايد از ذهن دور داشت. 

با توجه به اينكه فرد بازنشسته از لحاظ جسماني ديگر قادر به انجام وظايف  خود نیست 
و در اين دوره از زندگي نیازمندكمک مالي وعاطفي بیشتري براي رتق و فتق امورات خود 
است، بايستي دست اندر كاران اجتماع توجهي خاص به اين قشر ارزشمند جامعه داشته 
باشند وحتي الامكان با حذف مالیاتها و عوارضهاي گوناگون زندگي، زمینه هاي آرامش 

روحي و رفاه نسبي زندگي ايشان را تامین نمايند.   
*  کارشناس ارشد جامعه شناسی

توصيه های تبليغی آيت الله وحيد خراسانی در آستانه ماه محرم:

تحکيم عقايد، دفع شبهات
تهذيب اخلاق و تعليم احکام

ايمان: آيت الله وحيد خراسانی در آستانه ايام تبليغی محرم، با تاکيد بر 
ضرورت تبليغ و انذار مردم خطاب به مبلغان حوزوی گفت: بايد تحکيم عقايد، 

دفع شبهات، تهذيب اخلاق و تعليم احکام در تبليغ شما جمع شود. 
به گزارش رسا، آيت الله حسین وحید خراسانی از مراجع تقلید، روز يكشنبه در درس 
خارج فقه در مسجد اعظم قم درباره فرا رسیدن ايام تبلیغی محرم و صفر، با اشاره به فرازی 
از قرآن كريم درباره ضرورت تبلیغ و انذار پس از تفقه و فهم عمیق از منابع دين، خطاب به 
طلاب، مبلغان و روحانیون گفت: در محرم به تبلیغ برويد و در تبلیغ خود اصول چهارگانه 
تبلیغ را رعايت كنید. وی افزود: بايد تحكیم عقايد، دفع شبهات، تهذيب اخلاق و تعلیم 
احكام در تبلیغ شما جمع شود. اينها اركان اربعه تبلیغ است.  استاد دروس خارج حوزه 
علمیه قم درباره اهمیت ايام سوگواری شهادت سرورو و سالار شهیدان كربلا)ع( به تبیین 
روايتی از امام حسین )ع( درباره ارشاد و هدايت مردم پرداخت و گفت: در اين ايام درباره 
)عظمت( كسی سخنرانی می كنید كه مانند او نیامده و نخواهد آمد. كار امام حسین )ع( 
منحصر به فرد بود و تنها از او سر می زد. وی در شرح و تبیین حديثی از امام حسین)ع( 
مبنی بر اين كه "مَنْ كَفَلَ لنََا يتَِیماً قَطَعَتْهُ عَنَّا مِحنتَنا باِسْتِتَارنِاَ فَوَاسَاهُ مِنْ عُلُومِنَا الَّتِی 
سَقَطَتْ إلِیَْهِ حَتَّی أرَشَْدَهُ وَ هَدَاهُ ..." گفت: امام حسین )ع( در اين حديث، شیعیان را ايتام 
خود دانسته است. مردم شهر و روستا، يتیمان امام حسین )ع( هستند كه از تبلیغ برای 
آنها تعبیر به "كفالت" شده است. به خاطر آن امام، يتیمان او را كفالت كنید.اين مرجع 
تقلید در توضیح شرايط عصر غیبت امام زمان )عج( ابراز داشت: امام حسین )ع( می فرمايد 
يتیمی كه در اثر )رنج ( محنت ما از ما منقطع شده، فرزندم كه پدرشان است، از مردم 
مستتر شده است. با اين استتار )غیبت(، وظیفه شما كفالت اين يتیمان از طريق مواسات 
)معاشرت، مشاركت و ايثار( است. مواسات، )تنها( به تامین نان، آب، مسكن، لباس و مانند 
اينها نیست، بلكه به )تبلیغ، آموزش و ياد دادن( علومی است كه از ما به مردم نرسیده است 
تا آنان را ارشاد و هدايت كند وی افزود: در اين حديث، "هدايت" بعد از "ارشاد" آمده است 
و ابتدا، ارشاد آمده است. طبق آيه قرآن، "قد تبیّن الرشد من الغَیّ"؛ بايد طريق از بیراهه 
مشخص شود تا افراد هدايت شوند و كار كفالت تمام شود. در اين صورت، خدا عبوديت 
چنین مبلغی را پذيرفته است.آيت الله وحید خراسانی در ادامه سخنان خود، حديث صحیح 
السندی درباره مصايب امام حسین )ع( در كربلا و فضیلت اقامه عزای سرور و سالار شهیدان 
پرداخت و افزود: كار امام حسین )ع( را هیچ پیامبری انجام نداده است. خدای متعال بر 
رسول الله )ص( به واسطه او منت نهاد كه دين آن پیغمبر كه عصاره )فضايل( خلقت و 
بعثت همه انبیاست، تا قیامت )باقی( بماند. در اثر عمل او، خدای متعال حضرت ولی عصر 
)عج( را در صلب او قرار داد تا تمام حق را پديد آورد و تمام باطل را از بین ببرد. عصاره 
)فضايل( آفرينش و نتیجه بعثت از آدم )ع( تا رسول خدا )ص( به رگهای گلوی بريده او 
وابسته است. همه انبیا و اولیا بخاطر عظمت او، به زيارت او می روند و شبهای جمعه دور 

قبر او می گردند.  
آيت الله نوری همدانی با تاکيد بر لزوم مبارزه با تحريف در عزاداری ها: 

هر اقدامی که موجب وهن مذهب 
و اختلاف در امت اسلام شود حرام است 

ايمان: آيت الله نوری همدانی هرگونه اقدام در عزاداری ها که موجب وهن 
مذهبی و اختلاف در امت اسلام شود را حرام دانست و گفت: هر حرکتی در 
عزاداری ها که دين اسلام و مذهب را خرافی، بی پايه و اساس نشان دهد برای 

ما مايه ننگ و عار است. 
آيت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید،  روز گذشته در آستانه فرا رسیدن ماه محرم 
و اعزام مبلغان به نقاط مختلف كشور توصیه هايی به آنان و همچنین عزاداران و هیئات مذهبی 
ارائه كرد.  آيت الله نوری همدانی با تاكید بر اين كه جريان كربلا يک دانشگاه است و بايد پیام 
های آن را درک و در زندگی فردی و اجتماعی خود پیاده كنیم، خواستار توجه بیش از پیش 
مردم و عزاداران به حفظ شعائر حسینی در عزاداری ها شد.  وی افزود: در جريان كربلا تنها 
نبايد به ذكر معلول ها اكتفا كرد، بلكه بايد علت ها را نیز ذكر كرد و مبلغان و روحانیان بايد 
در منابر افزون بر ذكر مصیبت و مرثیه به علل بوجود آمدن حادثه كربلا نیز اشاره كنند.   اين 
مرجع تقلید با تاكید بر اين كه عاشورا احیای دين در همه ابعاد است، اظهار داشت: حركت 
اباعبدالله)ع( برای اين بود كه می خواستند تمام ابعاد دين را نشان دهند، اسلام تنها بعد عبادتی 
نیست، بلكه ابعاد سیاسی، فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی دارد.  آيت الله نوری همدانی افزود: 
همان گونه كه خود حضرت فرموده اند، جريان عاشورا قیام برای امر به معروف و نهی از منكر 
بود و بايد اين مساله در عزاداری ها، منابر و مرثیه ها و مداحی ها منعكس شود. وی افزود: ما دو 
نوع عزاداری و روضه خوانی داريم، يک نوع كه با زمان شاه سلطان حسین صفوی منطبق می 
شود كه تنها عزاداری كنند و گريه كنند و سیاه بپوشند و يک نوع عزاداری نیز اين است كه 
در كنار روضه خوانی و گريه به تبیین فلسفه قیام بپردازيم و اهداف حضرت را از حركت شان 
تشريح كنیم.  آيت الله نوری همدانی با ابراز تاسف از برخی تحريف های پديد آمده در عزاداری 
ها بر لزوم مبارزه با اين تحريف ها تاكید و تصريح كرد: ما بايد به نحوی جريان مصیبت حضرت 
سیدالشهدا)ع( را نشان دهیم كه هیچ وهنی برای مذهب ما نباشد. وی افزود: هر حركتی در 
عزاداری ها كه دين اسلام و مذهب را خرافی، بی پايه و اساس نشان دهد برای ما مايه ننگ 
و عار است و بايد اين نكته را در عزاداری ها مدنظر داشته باشیم و از آن بپرهیزيم. اين استاد 
برجسته حوزه قمه زنی را از اين دست افعال و اعمال دانست كه باعث وهن دين، مذهب و 
اسلام می شود و در همین راستا اظهار داشت: دشمنان بیشترين سوء استفاده را از قمه زنی 
دارند؛ به همین دلیل از همه تقاضا داريم كه اين نكته را مدنظر داشته باشند. اين مرجع تقلید 
با تاكید بر اين كه عزاداری ها بايد منطبق با موازين اسلامی باشد و هیچ گونه انحرافی در آن 
وجود نداشته باشد، تصريح كرد: هرگونه حركتی در عزاداری های كه موجب وهن مذهب و 

اختلاف در امت اسلام شود حرام است.

پيکر آيت الله ابطحی در قم تشييع و به خاک سپرده شد 
 ايمان : پيکر مطهر آيت الله 'سيد محمد ابطحی کاشانی' از اعضای جامعه 
مدرسين حوزه علميه روز يکشنبه درقم تشييع و در حرم مطهر حضرت 

معصومه )س( به خاک سپرده شد. 
اين مراسم با حضور حضرات آيات 'سید هاشم حسینی بوشهری'، 'مرتضی مقتدايی'، 
'سید احمد خاتمی' و 'محمد جواد فاضل لنكرانی'، حجت الاسلام 'حسین ملكا' مسوول 
دفتر رهبر معظم انقلاب اسلامی در قم، نماينده ولی فقیه در سازمان حج و زيارت، تولیت 
آستان مقدس حضرت معصومه )س( ، استاندار قم ، 'سید حسن خمینی'، نماينده دفاتر 
مراجع عظام، اعضای جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، فضلا و طلاب حوزه علمیه و اقشار 
مختلف مردم شهرهای قم و كاشان برگزار شد.پیكر اين استاد حوزه علمیه از مسجد امام 
حسن عسكری )ع( قم به سمت حرم مطهر بانوی كريمه اهل بیت )س( تشییع و نماز میت 
توسط آيت الله 'سید موسی شبیری زنجانی' از مراجع تقلید اقامه شد و سپس پیكر آيت الله 
ابطحی در يكی از حجره های صحن امام رضا )ع( حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( 
به خاک سپرده شد. مراسم بزرگداشت آن مرحوم شب گذشته با حضور مراجع و علما در 

مسجد اعظم برگزار شد. 

در نودمين جلسه رسمی شورای اسلامی شهر مطرح شد:

هشدار  دلبری نسبت به فرار نخبگان از شهرداری قم 

معاون برنامه ريزی استاندار قم:

ريل اقتصادی کشور بايد مجدد طراحی شود
اخبـــار

حسين غريب *



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا در ایران 

4,165,000یک مثقال طلا

961,490یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,375,000سکه بهار آزادی

9,377,000سکه امامی

4,700,000نیم سکه

2,640,000ربع  سکه

1,710,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,000,000 تیپ 5

 206SD38,000,000وی 8

GLX 405 30.000.000پژو 

SLX 405 33.000.000پژو 

ELX 41,000,000پژو پارس 

 38.000.000پژو پارس سال

E2 90 40.000.000تندر 

LX 33.000.000رانا 

TU5 32.000.000رانا 

LX 31.000.000سمند 

LX EF7 32.000.000سمند 

ELX 37.000.000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

300 S 77,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 20.000.000سایپا 111

 20.000.000سایپا 131

 21,000,000سایپا 132

SX 24.000.000سایپا تیبا 

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM39,000,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3366,000,000 

 MVM X3378,000,000 جدید اتومات

 MVM11021,000,000 چهار سیلندر

ريیس اتاق بازرگانی ايران انتقاد كرد؛

چالش جدی صادرات
 به دليل نبود هماهنگی سازمان های مسئول

رييس اتاق بازرگانی ايران از نبود هماهنگی بين سازمان های مسئول که 
انتقاد کرد و گفت: سال هاست  با چالش های جدی مواجه کرده  را  صادرات 
نتوانستيم استراتژی توسعه راهبردی  اما هنوز  نقل مجالس است  صادرات 

صادرات کشور را تدوين کنيم.
غلامحسین شافعی در مراسم روز ملی صادرات با بیان اينكه به صادرات بايد بیش از 
هر چیز توجه شود، اظهار كرد: توجه به اهمیت بخش خصوصی و اولويت قرار گرفتن اين 
بخش در سفرهای خارجی با مقامات عالی رتبه كشوری جای خوشحالی دارد.وی افزود: 
اكنون ريیس جمهور با اين رويكرد جديد وضعیت مناسبی را در سفرهای خود ايجاد 
كرده است كه بخش خصوصی همواره همراه ايشان باشند و از وزارت خارجه نیز تشكر 
می كنیم كه با مذاكرات سازنده و تعامل خود دريچه جديدی به روی تعامل اقتصادی ما با 
كشورهای ديگر گشوده اند.ريیس اتاق بازرگانی ايران با بیان اين كه امروز صادرات با مشكلات 
زيادی مواجه است، تاكید كرد: بحث حمل و نقل يكی از موضوعات اساسی است كه اگر 
حل نشود چالش های زيادی را در بحث صادرات خواهیم داشت.شافعی اظهار كرد: نبود 
هماهنگی بین سازمان هايی از جمله سازمان استاندارد، اداره نظارت بر مواد غذايی، سازمان 
دامپزشكی و ... صادرات را با مشكلاتی مواجه كرده و جای سوال است كه يا امكان تفويض 
اختیار برای تصمیم گیری واحد وجود ندارد؟ آيا نبايد میز واحدی در اين زمینه تشكیل 
شود؟وی تاكید كرد: بايد توجه ويژه ای به بنگاه های كوچک و متوسط شود و در اعطای 
امتیازات خاص مخصوصا در انتخاب صادركننده نمونه توجه ويژه  شود.ريیس اتاق بازرگانی 
ايران افزود:  بانک تخصصی به نام بانک توسعه صادارت داريم و صندوق ضمانت صادرات 
نیز در اين بخش فعالیت می كند. پیشنهاد ما اين است كه يک سازمان ويژه كار خدمت  
رسانی به صادركنندگان كشور را انجام دهد.شافعی با بیان اين كه بحث حمل و نقل يكی 
از موضوعات اساسی است كه در بحث صادرات بايد به آن توجه شود، تصريح كرد:  آيا اين 
جواب صادرات كشور است كه كالای آماده برای صادرات داريم و مشتری نیز وجود دارد اما 
وسیله حمل و نقل در كشور نداريم.ريیس اتاق بازرگانی ايران تاكید كرد: اين يک مشكل 
اساسی و محوری است كه اگر حل نشود امكان حركت های به موقع و مثبت را نخواهیم 
داشت.شافعی بر ضرورت وجود يک واحد تصمیم گیر برای صادرات كشور تاكید كرد و از 
حل شدن مشكلاتی در رابطه با بحث مالیات بر ارزش افزوده و ضمانت نامه خبر داد.وی 
گفت: صادركنندگان و در واقع صادرات پیشران خروج از ركود هستند كه بايد به مشكلات 
آن ها توجه شود. در حالی كه نرخ تسهیلات بانكی كاهش يافته است، نرخ تسهیلات 
صادرات افزايش نیافته است.ريیس اتاق بازرگانی ايران تصريح كرد:  در رابطه با قوانین مرتبط 
با صادرات نبايد كشور دچار تزلزل شود و قوانین صادراتی بايد مستحكم و بلند مدت باشند 

تا صادركنندگان بتوانند برنامه ريزی بلند مدتی در اين زمینه داشته باشند.

وام مسکن باز هم افزایش یافت اما آیا این افزایش 
تسهیلات می تواند رونق را به بازار مسکن بازگرداند. 
آیا طرح هایی مانند مسکن زوج های جوان موجب 
تاثیر  یا  می شود  مسکن  حوزه  در  اقتصادی  رشد 
ناچیزی خواهد داشت؟ آیا مسکن گران می شود یا باز 

هم شاهد تثبیت قیمت ها خواهیم بود؟ 
وام مسکن با اصرار وزیر راه و شهرسازی و رئیس کل بانک 
مرکزی برای دومین بار طی یک سال اخیر افزایش یافت. 
هفته گذشته هیات دولت تصمیم گرفت سقف وام مسکن 
را تا 50 میلیون تومان افزایش بدهد. طبق این مصوبه سقف 
تسهیلات برای تامین مسکن برای کلانشهرها تا 50 میلیون 
تومان، برای مراکز استان ها و شهرهای بالای 200 هزار 
خانوار 40 میلیون تومان و برای سایر شهرها 30 میلیون 

تومان در جلسه هیات دولت تصویب شد.
اینکه  جمله  از  دارد  هم  دیگری  جزئیات  مصوبه  این 
همچنین 9 درصد از سود تسهیلات مسکن پیش گفته 
برعهده دولت خواهد بود. میزان سقف تسهیلات ودیعه 
اسکان موقت ساکنان در بافت های فرسوده و سکونتگاه های 
غیررسمی در کلانشهرها 200 میلیون ریال، مراکز استان ها 
و شهرهای بالای 200 هزار نفر 150 میلیون ریال و سایر 
شهرها 100 میلیون ریال است که 10درصد از سود این 
تسهیلات برعهده متقاضی است. تعداد تسهیلات مورد نیاز 
ودیعه مسکن در هر سال 60 هزار واحد و در مجموع تا پایان 

برنامه ششم 360 هزار واحد است.
 برنامه اصلی چیست؟

وزیر راه و شهرسازی و رئیس کل بانک مرکزی در مرداد 
ماه امسال در نامه ای به روحانی از برنامه آینده وزارت راه 

و شهرسازی پرده برداشتند. آنها در آن نامه طرح صندوق 
مسکن را پیشنهاد دادند: 

در طی ماه های گذشته وزارت راه و شهرسازی و بانک 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران به دنبال روش های گسترش 
بازار رهن بوده اند؛ هر دو نهاد البته می خواهند این مهم بدون 

استفاده از پول پرقدرت بانک مرکزی انجام شود.
تشخیص وزارت راه وشهرسازی و بانک مرکزی آن است 
که چاره کار در شکل دادن وسیع به »صندوق های پس انداز 
مسکن« در بانک های کشور و تأسیس گستردة »موسسات 
پس انداز و تسهیلات مسکن« نهفته است و این امر به تدریج 
می تواند از بانک مسکن که بانک توسعه ای بخش است شروع 
و سپس در بانک های مختلف به مرحله اجرا درآید. خانوارها 
با پس انداز کردن، فرایند خرید مسکن را آغاز می کنند و 
»صندوق ها« و »موسسات« چند برابر پس انداز آن ها به 
»خانه اولی ها« و گروه های هدف متقاضی مسکن تسهیلات 
می دهند. با تشکیل جلسات هماهنگی بسیار وزارت راه و 
شهرسازی و بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران با معاون 
اول رئیس جمهور، معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی 
مشاوران  دارایی،  و  اقتصادی  امور  وزارت  جمهور،  رئیس  
اقتصادی دولت، بانک مسکن و کارشناسان مختلف اقتصاد، 
اکنون به نوعی اجماع رسیده اند که برای راه اندازی بخش 
مسکن باید حداقل حدود 50 درصد ارزش »واحد مسکونی« 
اقساط »در  تا  اعطا شود  به خانوارهای هدف تسهیلات 
استطاعت« باشد؛ بدین منظور همگان توافق کرده اند که 
تشکیل صندوق های پس انداز مسکن و موسسات پس انداز 

و تسهیلات مسکن قدمی موثر در این مسیر است.
برای فعالیت گسترده این صندوق ها و به منظور تجهیز 

منابع پس اندازی خانوارها با هدف توسعه ساخت و ساز 
مسکن ارزان قیمت و برون رفت بخش از رکورد، لازم است 
»اقساط« پرداختی خانوارها »در استطاعت« و قابل تحمل 
برای آن ها باشد. نرخ سود تسهیلات نباید در شرایط امروز 
کشور برای خانوارهای متقاضی مسکن بیش از رقم 14 
درصد باشد، در حالی که نرخ سود بانکی جاری بالاتر از این 

رقم است.
ابهامات وام مسکن جدید

این وام البته ابهاماتی نیز دارد. پایگاه اطلاع رسانی دولت 
هدف از این مصوبه را احیاء ، نوسازی و بهسازی مسکن 
در بافت های فرسوده، ناکارآمد و سکونتگاه های غیررسمی، 
تأمین مسکن گروه های کم درآمد و زوج های جوان اعلام 

کرد.
این در حالی است که محمدباقر نوبخت سخنگوی دولت 
در حاشیه جلسه هیئت وزیران هفته گذشته مصوبه دولت 
را به گونه ای دیگر بازگو کرد: »وام مسکن در کلان شهرها به 
50 میلیون، در مراکز استان ها و دارای جمعیت بالای 200 
هزار نفر به 40 میلیون و سایر شهرها 30 میلیون تومان 

افزایش یافت.«
وی در خصوص وام نوسازی بافت های فرسوده نیز گفت: 
کسانیکه قصد بازسازی بافت های فرسوده دارند مبلغی را 
برای وام اختصاص داده ایم که در کلان شهرها تا 20 میلیون 
تومان، شهرهای بالای 200 هزار جمعیت 15 میلیون تومان 

و سایر شهرها 10 میلیون تومان در نظر گرفته می شود.
اما به فاصله ای اندک از اطلاع رسانی سخنگوی دولت وزیر 
راه و شهرسازی از افزایش وام ساخت مسکن به 50 میلیون 
تومان در بافت های فرسوده  با نرخ سود 9 درصدی خبر داد 
و گفت: بر اساس مصوبه هیئت دولت ودیعه مسکن برای 
شهرهای بزرگ 20 میلیون تومان، برای مراکز استان ها 
و مراکز بالای 200 هزار نفر، 20 میلیون تومان و برای 

شهرهای کمتر از 200 هزار نفر 10 میلیون تومان است.
عدم اطلاع رسانی دقیق از سوی مسئولان دولت یازدهم 
باعث بروز ابهاماتی در خصوص مصوبه چهارشنبه هیئت 
این  بر اساس  دولت شده است، چراکه مشخص نیست 
مصوبه سقف 30 میلیون تومانی تسهیلات نوسازی بافت های 
فرسوده افزایش یافته یا این که قرار است به زوج های جوان و 

قشر کم درآمد تسهیلات خرید مسکن پرداخت شود.
ناخواسته بسترهای جهش  به نظر می رسد مسئولان 
قیمتی در بازار مسکن را به وجود آورده اند، چرا که در سه 
روز گذشته فعالیت دلالان و سوداگران بازار مسکن به شدت 
افزایش یافته و با استناد به اظهارات سخنگوی دولت در 
خصوص افزایش تسهیلات مسکن از جهش قریب الوقوع 

قیمت مسکن خبر می دهند.
معلوم نیست این تسهیلات جدید دقیقا برای چیست اما 
افزایش نه چندان زیاد این تسهیلات نمی تواند بازار مسکن را 
با شوک مواجه کندو البته دولت باید جلوی سوءاستفاده های 
احتمالی را بگیرد تا سوداگران و دلالان هزینه جدیدی به 

متقاضیان مسکن وارد نکنند.

شرکت رنو سطح فعالیت های خود در 
ایران را به حداقل کاهش داده و گفته 
قرارداد  زمان(  )مدت  اعتبار  می شود 
رسیده  پایان  به  نیز   90 تندر  تولید 

است.
خودروسازی  شرکت  تنها  رنو  شرکت   
فعال در ایران بود که حتی پس از تحریم 
صنعت خودرو نیز فعالیت های خود در ایران 

را متوقف نکرد.
این موضوع و اطلاعات منتشر شده در 
آن زمان مبنی بر اینکه "رنو تنها شرکت 
سرمایه گذاری  ایران  در  که  بوده  خارجی 
کرده است" موجب شد از این شرکت در 

ایران به خوش نامی یاد شود.
با این وجود براساس جدیدترین اخبار به 
دست آمده، این شرکت در چند ماه اخیر 
حجم فعالیت های خود در ایران را به حداقل 
ممکن کاهش داده و در کنار آن نیز تاکنون 
از تمدید قرارداد تولید تندر 90 خودداری 

کرده است.
در  رنو  فعالیت های  کاهش  بارز  نمونه 
)به   90 تندر  خودروی  تولید  افت  ایران، 
عنوان شاخص ترین محصول تولیدی رنو در 
ایران است( که هم اکنون تیراژ تولید آن در 
یکی از شرکت های خودروسازی به روزانه 
30 دستگاه و در شرکت دیگر به روزانه 50 

دستگاه کاهش یافته است.
علاوه بر آن تولید خودروی مگان نیز در 
چند ماه اخیر متوقف شده و هنوز دورنمای 
روشنی در زمینه سرنوشت تولید این خودرو 

در ایران وجود ندارد.
در چنین شرایطی یک مقام مسوول در 

صنعت خودرو با بیان اینکه رنو در انتظار 
مشخص شدن سرنوشت مذاکرات ایران و 
1+5 است، خاطرنشان می کند: بعید نیست 
در صورتی که این مذاکرات به نتیجه نرسد 

رنو قید حضور در بازار ایران را بزند.
رنو  متاسفانه  اینکه  به  اشاره  با  وی 
به گونه ای برنامه ریزی کرده که می تواند از 
ایران را  آن سوی دنیا تولید تندر 90 در 
این  در  می کند:  خاطرنشان  کند،  متوقف 
شرایط رنو قرارداد تولید تندر 90 در ایران را 
که مدت زمان اعتبار آن نیز به پایان رسیده، 

تمدید نکرده است.
این وضعیت در حالی است که مدیرعامل 
ایران خودرو نیز چندی پیش درباره کاهش 
فعالیت های رنو در ایران، اظهار کرده بود: 
قرارداد تندر 90 قبلا توسط ایدرو منعقد 
را  مطالبی  آن سال ها  در  و من  بود  شده 
درباره نقاط ضعف این قرارداد بیان کردم که 

هم اکنون تحقق یافته است.
وی اظهار کرده بود: در این زمینه کافی 
خودرو  ایران  چرا  که  شود  بررسی  است 
می تواند 206 را بدون پژو داخلی سازی کند 

اما ایران خودرو و سایپا نتوانسته اند همین 
کار را در رابطه با خودروی تندر 90 انجام 

دهند.
و  خودرو  ایران  مدیرعامل  اظهارات 
همچنین اطلاعات رسیده مبنی بر آن که 
"شرکت رنو می تواند از آن سوی دنیا تولید 
این  کند"،  متوقف  را  ایران  در   90 تندر 
پرسش را ایجاد کرده که چگونه می توان 
تولید یک خودرو را از چند هزار کیلومتر 
دورتر در خط تولید یک شرکت خودروساز 
در  و  موضوع  این  کنار  کرد؟در  متوقف 
حالیکه در گذشته گفته می شد رنو در ایران 
سرمایه گذاری کرده است، مدیرعامل ایران 
مطالب  برخی  برخلاف  می گوید:"  خودرو 
نیز  یورو  یک  ایران  در  رنو  شده،  مطرح 
سرمایه گذاری  نکرده است. اگر شرکتی آمد 
و در فرآیند تولید قطعاتی مانند گیربکس 
در صنعت قطعه سازی سرمایه گذاری کرد، 
می توان اسمش را سرمایه گذاری مشترک 

گذاشت".
با توجه به چنین اظهاراتی و کاهش شدید 
فعالیت های رنو در ایران در کنار عدم تمدید 
قرارداد تولید تندر 90، به نظر می رسد در 
درباره  جدیدی  اخبار  انتشار  شاهد  آینده 
عملکرد رنو که تاکنون از آن به خوش نامی 
که  رنویی  شرکت  باشیم؛  می شد،  یاد 
مدیرعامل ایران خودرو در رابطه با آن گفته 
است: "هم رنو و هم پژو با دو شیوه مختلف 
و  مستقیم تر  پژو  البته  می کنند.  اذیتمان 
رنو به شیوه دیگری. ما در رنو، پژو و باقی 
گندم نما  فروش  جو  خارجی،  شرکت های 

نمی خواهیم".

رییس اتحادیه فرآورده های گوشتی با اشاره به 
این که مسائل خمیر مرغ حجم فروش محصولات 
است  داده  کاهش  درصد   20 را  گوشتی  فرآوری 
فرآورده های  در  مرغ  خمیر  از  استفاده  گفت: 
گوشتی بلامانع است و با اعلام این گونه نظرات 

تولید زیر راه پله ای رشد می کند. 
با  رابطه  در  اتحادیه  نشست  در  سیدمحمد موسوی 
خمیر گوشت، گفت: باید نظارت و بازرسی در کشتارگاه 
افزایش یابد و به دلیل عدم نظارت از سوی مراجع زیر 
صلاح از تولید خمیر مرغ در کارخانجات مجاز جلوگیری 
شده است و باعث شده تولید خمیر مرغ در مکان های 
غیر مجاز افزایش یابد.وی ادامه داد: در حال حاضر 70 
نوع از این محصول و 110 هزار نیروی اشتغال در شبکه 
توزیع و تولید در کنار 30 هزار واحد فروش ساندویچ فعال 
هستند.وی تاکید کرد: اگر دولت و سازمان های مرتبط 
توان نظارت کامل و کافی در رابطه با این موضوع را ندارند، 
نباید استفاده از یک محصول را ممنوع اعلام کنند بلکه 
باید نظارت خود را دقیق تر کرده و نیروهای بیشتری برای 

این کار در نظر بگیرند. 
اجرای  برای  دولتمردان  داریم  انتظار  گفت:  موسوی 
پروتئینی  غذایی  صنعت  توسعه  و  پیشبرد  و  اهداف 
فعالان و تشکل های این صنعت را یاری دهند نه این که 
وظایف خود را نادیده گرفته و تشویش و نگرانی برای 

مصرف کنندگان به وجود آورند.
رییس اتحادیه فرآورده های گوشتی سراسر کشور ادامه 
داد: سرمایه های سنگین و نیروی انسانی زیادی در این 
صنعت فعالیت می کنند و اگر از ما حمایت نمی کنند، 
حداقل اجازه دهند خودمان فعالیت کنیم تا سرمایه های 

ملی از بین نرود.
وی گفت: تخلفاتی که در مورد استفاده از خمیر مرغ 
صورت می گیرد، مربوط به واحد های صنفی مجوزدار و 
قانونی نیست بلکه افراد سودجو و واحد های زیرپله ای 

اقدام به تخلف می کنند و باید با آنها برخورد شود.
کشور  سراسر  گوشتی  فرآورده های  اتحادیه  رییس 
به  بعضی ها  طرف  از  هجمه ای  است  مدتی  داد:  ادامه 
وارد  نام خمیرمرغ  تحت  گوشتی  فرآورده های  صنعت 
در  نابسامانی  و  مصرف کنندگان  برای  نگرانی  و  شده 
فعالیت تولید کنندگان به وجود آورده و به نظر می رسد 

دست اندرکاران و مسئولان نظارت به جای نظارت بیشتر 
بر مواد اولیه ی واحد های تولیدی کار خود را راحت تر کرده 
و درصدد حذف خمیرمرغ از تولید شده اند، چون این کار 
بسیار راحت تر از انجام وظیفه و نظارت بر مواد اولیه است 

که ناظران باید آن را اعمال کنند.
موسوی اظهار کرد: اسکله مرغ که حداقل 15 تا 20 
درصد گوشت دارد با دستگاه اتوماتیک به عنوان خمیر 
تهیه و در فرآورده های گوشتی مورد استفاده قرار می گیرد 
و مسئولان نظارتی سال هاست می دانند این خمیر تهیه 
و در تولید به کار می رود و حتی قبل از این که دستگاه و 
ماشین آلات خمیرمرغ وارد کشور شود، این خمیر توسط 
تولید می شده و به مصرف  بازرگانان  تولید کنندگان و 
می رسید حالا چطور شده تا چند ماه پیش مصرف آن 
مشکلی نداشته به یکباره ممنوعیت استفاده از آن اعلام 
می شود.رییس اتحادیه فرآورده های گوشتی سراسر کشور 
در بخشی از سخنان خود اعلام کرد: هر روز با اخباری که 
در رسانه ها منتشر می شود مشکلاتی برای فعالان صنف ها 
به وجود می آورند، زمانی اعلام می شود نوشابه های گازدار 
مصرف نشود یا اخباری مبنی بر روغن پالم عنوان می شود 
و همیشه تشویش و نگرانی در جامعه به وجود می آید و 
این در حالی است که باید نظارت و فعالیت تولید کنندگان 
زیاد شود و نباید به دلیل کوتاهی در نظارت ممنوعیت در 

بعضی از محصولات اعلام شود.
موسوی در عین حال تاکید کرد: واحد های تولیدی 
نظارتی  و  فنی  مسئولان  نظر  زیر  مرغ  کشتارگاه های 
اداره می شود و آنهایی که مسئولیت نظارت را دارند باید 
اقدام  انجام مسئولیت خود  به  برحسب وظیفه نسبت 
کنند و اگر قرار باشد مسئولان نظارتی نتوانند در محل 
کشتارگاه ها وظایف خود را به خوبی انجام دهند و فعالیت 
کارخانجات فرآورده های گوشتی را زیرسوال ببرند این در 

واقع هدر دادن سرمایه ملی است.
چسبیده  مرغ  اسکله  به  که  گوشتی  داد:  ادامه  وی 
سرمایه ی ملی محسوب می شود و نباید به دلیل انعکاس 

اینگونه اخبار از استفاده  آنها جلوگیری شود.
کشور  سراسر  گوشتی  فرآورده های  اتحادیه  رییس 
در بخش دیگری از سخنان خود گفت: سال های پیش 
نامه ای به اداره نظارت بر مواد غذایی زدیم که اجازه دهید 
نمایندگان اتحادیه در کارخانجات و مراکز مرتبط رفته و 

نظارت کنند، ولی این اجازه به ما داده نشد که البته دوباره 
این موضوع را پیگیری خواهیم کرد.

زمینه ی  در  تخلفات  بیشتر  کرد:  اظهار  موسوی 
خمیرمرغ در استان های قم، خوزستان یا مشهد صورت 
است. کمتر  تخلفات  این گونه  تهران  در  ولی  می گیرد 

همچنین انعام  شکری، عضو اتحادیه فرآورده های گوشتی 
و مدرس وزارت بهداشت و ایمنی مواد غذایی در این 
این زمینه  اظهار کرد: معمولا مراکزی که در  نشست 
تخلف می کنند مجوز دار نیستند و سوء  استفاده کنندگان 
در جاهایی که به صورت غیرمجاز اقدام به تولید می کنند 
فعالیت زیرپله ای آنها منجر به سوء تفاهماتی در این زمینه 

شده است.
افراد سود جو در جاهای نامعلوم تخلف می کنند و این 
ضعف قوه نظارتی است و باید هزینه ی نظارتی را افزایش 
دهند. اگر عده ای به صورت غیرقانونی فعالیت می کنند 
نباید همه را به یک چشم دید و با تولید کنندگان مجوز دار 
همانند یک متخلف برخورد کرد و تاکنون گزارشی مبنی 

بر تخلف مراکز مجوزدار نداشتیم
وی تاکید کرد: نباید به دلیل تخلفاتی که عده ای انجام 
اتحادیه  ببرند.عضو  زیرسوال  را  صنعت  این  می دهند 
فرآورده های گوشتی گفت: عدم همکاری بین سازمان های 
ذی صلاح مثل سازمان استاندارد، سازمان غذا و دارو و 
سازمان بهداشت باعث نابه سامانی هایی در این زمینه شده 
است و اگر براساس استاندارد ها و زیر نظر سازمان غذا و 
دارو و مراکز مرتبط تولید صورت گیرد هیچ مشکلی در 

این زمینه وجود نخواهد داشت.
انعام شکری تاکید کرد: افراد سود جو در جاهای نامعلوم 
تخلف می کنند و این ضعف قوه نظارتی است و باید 
هزینه ی نظارتی را افزایش دهند. اگر عده ای به صورت 
غیرقانونی فعالیت می کنند نباید همه را به یک چشم 
دید و با تولید کنندگان مجوز دار همانند یک متخلف 
برخورد کرد و تاکنون گزارشی مبنی بر تخلف مراکز 
مجوزدار نداشتیم.انعام شکری در عین حال بیان کرد: 
دعوت  مذاکره  میز  به  را  مرتبط  سازمان های  همه  ما 
می کنیم تا این موضوع را به صورت علمی تحلیل کرده 
و ساماندهی کنیم. رییس دانشکده فرآورده های گوشتی 
دانشگاه علمی و کاربردی ادامه داد: ما این آمادگی را 
به سازمان های مختلف اعلام می کنیم که حاضر هستیم 
طرح های پژوهشی مشترک در خصوص بالا بردن کیفیت 
فرآورده های گوشتی را داشته باشیم و هر کدام از این 
طرح های  این  در  می توانند  علاقه مندند  که  ارگان ها 

پژوهشی با ما فعالیت کنند.

وام 50 میلیونی و آینده مسکن!

کاهش مصرف کالباس با خمير مرغ!

معاون وزير راه و شهرسازی:

خانه های خالی تحمل ماليات ندارند
معاون وزير راه وشهرسازی گفت: بازار مسکن با توجه به شرايط فعلی تاب و 

تحمل اجرای طرح ماليات بر خانه های خالی را نخواهد داشت.
محمد پژمان، ريیس سازمان ملی زمین و مسكن درباره طرح مالیات بر خانه های خالی 
اظهار كرد: هر تصمیمی كه در اين زمینه گرفته می شود بايد همه جانبه باشد، به گونه ای كه 

اگر فقط بخواهیم از يک بخش مالیات بگیريم، كار درستی نیست.
وی با بیان اين كه مالیات خودش بايد موجب رونق اقتصادی شود، تصريح كرد: قرار 

نیست كه حوزه مسكن با گرفتن مالیات سركوب شود.
ريیس سازمان ملی زمین و مسكن در ادامه گفت:  اگر بخش مسكن براساس ابعاد و 
اندازه میزان مالیاتی كه در آن اخذ می شود خودش مولد باشد، خود می تواند آن حوزه را 

تقويت و تعديل اقتصادی كند.
پژمان تاكید كرد: تنها در صورتی می توان گفت اجرای طرح مالیات بر خانه های خالی 

طرح مثبتی است كه موجب سرخوردگی فعالان اين بخش نشود.
وی با اشاره به اين كه در اجرای اين طرح اختلاف نظراتی وجود دارد، ادامه داد: برخی 
معتقدند كه اين بخش تاب، توان و تحمل اخذ اين مالیات را ندارد و گروهی هم معتقد 
هستند اضافه ارزش هايی كه در اين حوزه وجود دارد بايد به نفع عموم به عنوان مالیات 

اخذ شود.
ريیس سازمان ملی زمین و مسكن خاطرنشان كرد: مطرح شدن طرحی مانند مالیات 
بر خانه های خالی با توجه به شرايط موجود نشان می دهد حوزه مسكن تاب تحمل اجرای 

اين طرح را نخواهد داشت.
پرونده مسکن مهر تا پايان سال 94 بسته خواهد شد

محمد پژمان در بخش ديگری از اين گفتگو درباره زمان تكمیل پروژه مسكن مهراظهار 
كرد: پرونده  مسكن مهر با توجه به روند فعلی تا اوايل سال 94 بسته نخواهد شد، اما تلاش 

می كنیم كه پروژه ها تا پايان سال 94 تكمیل و تحويل داده شوند.
وی در ادامه تاكید كرد: همكاران ما در تلاش هستند كه هر چه سريع تر موانع راه تكمیل 

پروژه های مسكن مهر را برطرف كنند.
معاون وزير راه وشهرسازی افزود: در مكان های مختلف اقدامات موثر و خوبی صورت 
گرفته است و امیدوار هستیم طبق وعده های اعلام شده تعداد زيادی از واحدها تكمیل 

و تحويل داده شوند.
پژمان با بیان اين كه پرونده  مسكن مهر تا اوايل سال 94 بسته نخواهد شد، تصريح كرد: 
چون بخش زيادی از مسئولیت واحدهای مسكن مهر در دست تعاونی ها و انبوه سازان 

است، ادامه روند تكمیل اين پروژه ها به توان و همت خودشان بستگی دارد.
معاون وزير راه و شهرسازی در پايان تاكید كرد: تلاش می كنیم كه پرونده  مسكن مهر 

تا پايان سال 94 بسته شود.

معاون مالیات های مستقیم سازمان مالیاتی خبر داد؛

پايان مهرماه، آخرين مهلت ارسال 
صورت معاملات فصل تابستان 93 

معاون ماليات های مستقيم سازمان امور مالياتی کشور گفت: آخرين مهلت 
ارسال فهرست صورت معاملات فصل تابستان 1393، پايان مهرماه سال جاری 

است. 
حسین وكیلی، خاطرنشان كرد: كلیه اشخاص حقوقی و همچنین اشخاص حقیقی 
موضوع بند)الف( و )ب( ماده 95 قانون مالیاتهای مستقیم، برای ارسال صورت معاملات 

دوره دوم )تابستان( سال جاری، تا 30 مهرماه 1393 فرصت دارند. 
بنابر اين گزارش، در اجرای دستورالعمل ماده 169 مكرر قانون مالیاتهای مستقیم، 
كلیه اشخاص مشمول می بايست صورت معاملات دوره تابستان سال 1393 را بصورت 
الكترونیكی از طريق سامانه WWW.TAX.GOV.IR و يا با لوح فشرده )CD( تا 

پايان مهرماه ارسال كنند. 
به گزارش سازمان امور مالیاتی، طبق قانون مهلت ارسال صورت معاملات، يک ماه پس 
از پايان هر فصل است؛ از اين رو مهلت ارسال صورت معاملات دوره تابستان نیز تا پايان 

مهرماه 1393 است. 

ريیس سازمان نظام صنفی رايانه ای كشور مطرح كرد؛

انتقاد از تعداد زياد شرکت اينترنتی در ايران 
ايجاد يک   اين که  به  با اشاره  رايانه ای کشور  رييس سازمان نظام صنفی 

فضای باز رقابتی می تواند بازار شرکت های اينترنتی را تعديل کند، گفت: در 
پيش نويسی که رگولاتوری برای بازنگری پروانه ها در نظر گرفته، بندی درباره 
اين که چند شرکت می توانند فعال باشند وجود ندارد، اما از متن اين پيش نويس 

می توان حدس زد چند شرکت فعال خواهند بود. 
كاظم آيت اللهی با اشاره به اين كه در هیچ كشوری تعداد شركت های فعال در زمینه ی 
ISP به اندازه ايران نیست، گفت: با اين حال نمی توان يک الگوی از پیش تعیین شده ای 

برای تعداد شركت های فعال در اين زمینه تصويب كرد. 
بازار  ادامه داد: واقعیت اين است كه برای رسیدن به يک فضای مطلوب در  وی 

شركت های اينترنتی لازم است فضای رقابتی شفافی ايجاد شود. 
ريیس سازمان نظام صنفی رايانه ای كشور درباره ی نقش خصوصی سازی شركت 
مخابرات در نبود بازار رقابتی بین شركت های اينترنتی تصريح كرد: نبود توسعه بین 
شركت های اينترنتی به نبود زيرساخت و بازار رقابت برمی گردد كه يک بخشی از اين 

مساله به خصوصی شدن مخابرات و شرايط نابرابر اين شركت مربوط می شود. 
آيت اللهی خاطرنشان كرد: پیشنهاد سازمان نظام صنفی اين است كه پروانه تمام 
شركت های اينترنتی از جمله شركت مخابرات با شرايط يكسان به طور جامع ساماندهی 

شود و برای رسیدن به اين نتیجه صد درصد پیگیری خواهیم كرد. 

وام 15 ميليونی خودرو
 در شورای پول و اعتبار ماند 

اگرچه بيش از پنج ماه از علنی شدن تصميم بانک مرکزی برای افزايش وام  
خودرو می گذرد، اما هنوز شورای پول و اعتبار تصميم مشخصی در اين رابطه 
نگرفته و با وجود چند برابری قيمت خودرو وام خريد آن به 30 درصد ارزان ترين 

خودرو هم نمی رسد. 
در خرداد ماه بود كه احتمال افزايش وام خودرو از رقم هفت میلیون فعلی و حتی تا دو 

برابر شدن آن از سوی مقامات بانک مركزی مطرح شد. 
ريیس اعتبارات بانک مركزی از تشكیل كارگروهی در اين بانک با مسوولیت بخش 

اعتبارات خبر داد و گفت كه در حال بررسی اين موضوع هستند. 
میرمحمد صادقی ابراز امیدواری كرد كه بررسی ها در اين مورد در كارگروه به نتیجه 

رسیده و بعد از تايید و ارجاع به شورای پول و اعتبار خبر خوشی برای متقاضیان باشد. 
در حالی بعد از چند ماه كش و قوس بالاخره اين طرح در كمیسیون اعتبارات بانک 
مركزی تصويب و به شورای پول و اعتبار ارجاع داده شد كه مورد بررسی های كارشناسی 
قرار گرفته و بعد از سنجیده شدن تمامی جوانب اعم از میزان افزايش و رقم و يا تناسب با 
منابع بانكها همچنین سود مورد نظر به تصويب نهايی رسیده و برای اجرا به بانكها ابلاغ 
شود كه به نظر می رسد شورای پول و اعتبار تاكنون به نتیجه مشخصی در اين مورد 
نرسیده است. در شرايطی وعده افزايش وام خودرو از هفت میلیون در چند سال گذشته 
محقق نشده كه قیمت خودرو بیش از يكسال است كه بیشتر به نفع تولید كنندگان بالا 
رفته و مشتريان برای خريد با تامین منابع درگیر هستند به طوری كه حتی در مواردی 
توان خريد خودروهايی كه زمانی هم قیمت وام هفت میلیونی فعلی بودند را از دست داده 
اند. اين در حالی است كه در طرف ديگر تغییر میزان تسهیلات خودرو، بانكها قرار دارند 
كه در سالهای اخیر اغلب با كمبود منابع مواجه بوده و به اين بهانه از پرداخت وام های خرد 
نظیر اين وام طفره رفته اند كه اين موضوع می تواند به دلیلی برای تاخیر در تصمیم گیری 
برای افزايش وام خودرو تبديل شود. با اين وجود در حال حاضر و از چندين ماه پیش 
هستند بانكهايی كه به روال معمول بی توجه به دستورالعمل های بانک مركزی ، بدون 
نظارت از مراجع بالايی و در قالب تصمیم های داخلی نسبت به افزايش وام خودرو تا 
15 میلیون و حتی بیشتر آنهم با سودهای 27تا 28 درصد اقدام كرده اند. بر اين اساس 
انتظار می رود همانطوری كه برای افزايش قیمت خودرو به سرعت تصمیم گیری شده 
و مشتريان بايد به نفع خودورسازان از آن تبعیت كنند در مورد كمک هزينه خريد آن 
هم تعجیل وجود داشته و اين طرح دست به دست نچرخیده و يا در آرشیو شورای پول 

و اعتبار نماند. 

اعتبار قرارداد تولید تندر90 به پایان رسید
ابهام در مورد ادامه فعالیت رنو در ایران
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ورزشی

 

 رئیس كمیته اخلاق فدراسیون فوتبال در قم:
در برنامه 90 حريم های شرعی و فقهی

 رعايت شود

رئيس کميته اخلاق فدراسـيون فوتبال با بيان اينکه اغلب اعضای کميته 
اخلاق مسـلط به زمينه های حقوقی و فقهی هسـتند گفـت: در برنامه 90 

حريم های شرعی و فقهی رعايت شود.
عل��ی اكبر محمدزاده در ديدار اعضای كمیته اخلاق فدراس��یون فوتبال با آيت الله 
حسینی بوشهری مدير حوزه های علمیه سراسر كشور اظهار كرد: اعضای كمیته اخلاق 
وظیفه مبارزه با فساد و تبانی در فوتبال ايران را عهده دار هستند و با توجه به اينكه 
فوتبال ورزش��ی پرطرفدار است و نتايج مس��ابقات فوتبال اهمیت زيادی برای اقشار 
مختلف مردم دارد و نیز با توجه به گردش مالی بالای آن می تواند منش��ا بداخلاقی 

و ناهنجاری باشد.
وی گفت: فیفا توجه به اخلاق و فوتبالی عاری از شرط بندی، زد و بند و تبانی را برای 
كلیه كشور ها الزام آور كرده است و بر همین اساس، كمیته اخلاق فدراسیون فوتبال 

تلاش می كند فضای فوتبال را از ناهنجاری های اخلاقی پاک كند.
رئیس كمیته اخلاق فدراسیون فوتبال افزود: كمیته انضباطی در فدراسیون فوتبال 
قبلا وجود داشت اما شرايط اين طور ايجاب كرد كه علاوه بر كمیته انضباطی، كمیته 

اخلاق ناهنجاری های اخلاقی در خاج از فضای مستطیل ذسبز را پیگیری كند.
محمد زاده بیان كرد: با توجه به دستورالعمل فیفا برای مقابله با مسائل غیر اخلاقی، 
فدراسیون فوتبال ايران پیشگام اين موضوع بود و 9 ماه است كه كارمان را در زمینه 

اخلاق حرفه ای فوتبال آغاز كرده ايم و در خدمت خانواده بزرگ فوتبال ايران هستیم.
وی درباره برنامه تلويزيونی 90 تصريح كرد: نگاه ما اين است كه بايد در برنامه 90 
حريم های شرعی و فقهی رعايت شود و به عادل فردوسی پور تذكر داده ام كه در اين 
برنامه، نبايد از اش��خاص نام برده ش��ود زيرا يكی از وظايف ما حفظ كرامت و حرمت 

مديران و ورزشكاران ماست.
رئیس كمیته اخلاق فدراسیون فوتبال خاطرنشان كرد: اغلب اعضای كمیته اخلاق 
مسلط به زمینه های حقوقی و فقهی بوده و از میان جامعه روحانیت انتخاب شده اند و 
می توانند در توسعه هنجارهای اخلاقی در میان ورزشكاران، مربیان، مديران باشگاه ها 

و تماشاگران مثمر ثمر باشند.

سرمربی تیم فوتبال صبای قم:
بازيکنان صبا بابت فصل جاری

 يک ريال هم دريافت نکرده اند
سرمربی تيم فوتبال صبای قم با بيان اينکه بازيکنان صبا بابت فصل جاری 
يک ريال هم نگرفته اند گفت: مسئولان باشگاه، مشکلات مالی صبا را رفع 

کنند.
صمد مرفاوی  درباره حذف اين تیم از جام حذفی اظهار كرد: مسابقات جام حذفی 
و به طور كلی فوتبال قابل پیش بینی نیست چنان كه شما ديديد كه چند تیم لیگ 
برتری ديگر هم از دور مس��ابقات حذف شدند و اين خاصیت جام حذفی است كه 

تیم های بزرگ تر به دست تیم های كوچک تر حذف می شوند.
وی در مورد عامل حذف صبا از جام حذفی گفت: بازيكنان ما در اين مسابقه انگیزه 
كافی نداشتند و از درگیری ها فرار می كردند اما تیم شهرداری اردبیل بسیار باانگیزه و 
محكم فوتبال كار كرد و زمانی هم كه يک تیم در زمین مسابقه بیشتر بدود و بیشتر 

درگیر شود، پیروزی با اين تیم است.
س��رمربی تیم فوتبال صبای قم افزود: بیشتر بازيكنان صبا و همچنین كادر فنی 
مش��كلاتی در اي��ن زمینه دارن��د و بابت فصل جاری يک ريال ه��م نگرفته اند و از 

مسئولان باشگاه درخواست می كنم هرچه زود تر اين مشكلات را برطرف كنند.
مرفاوی بیان كرد: تیم ما در لیگ بر تر وضعیت قابل قبولی دارد و حیف است كه 
چنین مسائلی تمركز تیم را به هم بزند البته ما وظايف خودمان را انجام می دهیم و 
به مسئولان باشگاه هم اعتماد داريم اما امیدوارم هرچه زود تر آن ها هم مشكلات ما 

را حل كنند.
وی در مورد ماجرای اختلافش با ساكت الهامی در تمرين صبا خاطرنشان كرد: ما 
مشكلی با هم نداريم و كارمان را انجام می دهیم و درست نیست كه به اين مسائل 

بپردازيم و بايد تمركزمان روی مسائل فنی باشد.
س��رمربی تیم فوتبال صبای قم خاطرنشان كرد: از امروز تمريناتمان را برای بازی 
با گسترش فولاد تبريز از سر می گیريم و امیدواريم بتوانیم امتیاز كامل اين مسابقه 

خانگی را كسب كنیم و به رده های بالا تر جدول نزديک شويم.

مدافع تیم فوتبال صبای قم:
 دليل نيمکت نشينی ام را نمی دانم

مدافع تيم فوتبال صبای قم با بيان اينکه دليل نيمکت نشينی اش را نمی داند 
گفت: يکی از 3 بازيکن آماده صبا هستم و خوشحالم می شوم سرمربی تيم دليل 

بيرون گذاشتنم از ترکيب را بگويد.
هادی شكوری در باره نیمكت نشینی اش پس از بازی با سپاهان اظهار كرد: عادت ندارم 
در مورد اين مسائل حرف بزنم ولی نمی دانم چه اتفاقی افتاد كه بعد از بازی با سپاهان 

نیمكت نشین شدم.
وی گفت: هر چه فكر می كند دلیل نیمكت نشینی ام را نمی دانم در حالی كه من تنها 
بازيكنی بودم كه در تمام بازی های صبا فیكس بازی كردم ولی به يكباره نیمكت نشین 

شدم.
مدافع تیم فوتبال صبای قم افزود: برويد از بازيكنان صبا و حتی مربیان بپرسید كه چطور 
تمرين می كنم در حالی كه من از لحاظ تمرين كردن و آمادگی بدنی جزو سه بازيكن 

آماده صبا هستم و خیلی هم سالم زندگی می كنم.
شكوری بیان كرد: هرگز دوست ندارم در مورد بازی نكردنم با مربی حرف بزنم يا از او 
سؤال كنم اما از رسانه ها می خواهم در مورد اين موضوع از مرفاوی سؤال كنند و خوشحال 

می شوم دلیل نیمكت نشینی ام را بدانم.
وی تصريح كرد: در بازی با شهرداری اردبیل تنها دو دقیقه مانده به پايان بازی وارد زمین 
شدم و به خط حمله رفتم تا روی توپ های بلند برای صبا گلزنی كنم كه اين فرصت به 

دست نیامد.
مدافع تیم فوتبال صبای قم عنوان كرد: هر بازيكن وظیفه دارد هر زمان به میدان می ورد 
  نهايت تلاش خود را برای موفقیت تیمش انجام دهد و من هم حتی در آن لحظات كوتاه 

هم   نهايت تلاشم را به خرج دادم و دو موقعیت ايجاد كردم.
شكوری گفت: من دوست ندارم تیمم وارد حاشیه شود و تصمیم مربی هم برايم قابل 

احترام است ولی نمی دانم چرا نیمكت نشین شدم.
وی در مورد شكس��ت صبا برابر شهرداری اردبیل در مرحله يک شانزدهم نهايی جام 
حذفی خاطرنشان كرد: مقصر خودمان بوديم ضمن اينكه برخی بازيكنان مصدوم و خسته 
بودند كه به نظرم نبايد بازی می كردند ضمن اينكه از طرفی حريف را دست كم گرفتیم 
و مغرورانه بازی كرديم.مدافع سابق استقلال و نفت تهران افزود: تعطیلی لیگ سبب دور 
شدن صبا از شرايط آمادگی و ايده آل شده بود و تمام اين مسائل دست به دست هم داد 

تا برابر شهرداری اردبیل بازنده شويم.

جام حذفی فوتبال
 نامداران بی انگيزه باانگيزه های بی نشان

مرحله يک شانزدهم نهايی جام حذفی با حضور تيم های ليگ برتر برگزار شد 
تا اين حقيقت به چشم بيايد که بيشتر تيم های نامدار انگيزه ای برای حضور 

قدرتمند در جام حذفی ندارند.
 تیم های لیگ برتری از مرحله يک شانزدهم نهايی جام حذفی فوتبال وارد مسابقه ها 
شدند تا رقابت حسابی داغ شود اما عملكرد برخی تیم های نامدار مانند سپاهان و فولاد 
و اظهارنظرهای بعدی اعضای آن ها نشان داد كه برخی تیم های لیگ برتری انگیزه كافی 

برای موفقیت در جام حذفی ندارند.
فولاد، مدافع عنوان قهرمانی لیگ برتر كه اين فصل هم جزو بالانشینان جدول لیگ 
است، در همان بازی نخست در جام حذفی از پارسه تهران شكست خورد و حذف شد. 

اين شكست آنقدر دور از انتظار بود كه شائبه هايی ايجاد كرد.
هرچند انگیزه بالای پارسه و تلاش زياد اين تیم، دلیل اصلی پیروزی برابر فولاد بود اما 
صحبت های برخی اعضای فولاد پس از حذف جام حذفی كه از اين اتفاق ابراز رضايت 

كردند، اين شائبه را ايجاد كرد كه شايد فولادی ها چندان علاقه ای به پیروزی نداشتند.
همچنین س��پاهان پس از 120 دقیقه تلاش برابر گل گهر س��یرجان شكست خورد، 
هرچند پس از اين باخت، س��رمربی و بازيكنان سپاهان از بازی "دفاعی" حريف انتقاد 

كردند اما شايد آن ها هم در اعماق دل شان چندان بی میل به حذف از جام نبودند.
اما چرا بايد چنین تفكری وجود داشته باشد؟ چرا در حالی كه يک تیم با پیروزی در 
پنج ديدار می تواند ضمن كسب يک جام قهرمانی، سهمیه مستقیم لیگ قهرمانان آسیا 
را كسب كند، برخی تیم ها رقابت را آسان می گیرند و پس از حذف هم ناراحت نباشند؟

پاسخ را بايد در نحوه برنامه ريزی مسابقه ها در ايران و البته آسیا جست وجو كرد. شايد 
اين مسئله دلیل اصلی بی میلی تیم های بزرگ برای حضور در جام حذفی باشد. فصل 
پیش، در حالی كه تیم ملی برای حضور در جام جهانی آماده می شد، صحبت های زيادی 
درباره حذف جام حذفی مطرح شد چون برنامه ريزی مسابقه های آن در برنامه های لیگ 

و تیم ملی خلل وارد می كرد.
امسال هم تیم هايی مثل فولاد، هم در لیگ برتر حضور فعال و قدرتمند دارند و هم در 
آسیا رقابت های سنگین را پیش روی خود می بینند. همچنین برگزاری جام ملت های 
آسیا 2015 در زمستان باعث شده كه اردوهای تیم ملی و بازی های تداركاتی آن درست 
در خلال فصل چهاردهم لیگ برتر باشد و برنامه لیگ را كمی فشرده كند. از اين رو به 
نظر می رسد كه تیم هايی مانند فولاد، بی تمايل نبودند كه جام حذفی را قربانی لیگ برتر 

و لیگ قهرمانان آسیا كنند.
البته در اين میان تیم هايی مثل استقلال و پرسپولیس هم هستند كه برای قهرمانی در 
جام حذفی تلاش زيادی می كنند چون می دانند كه با پنج بازی می توانند قهرمان شوند و 

هواداران خود را خوشحال كنند و مستقیم به لیگ قهرمانان آسیا هم برسند.
اين تیم ها در نخستین قدم چندان مقتدر عمل نكردند. پرسپولیس در حالی حريف 
گمنام بوشهری اش را سه بر صفر شكست داد كه انتظار می رفت پس از تعطیلی 18 روزه 
لیگ و تمرين های تیم در كیش، نتیجه بهتری در اين بازی برای سرخ پوشان رقم بخورد.

استقلال هم به سختی و پس از 108 دقیقه تلاش طاقت فرسا در اهواز، تیم دوم فولاد 
يعنی فولاد نوين را با يک گل از پیش رو برداشت و يک مرحله صعود كرد. نكته جالب 
توجه اين است كه آبی پوشان به دلیل داشتن هفت ملی پوش كه به همراه تیم ملی به 
پرتغال رفته بودند در حالی به مصاف حريف اهوازی رفت كه ملی پوشان خسته بودند و از 

اين نوع برنامه ريزی جام حذفی هم انتقاد داشتند.
دسته ديگر تیم های حاضر در جام حذفی، تیم های كم نام و نشانی هستند كه به امید 
ديده شدن پا به رقابت ها گذاشته اند. تیم هايی مانند كارگربنه گز بوشهر، شهرداری اردبیل، 
پارسه تهران و گل گهر سیرجان با اين هدف در جام حذفی شركت كردند كه خودی 
نشان دهند و شايد در ذهن خود پنداشته اند كه می توانند از بی انگیزگی برخی تیم های 
بزرگ كمال استفاده را برده و به مراحل بالاتر جام صعود كنند؛ دقیقا همان اتفاقی كه 

برای پارسه و گل گهر رخ داد.
اما تنديس جالب توجه ترين اظهار نظر پس از مرحله يک شانزدهم نهايی جام حذفی 
تقديم می ش��ود به مديرعامل باشگاه نفت مسجد س��لیمان. مسعود رضايیان درباره 
پیروزی تیمش در نخس��تین بازی در جام حذفی اظهار كرد: حريف زرنگی كرد كه 
باخت و ما هم از پیروزی مان خوشحال نشديم. اگر بازيكنانم به خاطر اين پیروزی از 
پاداش حرف می زدند، جريمه ش��ان می كردم چون حالا بايد كلی خرج كنیم تا برای 

بازی بعدی به اصفهان برويم!
جالب اينكه بر خلاف پیش بینی رضايیان، س��پاهان با شكس��ت برابر گل گهر از دور 
مسابقات كنار رفت و نفت مسجد سلیمان بايد در مرحله بعد به مصاف تیم سیرجانی برود.

دايي خطاب به دوستانش: 
شايد به پيکان بروم

جدايي از پرسپوليس باعث شده تا علي دايي اين روزها حسابي به کارهاي 
شـخصي اش برسد و البته بيشتر از گذشته کنار دخترش باشد. حالا دايي به 
اندازه کافي وقت دارد تا کارهاي اقتصادي اش را دنبال کرده و اتفاقا او جديدا 
يک مغازه ورزشي را در نزديکي هاي فرمانيه افتتاح کرد تا يک برند ديگر را هم 

به مغازه هايي که در تهران دارد اضافه کند.
هرچند دايي بعد از جدايي از پرسپولیس تا حدودي از فضاي فوتبال فاصله گرفت، ولي او 
شايد در آينده اي نزديک دوباره به لیگ برتر برگردد. دايي اخیرا به دوستان نزديكش گفته 
كه شايد به همین زودي راهي تیم پیكان شود. اين تیم با منصور ابراهیم زاده همچنان 
وضعیت متزلزلي دارد و هر لحظه امكان دارد كه اين مربي اصفهاني با تصمیم مسئولان 
باشگاه پیكان بركنار شود. گفته مي شود پیكاني ها مذاكراتي را با دايي داشته اند و حالا بايد 
ديد كه سرمربي سابق پرسپولیس به اين زودي ها راهي پیكان خواهد شد يا اينكه اتفاقات 
ديگري خواهد افتاد.از طرفي مي گويند كناره گیري پزشک پرسپولیس هم به اين دلیل 

بوده كه او مي خواهد دوباره با دايي كار كند.

اکبرپور به تيم فوتبال پيکان پيوست
مهاجم سابق تيم فوتبال استقلال به تيم فوتبال پيکان پيوست و از نيم فصل 

برای اين تيم بازی خواهد کرد.
 اكبرپور از روز گذشته در تمرينات تیم فوتبال پیكان حاضر شد و با اين باشگاه قرارداد 
بست. اين مهاجم از نیم فصل می تواند برای خودروسازان به میدان برود.احمد جمشیديان 
ديگر بازيكنی كه مدنظر كادر فنی قرار گرفته قرار است در يكی دو روز آينده در تمرينات 

خودروسازان حاضر شود.
خبر ديگر از پیكان اينكه جی لويد ساموئل هافبک اين تیم به علت 10 جلسه غیبت 
غیرموجه با 10 درصد كسر قراردادش جريمه شد.همچنین كادر فنی پیكان با شماره 11 
تیم فوتبال بهمن شیراز مذاكراتی را انجام می دهند تا در صورت تائید نهايی به اين تیم 
بپیوندد. تیم بهمن در لیگ دسته دوم بازی می كند و در مرحله يک شانزدهم نهايی جام 
حذفی حريف خودروسازان بود كه شاگردان منصور ابراهیم زاده با وقت های اضافه با نتیجه 

2 بر يک توانستند به برتری برسند.

جواد گل زد، اوساسونا برد
  تيم فوتبال اوساسـونا در هفته نهم ليگا آدلانته موفق شد در زمين خود با 
نتيجه 3-2 بر تنه ريف غلبه کند و اوضاع خود در جدول را تا حدودی سـرو 

سامان بدهد.
در اين بازی، اوساسونا در دقیقه 37 بازی گل اول را دريافت كرد اما در واپسین دقايق 
نیمه اول، جواد نكونام از روی نقطه پنالتی گل تساوی را برای قرمزپوشان به ثبت رساند.

در دقیقه 74، اين تنه ريف بود كه با گل "آنینو"، بازهم پیش افتاد اما 4 دقیقه بعد "نینو"، 
كار را برای اوساسونا به تساوی كشاند.

تا اينكه در دقیقه 90 بازی، "كودرو" با زدن گل سوم، باعث برتری اوساسونا بر تنه ريف 
شد و بدين ترتیب يازدهمین امتیاز قرمزپوشان پامپلونا بدست آمد. آنها با اين پیروزی، 

موقتا در رده 13 جدول 22 تیمی لیگا آدلانته قرار گرفتند.

احتمال کنار گذاشته شدن 
پولادي از الشحانيه

در صورت کنار گذاشته شدن مهرداد پولادی از تيم ملی ايران، مديران باشگاه 
الشحانيه، قرارداد خود با اين بازيکن را فسخ می کنند.

پولادی هم از جمله بازيكنانی است كه كارت معافیتش باطل شده و مشمول خدمت 
سربازی شده است. اما اين بازيكن بر  خلاف ديگر بازيكنانی كه به تازگی مشمول شده اند، 
در لیگ ايران حضور ندارد  به تازگی با تیم الشحانیه قطر قرارداد امضا كرده است. بر اساس 
اعلام مسئولان نظام وظیفه، پولادی به خاطر تخلف صورت گرفته، برای تیم ملی هم نمی 
تواند بازی كند. هرچند كه هنوز اين خبر قطعی و نهايی نشده و حتی كارلوس كی روش 
از دعوت دوباره پولادی به تیم ملی خبر داده، ولی پیچیده شدن زمزمه كنار گذاشته شدن 

اين بازيكن از تیم ملی باعث شده تا جايگاه او در تیم باشگاهی اش هم به خطر بیفتد.
گفته مي ش��ود مديران الشحانیه بیشتر به خاطر ملی پوش بودن پولادی او را جذب 
تیم شان كرده اند و از اين رو در صورت كنار گذاشته شدن او از تیم ملی، احتمال اينكه 
قرارداد اين هافبک با تیم قطری فسخ شود بسیار زياد است. اين در حالی است كه به 
خاطر اتفاقات اخیر، پولادي در صورت بازگشت به لیگ ايران حتی در تیم های نظامی 

هم نمی تواند توپ بزند. 
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سرمربی  و  استقلال  باشگاه  مديره  هيات  عضو 
کی روش  کرد  تاکيد  ايران  فوتبال  ملی  تيم  پيشين 
نسبت به گذشته فرقی نکرده و همان رويه قبل را در 
پيش گرفته است. وی همچنين ضمن تاکيد بر اينکه 
گزارش سازمان خصوصی سازی مبنی بر جلوتر بودن 
اسناد مالی استقلال نسبت به پرسپوليس نشان از خوب 
به خاطر عملکرد  کار کردن فتح الله زاده دارد، گفت: 

فتح الله زاده سرم را بالا می گيرم.
منصور پورحیدری در مورد ديدارهای آينده پیش روی 
استقلال و سفرهای پرتعداد اين تیم گفت: مصدوم زياد 
داريم، برخی مصدومان از ابتدای فصل با ما بودند، برخی 
هم در ارمنستان مصدوم شدند. مثل آرش برهانی، بعضی 
هم مثل كرار مرخصی گرفته اند و هنوز مرخصی شان تمام 

نشده است.
مدير فنی پیشین استقلال در مورد اينكه میان اين همه 

سفر و خستگی و اردو آيا سفر بی نتیجه ارمنستان به استقلال 
ضربه نمی زند گفت: اين سفر قرار است در جلسه هیات مديره 
بررسی شود. من هنوز اطلاعات كاملی از آن ندارم. البته اردوی 

تیم ملی هم به استقلال با اين همه ملی پوش فشار می آورد.
پیشكسوت باشگاه استقلال ادامه داد: الان 3 يا 4 سال است 
كه چنین اردوهای بلند مدتی را در فوتبال ايران می بینیم كه 
حتی برای بازيهای رده پايین هم شكل می گیرد و فدراسیون 
هم نمی تواند با آنها مخالفت كند. آقای كی روش هم كه 
مثل سابق است اصلا به ايران نمی آيد و يا دنبال اردو است 
يا وقتی اردو نمی گذارد در دبی چادر می زند و خانواده اش هم 
می روند آنجا!وی در ادامه خاطرنشان كرد: كی روش لیگ را 
هم كه نمی بیند. البته می گويد درها باز است اما كسی جرات 
نمی كند از درها عبور كند! چون لیگ را اصلا نگاه نمی كند. 
فقط بازيهای استقلال را كه پخش مستقیم می شود می آيد و 
خمیازه می كشد و می رود. با شخصیتی كه او دارد بعید می دانم 

حتی اطرافیانش هم بتوانند در مورد بازيكنان لیگ ايده ای به 
وی بدهند!

سرمربی اسبق تیم ملی ايران در مورد اينكه آيا كی روش 
در قبال علی كريمی هم چنین رفتاری دارد يا خیر گفت: علی 
كريمی را نمی دانم. بايد حوصله كنیم و ببینیم از تجربیات وی 
استفاده می كند يا نه. به هرحال تیم ملی كشورمان است و بايد 
برای موفقیتش همه دست به دست هم بدهیم. وجود بازيكنان 
بزرگی چون علی كريمی و وحید هاشمیان و فرهاد مجیدی 

می تواند به تیم ملی كمک كند.
وی افزود: الان هاشمیان با دوره هايی كه در آلمان می بیند 
بسیار رشد كرده است همین فرهاد مجیدی را من در جريان 
هستم كه دو سال است اين دوره ها را می بیند و پس از يک 
دوره آموزش برمی گردد و در تیمهای پايه همان آموزش ها را 
اجرا می كند و با گزارش برای ادامه آموزش به اروپا می رود، 
مثل اينجا نیست كه با 21 روز كلاس مدرک A بدهند. من 
فكر می كنم تعداد بازيكنانی كه مدرک دارند بسیار زياد شده 
است. من البته برای آقای محصص احترام زيادی قائل هستم 

اما نمی دانم اين كلاس ها به اين شكل می تواند موثر باشد؟
منصور پورحیدری در مورد مشكلات تیم های رده پايه 
ملی گفت: مشكل آنجا علی دوستی مهر و وينگادا نیستند، اين 
باشگاه ها هستند كه مقصر اول به شمار می روند. من وقتی در 
امارات مربیگری می كردم همه باشگاه ها موظف بودند در سه 
رده تیمداری كنند اما اينجا فدراسیون نمی تواند اين موضوع 
را جا بیندازد. شما ببینید همین اسپانسر ها كه به استقلال و 
پرسپولیس آمده اند سعی می كنند اين كار را انجام بدهند اما 
هزينه ها بسیار زياد است. من تازه حالا می فهمم كه فتح الله 
زاده چقدر عالی در استقلال كار كرده كه با آنهمه كمبود مالی 

تیمهای پايه را سرپا نگه داشته بود.
امروز سازمان خصوصی  می افزايد:  ادامه  در  پورحیدری 
از  جلوتر  استقلال  مالی  صورت های  كه  كرد  اعلام  سازی 
پرسپولیس است و از اين بابت و كار خوبی كه فتح الله زاده 
انجام داده من سرم را بالا می گیرم كه چقدر عالی عمل كرده 

كه حالا استقلال اينقدر جلو است.

زمان   در  می گويد  درخشان  حميد 
مقتضی با بازيکنان خاطی پرسپوليس 

برخورد می کند.
پرسپولیسدرباره  فوتبال  تیم  سرمربی 
با  ديدار  از  پیش  تیم  اين  شرايط  آخرين 
سايپا، چگونگی جذب بازيكنان جديد در نیم 
فصل، علت قهر كردن های متعدد بازيكنان 

پرسپولیس و ... صحبت كرد.
يک  مرحله  در  پيروزی  از  پس   *
شانزدهم نهايی جام حذفی در شروع 
به مصاف سايپا  بايد  برتر  ليگ  مجدد 

برويد.
- شرايط نسبتا خوبی داريم. تمرين های 
ما طبق برنامه پیش می رود و همه تمركزمان 
را روی بازی بعد مقابل سايپا گذاشتیم. قصد 
داريم با تمام قوا به میدان برويم تا با پیروزی در 

اين بازی به صدر جدول نزديک  شويم.
می کنيم  نگاه  که  را  ليگ  برنامه   *
هفته   تا  پرسپوليس  می شويم  متوجه 
هفدهم يعنی قبل از جام ملت ها از تهران 
اين موضوع چقدر در  خارج نمی شود. 

عملکرد تيم تان تاثيرگذار خواهد بود؟
- من همیشه اعتقاد داشتم هر تیمی كه 
جلوی پرسپولیس بازی می كند با نهايت انگیزه 
و توان خود ظاهر می شود و فرقی نمی كند كه 
بازی در تهران باشد يا خارج از تهران. ضمن 
اين كه همه بازی ها برای ما سخت است و 
خیلی تفاوتی ندارد كه در تهران بازی می كنیم 
يا شهرستان. با اين حال سعی می كنیم از 
امتیاز میزبانی در ديدارهای آينده به خوبی 

استفاده كنیم.
* در اين بازی ها حمايت تماشاگرانتان 
می تواند برگ برنده پرسپوليس باشد. 
فکر می کنيد جايگاه شما بعد از 50 روز 

حضور در پرسپوليس چگونه است؟

- من نمی توانم الان در اين باره قضاوت 
كنم. بايد صبر كنیم تا ببینیم در انتهای فصل 
چه نتايجی كسب می شود. بدون شک همه 
ما برای رضايت تماشاگران و خوشحالی آنها 
تلاش می كنیم. امیدوارم در پايان فصل آنها از 

حمید درخشان راضی باشند.
دليل  به  گذشته  هفته های  در   *
بازيکنان  محروميت  و  مصدوميت 
دستتان بسته بود. به نظر می رسد مقابل 

سايپا از اين نظر شرايط بهتری داريد.
بازگشته  گروهی  تمرين  به  دغاغله   -
است، اما هنوز به صورت كامل آماده نیست و 
نمی تواند فیكس بازی كند. صادقیان هم شرايط 
نسبتا خوبی دارد، اما با روزهای ايده آلش هنوز 
فاصله دارد. سعی می كنیم مقابل سايپا بهترين 

تركیب را به زمین بفرستیم.
* ديگر اميدی به بازگشت ماهينی 

نداريد؟
- ما به سازمان لیگ نامه زديم و درخواست 
كرديم كه ماهینی حداقل تا نیم فصل برای 
پرسپولیس بازی كند، اما ديگر جوابی به ما 
داده نشده است. متاسفانه همیشه استثنائاتی 

وجود دارد و در اين موارد فقط سر پرسپولیس 
بريده می شود. چون ما پرسپولیس هستیم بايد 

تاوان اين مسائل را بدهیم؟
بازيکنان  معتقديد  شما  يعنی   *
ديگری شرايط ماهينی را دارند، اما هنوز 

بازی می کنند؟
هم  او  كه  خلیل زاده  شجاع  چرا  بله!   -
بازی  ما  مقابل  بايد  دارد  سربازی  مشكل 
هم  مثل  ماهینی  و  او  شرايط  مگر  كند؟ 
نبود؟ متاسفانه اين يک تبعیض آشكار است 
و همیشه شمشیر را برای پرسپولیس از رو 

می كشند.
* به نظر می رسد از زمانی که شما به 
پرسپوليس آمده ايد بازيکنان به خاطر 
اعتراض  راحت تر  شخصيت شما کمی 

می کنند.
- اصلا اين طور نیست. اگر الان برخوردی 
با بازيكنان خاطی صورت نمی گیرد، دلیل 
بر اين نیست كه اصلا قرار نیست برخوردی 
بلند  انجام شود. بعدا صدای اين برخوردها 
می شود. عباس زاده كه به تعويضش اعتراض 
كرد جريمه می شود، اما نمی شود ناگهانی يک 

نفر را محكوم كرد و بالای طناب دار برد. بايد به 
تخلفش رسیدگی شود و اين كار زمان می برد.
* شايد دليل اين رفتارهای متعدد 
بازيکنان پرسپوليس اين است که شما 
نسبت به بعضی مربيان کمی مهربان تر 

برخورد می کنيد.
- خیر! من به جايش مهربان هستم و به 
جايش هم جلاد می شوم. بايد اجازه دهید تا 

زمان لازم برای برخورد فرا برسد.
هفت  فصل  نيم  در  شده  شايعه   *

بازيکن جديد می گيريد.
اين طور نیست. هر كسی نظر  - اصلا 
نیازمان  اساس  بر  ما  می نويسد.  را  خودش 
بازيكن می گیريم و در همه پست ها بايد تیم 
را تقويت كنیم و در روزهای آينده اين كار را 

انجام می دهیم.
* مهاجم صربستانی که روز گذشته 
در تمرين حضور يافته بود را پسنديديد؟

- خیر! اين بازيكن در حد استانداردهای 
البته امروز هم يک جلسه  مدنظر ما نبود. 
ديگر با ما تمرين می كند، اما فكر نمی كنم 
او را انتخاب كنیم. يک مهاجم غنايی ديگر 
مدنظر داريم كه منتظريم بازی هايش در تیمی 
كه حضور دارد تمام شود و بعد او را به تهران 

بیاوريم.
دنبال  به  شدت  به  که  اين  مثل   *

جاسوس تيم هستيد؟
- بله! اين موضوع خیلی برای ما مهم است. 
حتما جاسوس تیم را پیدا می كنم. كسی كه 
اخبار تیم را به رسانه ها داده كار بسیار كوچكی 
انجام داده كه در شأن پرسپولیس نیست. 
بازيكنی كه در پرسپولیس بازی می كند بايد 
را درک  تیم  اين  بزرگی ها و جايگاه خاص 
كند. پرسپولیس بزرگ است و بازيكن بزرگ 

می خواهد.

منصور پورحیدری:
کی روش فرقی نسبت به گذشته نکرده است

مهاجم صربستانی رد شد؛
درخشان: چرا خليل زاده ی سرباز مقابل ما بازی کرد؟

معاون وزير ورزش و جوانان می گويد سه اسپانسر 
آماده حمايت مالی از پرسپوليس هستند.

امیررضا خادم درباره قطع همكاری باش��گاه پرسپولیس 
با اسپانس��ر خود، آخرين وضعیت مديريتی اين باشگاه و 
ارزيابی اش از عملكرد هیات مديره سرخ ها از ابتدای فصل 

تاكنون صحبت كرد.
* پس از مهلت 24 سـاعته ای که شـما به باشگاه 
پرسـپوليس برای حل و فصل مشکلات با اسپانسر 
داده بوديد مسـئولان اين باشـگاه تصميم به قطع 

همکاری با اسپانسر گرفتند.
متاسفانه بین اسپانسر و باشگاه مشكلاتی به وجود آمده بود 
و تلاش ما اين بود كه فضای مثبتی ايجاد كنیم كه دو طرف 
بتوانند به همكاری خود ادامه دهند. در دو ماه گذشته تلاش 
كرديم كه اگر مش��كلی هم وجود دارد، حل شود و امكان 
ادامه همكاری وجود داشته باشد اما جمع بندی باشگاه اين 
بود كه نمی تواند روی ادامه حمايت اسپانسر حساب باز كند.
* با اين شرايط تکليف اسپانسر جديد پرسپوليس 

چه می شود؟
خیلی مشكل خاصی نیست. ما همین الان سه گزينه آماده 
داريم كه می توانند برای حمايت مالی از پرسپولیس ورود 
كنند. در چند روز آينده اين گزينه ها را بررس��ی می كنیم. 
در ابتدای فصل با توجه به اينكه هنوز هیات مديره تشكیل 
نشده بود خودمان اسپانسر را انتخاب كرديم چرا كه مكلف 
به انجام اين كار بوديم اما الان هر دو باش��گاه هیات مديره 
دارند و اولويت ما اين است كه خودشان اسپانسر جديد را 
انتخ��اب كنند. در كنارش ما هم گزينه هايی داريم كه اگر 

باشگاه خواست پیشنهاد می دهیم.
* عده ای معتقدند به بن بسـت رسـيدن همکاری 
پرسپوليس با اسپانسرش به دليل شيوه جديدی بوده 
کـه وزارت ورزش برای حمايت مالی از سـرخ آبی ها 

انتخاب کرده است.
اصل مطلب اين است كه متاسفانه فضای عمومی جامعه 
ورزش ما هنوز نتوانس��ته هضم كند كه نمی شود فعالیت 
اقتصادی كرد و همزمان هیچ فراز و فرودی در كار اقتصادی 
نداش��ت. تجارت اقتصادی به خودی خود می تواند آبستن 
مش��كلات زيادی اعم از عدم همراهی يک يا هر دو طرف 
قرارداد باش��د و اينكه هر طرف سعی می كند به سود خود 
برسد. متاسفانه فضا به گونه ای شده كه همه انتظار دارند در 
فضای ورزش كشور گروه هايی برای حمايت مالی پیشقدم 
شوند و پشت سر هم هزينه كنند و هیچ انتظاری هم نداشته 
باشند اما اين با منطق مغاير است. اگر قرار باشد اين تصور 
همچنان ادامه داشته باشد، در آينده باز هم مشكل خواهیم 
داشت. بر اساس قوانین، دولت نمی تواند حمايت مستقیم 
از ورزش قهرمانی داش��ته باشد و ورود بخش خصوصی به 
ورزش الزامی است. در اين فضا ورود حامیان مالی جديد هم 
حوادث خاص خودش را دارد كه در بخش اقتصادی ورزش، 

خواسته يا ناخواسته رخ می دهد.
* البته شـيوه وزارت ورزش در اسـتقلال تاکنون 
مشـکلی ايجاد نکرده و شما می توانيد با استناد به 

شرايط اين باشگاه، از روش خود دفاع کنيد.
متاسفانه الان چنین فضايی به وجود آمده و ما هم برای 
نخستین بار اين روش را اجرا كرديم. همه فراموش كرده اند 
كه در سال های گذشته افرادی كه مسئولیت اين دو باشگاه 
را قبول می كردند، توان هزينه كردن را نداشتند و از طرفی 
مدع��ی بودند كه در اي��ن دو باش��گاه كار ايثارگونه انجام 
می دهن��د در حالی كه بدهی چند ده میلیاردی از خود به 
جا گذاشته اند. ضمن اينكه ما هنوز نتوانسته ايم حسابرسی 
دقیقی از اين دو باشگاه داشته باشیم چرا كه در سال های 
گذشته اين كار به خوبی انجام نشده است. ما روش جديد 
را شروع كرده ايم اما اعتراض هايش هم برای ماست و ما بايد 

چوب ابداع اين روش جديد را هم بخوريم.
* در قياس با استقلال، پرسپوليس از ابتدای فصل 
حاشيه های متعددی داشته است. از برکناری رحيمی 
و دايی گرفته تا مذاکره جنجالی با مسـئولان رئال 
مادريد و قطع همکاری با اسپانسر. آيا از هيات مديره 

اين باشگاه رضايت داريد؟
تصور می كنم فقط در يک مقطع در باشگاه پرسپولیس 
سوء مديريتی رخ داد كه زمینه ساز همه حاشیه هايی شد 
كه تا الان در اين باشگاه اتفاق افتاده است. اختلافات موجود 
و عدم هزينه كرد مناس��ب در باش��گاه، باعث شده آرامش 
در اين باشگاه حاكم نش��ود. تا الان بالغ بر 15 میلیارد در 
پرسپولیس هزينه شده و ما می بینیم كه هنوز ثبات مالی 
ايجاد نشده است. با اين وجود ثبات مديريت در پرسپولیس 
به گرفتن نتايج خوب در تیم مربوط نیست. تیم را مسئولان 
فنی تیم بسته اند و من چون اشرافی روی مسائل فوتبالی 
ن��دارم نمی توانم در اين رابطه صحبت كنم كه آيا كیفیت 
و توان فنی تیم، خوب است يا خیر اما بايد بگويم هزينه ای 
كه برای بستن كادر فنی و بازيكنان پرسپولیس انجام شده 
از 80 درصد تیم های ديگر لیگ برتر بیش��تر است و شايد 
پرسپولیس جزو دو، سه تیمی باشد كه بیشترين هزينه را 

برای بستن تیم شان انجام داده اند.
* سوء مديريتی که به آن اشاره کرديد، از سوی کل 

هيات مديره انجام شد و يا يک فرد و جريان خاص؟
تصور می كنم اين س��وء مديريت كاملا ف��ردی و موردی 
بود. تا جايی كه من اطلاع داشتم هیات مديره پرسپولیس 
مشكل خاصی با هم نداشتند و اگر مسائل خوب مديريت 
می شد، 10 درصد حاشیه هايی كه برای اين تیم به وجود 

آمد را هم نمی ديديم.
* در روزهای گذشـته شـايعات زيـادی مبنی بر 
تغييرات مديريتی در پرسپوليس به خاطر اشتباه در 
مذاکره با سـران رئال مادريد به گوش می رسد. نظر 

شما در اين رابطه چيست؟
آن اش��تباه كاملا سهوی بوده و اگر هر فرد ديگری هم به 
آن مذاكره اعزام می شد احتمال وقوع چنین اشتباهی وجود 
داشت. ضمن اينكه دستگاه های امنیتی ما بسیار باهوش 
و قوی هس��تند و اگر اين كار با پیش زمینه و جريان سازی 
خاصی انجام ش��ده بود، قبلا با آن مقابله می شد يا حداقل 
تذكری داده می شد اما هیچ جريانی در كار نبوده است. حتی 
نامه ای كه رويانیان در زمان مديريت خود به رئال مادريد زده 
بود و آن فرد معلوم الحال را به عنوان نماينده پرسپولیس در 
مذاكره با رئال معرفی كرده بود به اعتقاد من به گونه ای بود 
كه خودش هم از س��وابق اين فرد اطلاعی نداشت در غیر 
اين صورت چنین فردی را برای مذاكره معرفی نمی كرد. در 
واقع چه آن زمان كه نامه زده ش��د و چه اخیرا كه مذاكره 
حضوری صورت گرفت، مسئولان باشگاه از سابقه آن فرد 
اطلاع نداشتند. اين كار كاملا اتفاقی بوده و خیلی نمی توان 

بر حسب آن برای آينده مديران باشگاه تصمیم گرفت.

خادم:

 سه اسپانسر آماده حمایت از پرسپولیس هستند
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گزارش مامور ابلاغ درآدرس متن قرارداد شناخته نگرديده ايدابلاغ میگرددكه برابر 
قرارداد شماره 178505377 بین شما و بانک سپه مبلغ 12/308/815 ريال كه از 
تاريخ 1393/02/29 روزانه مبلغ 4/333 ريال به  آن اضافه می گردد بدهكار میباشید 
كه بر اثر عدم پرداخت وجه بستانكار درخواست صدور اجرائیه نموده پس از تشريفات 
قانونی اجرائیه صادر و بكلاسه فوق در اين اجرا مطرح می باشد لذا طبق ماده  18 آئین 
نامه اجرائی مفاد اسناد رسمی بشما ابلاغ می گردد از تاريخ انتشار اين آگهی كه تاريخ 
ابلاغ اجرائیه محسوب است فقط يک نوبت در روزنامه ايمان چاپ و درج و منتشر 
می گردد ظرف مدت ده روز نسبت به پرداخت بدهی خود اقدام و درغیر اينصورت 
بدون انتشار آگهی ديگری عملیات اجرائی طبق مقررات علیه  شما تعقیب خواهد شد.
مهدی روزخوش � مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم
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علمی و سلامت

همه علايم و عوارض پرکاری تيروئيد 
يک فوق تخصص غدد و متابوليسم تاکيد کرد که عدم تشخيص و درمان به  

موقع پرکاری شديد تيروئيد می تواند بسيار خطرآفرين باشد. 
دكتر محمدرضا مهاجری با اشاره به اينكه غده تیروئید بر فعالیت های متابولیكی بدن 
تاثیر بسزايی دارد، گفت: فعالیت غده تیروئید از دوران جنینی آغاز می شود و در رشد و 

تكامل جنین، مغز نوزاد و افزايش طول قد در دوران كودكی موثر است. 
وی در ادامه افزود: افزايش عملكرد غده تیروئید با افزايش سوخت و ساز بدن، احساس 
گرما و گرگرفتگی، تپش قلب، ضعف و بی حالی، كاهش وزن، اختلالات قاعدگی و تعريق 
همراه است. اين عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشكی تهران، تصريح كرد: استفاده 
نادرست از داروهای كاهش فعالیت تیروئید می تواند منجر به پركاری تیروئید شود كه 
عوارضی را به دنبال دارد. مهاجری با بیان اينكه ترشح منظم هورمون تیروئید بسیاری 
از اعمال بدن، از میزان ضربان قلب گرفته تا ساختار پوست را تحت تاثیر قرار می دهد، 
خاطرنشان كرد: پركاری تیروئید در زنان دو برابر مردان شايع تر است كه در صورت 
تشخیص به موقع، درمان مناسبی را می توان تجويز كرد. وی بیماری "گريوز" را به عنوان 
يک بیماری خود ايمنی، از شايع ترين عوارض پركاری تیروئید دانست و گفت: بیرون 
زدگی چشم ها، قرمزی و سوزش دايمی از علايم بیماری گريوز است كه در صورت عدم 
درمان به موقع، دو پلک چشم به هم نمی رسد و قرنیه چشم ها خشک می شود. اين 

بیماری همچنین می تواند منجر به زخم سطح قرنیه و كوری در فرد بیمار شود. 
اين فوق تخصص غدد و متابولیسم در ادامه افزود: تشخیص اين بیماری بر اساس 
تست آزمايشگاهی و اسكن غده تیروئید صورت می گیرد كه با مصرف داروهای خوراكی 

و جراحی قابل درمان است. 
اين عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشكی تهران، در پايان يادآور شد: تشخیص 
بیماری حاصل از پركاری تیروئید آسان است، اما در صورت عدم درمان به موقع می تواند 

برای بیمار خطرآفرين باشد. 

چگونگی پيشگيری
 از سرماخوردگی های مکرر در کودکان 

يک متخصص کودکان گفت: مواد غذايی سرشار از ويتامين C، ميوه و  
سبزی های تازه، لبنيات و مواد پروتئين در پيشگيری و درمان سرماخوردگی 

بسيار موثرند. 
مهناز دهقان نیری اظهار كرد: رعايت بهداشت شخصی نظیر شست وشوی مكرر 
دست ها، استفاده از وسايل شخصی، تغذيه مناسب، خوردن صبحانه، بررسی و درمان 
عوامل زمینه ای و دوری از استرس و تقويت سیستم ايمنی در پیشگیری از بسیاری 

بیماری ها بويژه سرماخوردگی تاثیر بسزايی دارد. 
وی ادامه داد: با آغاز فصل پايیز بیشتر افراد بويژه كودكان در معرض سرماخوردگی قرار 
می گیرند. اين درحالیست كه با آشنايی با روش های پیشگیری و آگاهی از اصول بهداشتی 

و تغذيه ای می توان از میزان شدت آن كاست. 
دهقان نیری عنوان كرد: آسم و آلرژی جزء بیماری های زمینه ساز سرماخوردگی است 

كه بايد جدی گرفته شوند. 
وی با بیان اين كه در اين پايیز بیشتر كودكان دچار عفونت های ويرال ويروسی 
می شوند، افزود: در فصل پايیز كودكان كمتر به عفونت های باكتريايی دچار می شوند 
و عفونت ويروسی بیشتر با علايمی نظیر آبريزش از بینی، چشم و تب مختصر مشاهده 
می شود. دهقان نیری ادامه داد: اگر سرماخوردگی درحد عفونت ويرال ساده باشد، با رعايت 
بهداشت، تغذيه مناسب و خوردن سوپ مرغ و سبزيجاتی نظیر كرفس، هويج و پیاز و 

استراحت، سريع تر بهبودی حاصل می شود. 
وی خاطر نشان كرد: سیستم ايمنی ضعیف زمینه هر بیماری و سرماخوردگی را فراهم 
می كند. بنابراين زمانی كه كودک به عفونت شديد دچار می شود و سیستم ايمنی ضعیفی 
دارد، بهتر است در منزل استراحت كند و با رعايت اصول درمانی، بهبودی لازم را به 

دست آورد. 
هنگام  در  بیوتیک ها  آنتی  سرانه  خود  مصرف  به  نسبت  هشدار  با  دهقان نیری 
سرماخوردگی ساده، گفت: مصرف مايعات فراوان، رعايت بهداشت، استفاده از ماسک و 
بخور و مصرف به موقع داروهای تجويز شده در بهبودی سريع كودک تاثیر بسزايی دارد. 
وی يادآور شد: استفاده از ماسک در كودكانی كه به سرماخوردگی مبتلا هستند در 

مكان های مختلف به منظور پیشگیری از انتقال ويروس ضروری است.

نيــم تــای علمی   فنــاوری

 نتايج پژوهش جديد محققان دانشگاه گوتنبرگ نشان داد، خطر ابتلا به 
آلزايمر در زنان خجالتی و پر استرس بيشتر است. 

مطالعات جديد نشان داده است زنانی كه در سنین میانسالی نگرانی داشته، به خوبی 
با استرس كنار نمی آيند و نوسانات خلق و خو را تجربه می كنند، بیشتر در معرض خطر 

ابتلا به آلزايمر در در مراحل بعدی زندگی شان قرار دارند. 
لنا جانسون، محقق سوئدی اظهار كرد: استرس طولانی مدت خطر ابتلا به بیماری 

آلزايمر را افزايش می دهد. 
اين مطالعه بر روی 800 زن در طول 40 سال انجام شد و نتايج امیدوار كننده ای را 
به همراه داشت. اين زنان در مورد استرس های طولانی مدت مورد پرسش قرار گرفته و 

همچنین تحت آزمون ها حافظه قرار داشتند. 
نزديک به 40 سال بعد و در سال 2006، در حدود يک پنجم از اين زنان شرايط مرتبط 

با زوال عقل ايجاد شده بود. 
محققان دريافتند تنش های عصبی، نگرانی و استرس عامل موثر در ابتلا به اين بیماری 

بوده است. 

هابل نقشه دمايی يک سياره دور را ارائه داد 
دانشمندان سازمان فضايی ناسا با استفاده از تلسکوپ فضايی هابل، جزئيات 

دقيقی را از يک سياره فراخورشيدی ارائه کردند.
دانشمندان سازمان فضايی ناسا با استفاده از داده های تلسكوپ فضايی هابل، جزئیات 
دقیقی را از تحولات يک سیاره فراخورشیدی پیرامون دما و بخار آب در آن تهیه و ارائه 

كردند كه طبق آن، سیاره ی مورد نظر نمیتواند بستر مناسبی برای حیات فراهم كند.
ستاره شناسان می گويند دما در سطح سیاره ی 43b-WASP به 3000 درجه 

فارنهايت می رسد و باد های پرسرعتی در آن جريان دارد.
اين سیاره در سال 2011 و در فاصله ی 260 سال نوری از زمین كشف شد و با توجه 
به فاصله بسیار زياد آن، مشاهدات بر اساس منحنی های نوری شب و روز آن دريافت و 

تحلیل شده است.
مرز های بیكران در اين باره نوشته است: سیاره 43b-WASP  هم اندازه سیاره مشتری 
است و به ستاره میزبان خود بسیار نزديک است. تنها 19 ساعت طول می كشد تا مدار 
خود را يک دور كامل طی كند. اين سیاره از نظر گرانشی به ستاره میزبان خود قفل شده و 
همواره يک نیم كره آن رو به ستاره میزبانش می باشد. درست مثل ماه كه از نظر گرانشی 

به زمین قفل شده و ما تنها قادر به رصد يک نیم كره آن از زمین هستیم.
اين نخستین باری است كه ستاره شناسان توانستند سه گردش كامل از يک سیاره را 
مشاهده كنند. دانشمندان برای مطالعه اتمسفر 43b-WASP در تكنیكی بی سابقه، از 
تركیب دو روش مختلف آنالیز سیارات فراخورشیدی بهره گرفتند. آنها با استفاده از طیف 
سنجی، دما و مقدار آب موجود در اتمسفر اين سیاره را محاسبه كرده و با تكیه بر مشاهدات 

خود توانستند نحوه توزيع آب در طول های جغرافیايی مختلف سیاره را تعیین كنند.
به گفته اعضای اين تیم پژوهشی، به دلیل نزديكی اين سیاره به ستاره میزبان و دمای 
بالايش، تمام آب در اتمسفر اين سیاره به صورت بخار است. چنین تصور می شود كه آب 
نقش مهمی در شكل گیری سیارات غول پیكر داشته باشد. به نظر می رسد بخش اعظمی 
از آب و ساير مولكول هايی كه در سیارات جوان مشاهده می شود از طريق بمباران اين 

سیارات توسط ستاره های دنباله دار به آنها منتقل شده باشند.
برای درک فرم سیارات عظیم، دانشمندان نیاز دارند كه فراوانی عناصر مختلف اين 
سیارات را بدانند. دانشمندان متوجه شده اند كه اين سیاره دارای همان مقدار  آب كه ما از 
جسمی با تركیبات شیمیايی مشابه خورشید انتظار داريم، است. اين يافته ها راهنمايی در 

مورد اصول تشكیل اين سیاره هستند.

اولين کلاه دوچرخه سواری 
که داخل جيبتان جا می گيرد 

کار شناسان به تازگی نسل جديدی از کلاه های دوچرخه سواری که قابليت 
تغيير شکل دارند را توليد کرده اند.

اين كلاه توسط طراحان فرانسوی تولید شده و به كاربر اجازه می دهد پس از دوچرخه 
سواری آن را از محل لولاهايی كه دارد، جمع كند و در كیف و يا حتی جیب خود بگذارد. 
گفتنی است، يكی از مشكلات دوچرخه سواران اشغال كردن حجم بالايی از فضا توسط 
كلاه دوچرخه سواری است كه سبب می شود، آن ها از اين وسیله امنیتی بسیار ضروری 
استفاده نكنند. بررسی ها نشان می دهند، اين كلاه دوچرخه سواری مدرن در رنگ های 
سفید و مشكی به فروش می رسد و قیمت آن تنها 60 پوند است. هدف طراح از ساخت 

اين كلاه كه استفاده از آن بسیار راحت است، افزايش ايمنی دوچرخه سواران است.

داروی جادويی برای کاهش 92 درصدی خطر اچ آی وی 
 آزمايش بالينی يک داروی جادويی برای کاهش خطر ابتلا به ويروس اچ آی وی، 

اثر حفاظتی بالای دارو در برابر اين ويروس را نشان می دهد. 
بر اس��اس اعلام سازمان بهداشت جهانی )WHO(، بیش از 35 میلیون نفر در جهان 
مبتلا به اچ آی وی هستند و بايد با استفاده از روش های مختلف، از ابتلای افراد اچ آی وی 
منفی و پر خطر پیشگیری كرد. پیشگیری قبل از در معرض قرارگرفتن )PrEP(، شامل 
اقداماتی از جمله مصرف دارو است كه برای جلوگیری از ابتلا به يک بیماری پیش از قرار 
گرفتن در معرض آن انجام می شود. بطورمثال برای پیشگیری از ابتلا به ويروس اچ آی وی 
در افراد پر خطر، داروهای ضدويروسی كه معمولا برای درمان اچ آی وی تجويز می شوند، 
به افرادی كه در حال حاضر مبتلا نبوده اما در خطر بالای ابتلا قرار دارند، داده می شوند. 

داروی جادويی با نام تجاری Truvada نیز يک روش PrEP اس��ت؛ اين دارو ش��امل دو 
داروی تنوفووير و امتريسیتابین است كه در تركیب با ساير داروها، به پیشگیری از ابتلا به 
ويروس اچ آی وی كمک می كند. اين دارو برای افراد پر خطر – دارای روابط جنسی كنترل 
نشده يا معتادان تزريقی – تجويز شده و مصرف روزانه اين قرص می تواند از ابتلا به يک 
عفونت دائمی پیشگیری كند. مجوز استفاده از داروی Truvada از سال 2012 در آمريكا 
صادر شده و مطالعات بالینی نشان می دهد، مصرف روزانه اين قرص می تواند خطر ابتلا 
به عفونت اچ آی وی را تا 92 درصد كاهش دهد. آزمايش بالینی اين دارو توسط محققان 
دانشگاه كالج لندن بر روی 407 مرد در شهرهای برايتون، لندن، يورک، منچستر، بیرمنگام 

و شفیلد انجام شد. 

توليد نانو مواد سراميکی مستحکم و انعطاف پذير 
 محققان با ايجاد داربست پليمری و لايه  نشانی نانومقياس روی آن، موفق به توليد 
سراميک های انعطاف پذير شدند. اين سراميک ها شکنندگی بسيار کمتری نسبت به 

همتايان توده ای خود دارند. 
يک گروه تحقیقاتی از مؤسسه فناوری كالیفرنیا روشی برای ساخت ماده ای جديد با خواص 
غیرمعمول ارائه كردند. اين گروه، سرامیكی ساختند كه 99.9 درصد آن را هوا تشكیل می دهد در 
حالی كه بسیار مستحكم و انعطاف پذير است به طوری كه اگر خم شود می تواند دوباره به شكل 
اولیه خود باز گردد. گرير از محققان اين پروژه می گويد: »سرامیک ها به شكننده و سنگین بودن 
شهرت دارند. ما در اين پروژه نشان داديم كه اين ويژگی ها را می توان تغییر داد. پرواضح است كه 
اگر از فناوری نانو برای طراحی و ساخت محصولات استفاده شود می توان با چیدمان اتم ها كنار 
هم موادی ساخت كه خواص مورد نظر شما را داشته باشند.« در اين پژوهش محققان از لیزر و 
از روشی موسوم به لیتوگرافی دو فوتونی برای نگارش الگوهای سه بعدی روی يک پلیمر استفاده 

كردند. تابش لیزر موجب اتصال بخش های مختلف پلیمر و سفت شدن آن می شود. پس از اين 
كار، بخش های در معرض تابش لیزر، ثابت مانده و ديگر بخش ها توسط محلولی شسته شده و از 
بین می رود و در نهايت يک ساختار داربستی سه بعدی باقی می ماند. روی اين داربست را می توان 
با استفاده از مواد مختلف نظیر شیشه، فلز، آلیاژ يا نیمه هادی پوشاند به طوری كه لايه  نازكی روی 
داربست تشكیل شود. با اين روش می توان انواع مختلفی از مواد نانومقیاس سه بعدی را تولید كرد. 
اين گروه تحقیقاتی با اين روش داربست سه بعدی ساخته و سپس با استفاده از مواد سرامیكی 
نظیر آلومینا آن را پوشش دادند. با اين كار محققان موفق به ساخت سرامیک های توخالی و سبک 
شدند كه ضخامت لايه ها در آن از 5 تا 60 نانومتر متغییر است. اين گروه تحقیقاتی به بررسی 
خواص مكانیكی محصولات سرامیكی ساخته شده در اين پروژه پرداختند. نتايج نشان داد كه 
ساختار آلومینا با ضخامت 50 نانومتر، در اثر فشار می شكند كه اين نتیجه عجیب نیست زيرا 

سرامیک ها به خصوص سرامیک های متخلخل كاملاً شكننده هستند.

بد ترين نوشيدنی
که قدرت ورزشکاران را کم می کند 

نوشيدنی های  انواع  از  يکی  مصرف  می دهند  هشدار  کار شناسان 
پرطرفدار، می تواند سبب کاهش سرعت و توان ورزشی ورزشکاران شود.

كار شناسان با مطالعه بر روی ورزشكاران دريافته اند مصرف نوشیدنی های شیرين 
و همین طور نوشیدنی های انرژی زا می تواند باعث افت قدرت ورزشی در ورزشكاران 

شود. 
گفتنی است، كار شناسان اعتقاد دارند مصرف نوشیدنی های شیرين می تواند 
سبب بروز احساس تشنگی و خشكی دهان شود كه در   نهايت موجب بروز احساس 

خستگی و افت استقامتی در ورزشكاران می شود. 
بررسی ها نشان می دهند، علاوه بر خشكی دهان، مصرف نوشیدنی های شیرين 

می تواند باعث پوسیدگی و آسیب ديدگی شديد دندان ها و و لثه در بیماران شود. 
كار شناسان هشدار می دهند افراد برای جلوگیری از بروز مشكلات دهان و دندان و 
همینطور به خاطر عدم كاهش توان استقامتی برای انجام ورزش هايی بويژه مانند دو، 
بسكتبال، ژيمناستیک و بوكس از مصرف نوشیدنی های شیرين و يا نوشیدنی های 

انرژی زا خودداری كنند و بیشتر از مايعاتی مانند آب استفاده كنند.

اين خوراکی بدمزه
 اوتيسمی ها را خوش اخلاق می کند 

کار شناسان اثر يکی از سبزی های طبيعی بر روی درمان و کاهش عوارض يکی 
از بيماری های روانی را بسيار موثر دانسته اند.

 كار شناسان با مطالعه بر روی بیماران مبتلا به اوتیسم دريافته اند مصرف سبزی تلخ مزه 
كلم بروكلی سبب خوش اخلاقی و بهتر شدن روحیه آن ها می شود. 

گفتنی است، كار شناسان با دادن كلم بروكلی به مبتلايان به اوتیسم و بررسی وضعیت 
روحی و اخلاقی آن ها در طول 4 هفته اثر مفید اين سبزی را بر روی روحیه آن ها مشاهده 

كرده اند. 
بررسی ها نشان می دهند، كار شناسان گمان می كنند سولفورافن موجود در كلم بروكلی 
می تواند در سلول های مغزی مبتلايان به بیماری اوتیسم اثرات درمانی مفیدی از خود به 

جای بگذارد. 
كار شناسان حتی در نظر دارند با استفاده از اين كشف در آينده اولین دارو برای درمان 
و كنترل اختلالات طیف اوتیسم را تولید كنند كه در آن از ماده سولفورافن كه جز اصلی 

تشكیل دهنده كلم بروكلی است استفاده شده است.

8علامتی که خونريزی
 دستگاه گوارش را هشدار می دهد 

خونريزی دستگاه گوارش به علتهای مختلف اتفاق می افتد که می توان به 
استفراغ خونی ضعف و بی حالی، تپش قلب اشاره کرد.

زاهدين خیری متخصص داخلی اظهار داشت: خونريزی دستگاه گوارش كه موجب 
نگرانی و وحشت افراد می شود به دلايل مختلفی بروز می كنند و نكته مهم، تشخیص 

صحیح علت خونريزی است تا درمان مناسب انجام گیرد. 
وی تصريح كرد: خونريزی های دستگاه گوارش معمولا با علايم استفراغ خونی، ضعف و 
بی حالی، دفع مدفوع بی رنگ، تپش قلب، شوک، سردی دست و پا، رنگ پريدگی و كاهش 

فشار خون همراه است. 
اين متخصص گوارش ادامه داد: بیماران بايد دقت كنند كه يبوست ها معمولا با تیره 
شدن رنگ مدفوع به همراه هستند ولی خونريزی های دستگاه گوارش به صورت كاملا 

سیاه نمايان می شوند. 
وی خاطر نشان كرد: هر بیماری كه استفراغ خونی يا اسهال سیاه داشته باشد و به هر 
شكلی خون دفع كند، بايد برای بررسی های دستگاه گوارش به پزشک مراجعه كند تا علت 

خون ريزی مشخص شود. 

خواص تخم کدو حلوايی 
 تخم کدو حلوايی از تقويت سيستم ايمنی بدن گرفته تا کمک به داشتن 

خوابی آرام و کافی برای بدن فوائد دارد. 
منبع غنی از پروتئین: اگرچه پروتئین های گیاهی با حیوانی متفاوت هستند اما مصرف 
انواع گیاهی آن نیز مهم است كه می توان نیاز بدن به اين پروتئین را با مصرف تخم كدو 
حلوايی تامین كرد. افزايش میزان منیزيم بدن: بدن برای بسیاری از فعالیت های بیولوژيک 
خود از جمله تنظیم كاركرد عصبی و عضلانی، كنترل فشارخون و قندخون به اين نوع 
ماده معدنی نیاز دارد كه تخم كدو يكی از راه های تامین اين نیاز بدن است. بالا بردن سطح 
پتاسیم بدن: بدن برای كمک به انقباض ماهیچه ها، تنظیم ترشحات بدن، متعادل ساختن 
مواد معدنی، كنترل فشارخون و كاهش خطر تشكیل سنگ های كلیه به پتاسیم نیاز دارد. 
تخم كدو حلوايی منابع غنی از پتاسیم به حساب می آيد كه در هر فنجان حاوی آن حدود 
588 میلی گرم پتاسیم وجود دارد. تقويت سیستم ايمنی بدن: تخم كدو حلوايی به دلیل 
دارا بودن »روی« نقش مهمی در عملكرد سیستم ايمنی بدن دارد. طبق اعلام موسسه 
ملی آمريكا، زنان بزرگسال در روز به مصرف هشت میلی گرم روی نیاز دارند كه يک فنجان 
تخم كدو حلوايی حدود 6.59 میلی گرم از آن را تامین می كند. كمک به حفظ سلامت 
پروستات: بررسی ها حاكی از آن است كه تخم كدو حلوايی و روغن آن برای كمک به 
حفظ سلامت پروستات موثر است. بهبود سلامت روان: »الِ - تريپتوفان« موجود در تخم 
كدو حلوايی به طور طبیعی به بهبود خلق كمک می كند و می تواند برای مقابله با افسردگی 
مصرف شود. همچنین بررسی ها نشان می دهد مصرف تخم كدو حلوايی چند ساعت پیش 
از خواب به داشتن خواب خوب و آرام كمک می كند. منبع غنی از آنتی اكسیدان: میزان 
آنتی اكسیدان موجود در تخم كدو حلوايی منحصربه فرد است. اين دانه ها حاوی انواع 

گوناگون ويتامین E و بسیاری ديگر از انواع آنتی اكسیدان های مفیدند. 

تغذيه نامناسب مادر عامل اصلی 
شکستگی صفحه رشد استخوان کودک 

شکستگی صفحه رشد استخوان در کودکان به علتهای مختلف اتفاق 
می افتد که می توان به تغذيه نامناسب مادر، کمبود کلسيم، پروتئين، کمبود 

ويتامينD، و وارد شدن ضربه اشاره کرد.
محمد هادی پرشاد ثابت متخصص داخلی اظهار داشت: شكستگی صفحه رشد 
استخوان برای افراد بطور عادی اتفاق نمی افتد مگر اينكه علت فیزيوژيک داشته باشد، 
علل فیزيوژيک می تواندبر اثر وارد شدن ضربه باشد و علل پاتولوژيک به شرايط مادر 
بستگی دارد كه به رژيم غذايی دوران بارداری مادر بستگی دارد، اگر مادر در دوران بارداری 
خود كلسیم و پروتئین كافی مصرف نكند، فرزند دچار شكستگی صفحه رشد خواهد شد. 
وی افزود: شكستگی صفحه رشد استخوان به علل محیطی نیز بستگی دارد كه می تواند 
به كمبود نور آفتاب يا ويتامین D، اختلال در جذب كلسیم يا دفع بیش از حد كلسیم 
اشاره كرد. وی خاطر نشان كرد: اگر مادر يا كودک بیماری های ديابت، بیماری قندی، 
تیروئید و ساير بیماری ها را نداشته باشند هیچ وقت فرزند دچار شكستگی صفحه 

رشد نمی شود. 

يک ماده معدنی مفيد برای بدن 
بسياری از افراد ممکن است در مورد نياز بدن به سلنيم آگاهی نداشته  

باشند اما اين ماده معدنی برای عملکرد صحيح و سلامت بدن حياتی است. 
به گفته پزشكان سلنیم نیز همچون ديگر مواد معدنی در عملكرد درست اعضای بدن 
نقش دارد هرچند میزان مورد نیاز بدن به اين ماده معدنی نسبت به انواع ديگر همچون 
كلسیم و آهن كمتر است. بدن از سلنیم برای تولید آنزيم هايی با نام »سلنوپروتئین ها« 
استفاده می كند. 25 مورد از اين آنزيم ها به عنوان آنتی اكسیدان عمل كرده و از 
آسیب ديدن سلول ها جلوگیری می كنند. اين آنزيم ها با تبديل مواد شیمیايی همچون 

هیدروژن پروكسايد به محصولات بی خطری مثل آب از سلول ها حفاظت می كنند. 
طبق نتايج برخی مطالعات كمبود سلنیم به خطر فزاينده سرطان پروستات منجر 
می شود. همچنین بر اساس بررسی ها وجود میزان بیش از حد اين ماده معدنی در بدن 
نیز احتمال ابتلا به اين سرطان را افزايش می دهد. در مطالعات ديگر نیز ارتباط میان 
سطح سلنیم در بدن با سرطان ريه بررسی شده است. در مطالعه انجام شده روی 
9000 مرد و زن فنلاندی به ارتباط میان سطح پايین سلنیم با خطر فزاينده ابتلا به 
سرطان ريه پی برده شد كه البته اين ارتباط در میان افراد سیگاری بیشتر بوده است. 
علاوه بر اين از خواص ديگر ماده معدنی سلنیم نقش آن در كاهش بروز بیماری های 

قلبی – عروقی است. هرچند دلیل اين ارتباط هنوز مشخص نیست. 
طبق بررسی موسسه »لینوس پائولینگ«، سلنیم می تواند در كمک به درمان 
مبتلايان به ايدز موثر باشد. افرادی كه از اين بیماری رنج می برند معمولا با كمبود 
اين ماده معدنی مواجه هستند و گاهی اوقات اين كمبود با خطر فزاينده مرگ ناشی 
از ويروس HIV همراه است. هرچند تحقیقات گسترده ای در مورد تاثیر مكمل های 
سلنیم بر مبتلايان به HIV انجام نگرفته است.  بهترين منابع ماده معدنی سلنیم 
گوشت و غذاهای دريايی و نیز مغز خشكبار است. همچنین میزان سلنیم در گیاهان 
متفاوت است و بستگی به آن دارد كه خاک محل كشت اين گیاه چه میزان از اين ماده 

معدنی برخوردار بوده است. 

افزايش يادگيری مغز با حس کنجکاوی 
 محققان دانشگاه کاليفرنيا در ديويس پس از مطالعه بر روی نحوه افزايش يادگيری 
مغز متوجه شدند که در صورت افزايش کنجکاوی در افراد ميزان يادگيری مغز نيز 

افزايش می يابد. 
دكتر ماتیاس گروبر، محقق دانشگاه كالیفرنیا در ديويس اظهار كرد: نتیجه اين مطالعات می تواند 
نقش مهم و غیر قابل انكار كنجكاوی در افزايش يادگیری ذاتی مغز را نشان دهد، به طوری كه 
اين يافته ها می تواند در افزايش يادگیری در كلاس درس و يا در ساير زمینه ها بسیار مفید باشد. 
وی در ادامه افزود: در نخستین گام ،محققان از گروهی از داوطلبان خواستند تا حس كنجكاوی 
خود را در جواب به سوالات كم اهمیت اندازه گیری كنند. در گام بعدی از داوطلبان خواسته شد 
تا به سوالات كم اهمیت ارائه شده پاسخ دهند، همچنین در حین ارائه سوالات، تصويری از يک 
صورت با چهره ساده نشان داده شد، سپس از داوطلبان خواسته شد تا در سوالات بعدی، چهره 
نشان داده شده را شناسايی كنند. پس از بررسی نتايج بدست آمده از داوطلبان، سه نتیجه كلی 

حاصل شد. نتايج اولی همانطور كه انتظار می رفت، نشان داد هنگامی كه افراد در پیدا كردن جواب 
سوالات بسیار كنجكاوانه عمل می كنند، يادگیری بهتری دارند، به طوری كه با تحريک شدن حس 
كنجكاوی آنها، نتیجه بسیار بهتری در شناخت اطلاعات ناشناخته نظیر شناسايی چهره بدست 
آمد. دومین نتیجه نشان داد هنگامی كه حس كنجكاوی برانگیخته می شود نقاط بیشتری از مغز 
فعال می شوند، به طوری كه هنگام كنجكاوی نقاطی از مغز كه اغلب در هنگام تفكر برای سوالات 
ملموس مورد استفاده قرار می گیرند نیز فعال شده و در نهايت باعث ترشح بیشتر دوپامین در 
نورون ها می شود. سومین نتیجه نشان داد هنگام تحريک حس كنجكاوی، قسمت هیپوكامپ مغز 
كه نقش مهمی در يادآوری خاطرات دارد نیز تحريک می شود كه اين امر ارتباط بین هیپوكامپ 
و قسمت تفكرات مغزی را نیز افزايش می دهد. اين افزايش در فعالیت و ارتباطات مغزی در نهايت 
مغز را در وضعیت افزايش يادگیری و حفظ بیشتر اطلاعات قرار می دهد. اين يافته ها می تواند 
كاربردهايی برای پزشكی و فراتر از آن داشته باشد. برای مثال، عملكرد مدارهای مغزی متكی 
بر دوپامین با بالا رفتن سن و حتی زودتر در مبتلايان به بیماريهای عصبی كاهش می يابد. فهم 
ارتباط بین انگیزه و حافظه می تواند به تلاشهای جديد در جهت ارتقای حافظه در سالمندان سالم 

يا ايجاد رويكردهای جديد برای بیماران دارای اختلالات موثر در حافظه منجر شود. 

نارگيل، کليد توليد خودروهای پاک 
 محققان هندی از دانه نارگيل برای ذخيره سازی هيدروژن استفاده کرده اند 

که مسير را برای طراحی خودروها با سلول سوختی پاک هموار می کند. 
محققان درحال طراحی و توسعه خودروهايی هستند كه نیروی مورد نیاز را از 
هیدروژن خالص تأمین می كنند، اما نحوه ذخیره سازی كارآمد هیدروژن دقیقا مشخص 

نشده است. 
مطالعه صورت گرفته توسط محققان دانشگاه هندو بنارس نشان می دهد، نارگیل 

می تواند نقش كلیدی در طراحی خودروهای پاک آينده ايفا كند. 
محققان از دانه نارگیل برای ذخیره سازی هیدروژن به شكل گاز استفاده كردند. 

ذخیره هیدروژن مايع بسیار سخت است، چراكه بايد در دمای بسیار پايین نگه داری 
شود و اين روش برای خودروها بسیار پرهزينه است؛ برای ذخیره سازی هیدروژن در 
حالت گاز نیز بايد مخازن بزرگ و تحت فشار بر روی خودرو نصب شود كه اين مسأله 

عملی نیست. 
به جای اين روش، محققان بدنبال مواد ديگری مانند كربن هستند كه قادر به جذب 

هیدروژن و انتشار آن در زمان مورد نیاز است. 
از دانه نارگیل برای تولید كربن استفاده شد؛ دانه اين گیاه حاوی اسیدهای چرب و 

ارگانیک، پتاسیم، منیزيم و سديم است. 
برخلاف گرافن، نانولوله های كربنی )CNTs( و ساير انواع كربن، تولید كربن از 
آندوسپرم جامد )نارگیل( زمان بر نبوده و بسیار مقرون به صرفه است؛ كربن تولید شده 

از دانه نارگیل قادر به ذخیره سازی مقادير بالای هیدروژن است. 

 زنان خجالتی بيشتر در معرض
 ابتلا به آلزايمر قرار دارند 

به بهانه 28مهر روز جهانی پوكی استخوان بررسی شد؛ 

فریاد از دست بیماری خاموش 
دبير انجمن طب فيزيکی و توانبخشی ايران با تعريف جزئيات بيماری »پوکی 
استخوان« به عنوان يک بيماری خاموش، روش های پيشگيری و توصيه های 
تشخيصی اين بيماری که بيش از 20 درصد زنان بالای 50 سال دچار آن هستند 

را تشريح کرد. 
سید احمد رئیس السادات با اشاره به روز جهانی پوكی استخوان )28 مهر( اظهار داشت: 
با توجه به پیر شدن جمعیت و نظر به تنوع بیماری ها در سالمندان، برنامه ريزی جهت ارتقا 
سلامت سالمندان يكی از مهمترين وظايف سیاستگذاران سیستم بهداشت و درمان كشور 

محسوب می شود.
جمعيت سالمند ايران به 10 ميليون می رسد

دبیر انجمن طب فیزيكی و توانبخشی ايران ادامه داد: در ايران بر اساس سر شماری سال 
1390،بالغ بر 8،2 درصد )5،4 میلیون نفر( از جمعیت كشور را سالمندان تشكیل می دهند 
و با در نظر گرفتن افزايش طول عمر و امید به زندگی تخمین زده می شود كه اين جمعیت 
در سال 2020 به بیش از 10 میلیون نفر برسد.رئیس السادات بیان داشت:  از مهمترين 
بیمارهايی دوران سالمندی می توان به پوكی استخوان اشاره كرد. پوكی استخوان )استئوپروز( 
شايعترين بیماری متابولیک استخوان است. در اين بیماری تراكم استخوان ها كاهش می يابند 
و استخوان ها متخلخل تر می شود و خطر و احتمال شكستگی در آنها افزايش می يابد. اين 
بیماری هم به دلیل اختلالاتی كه در كیفیت زندگی ايجاد می كند و هم به علت شكستگی های 
ناشی از كاهش تراكم استخوان كه بیشتر در لگن و ستون فقرات ايجاد می شود هزينه های 
خیلی زيادی بر سیستم بهداشت و درمان جامعه تحمیل می كند.عضو هیات علمی بیمارستان 
شهید مدرس دانشگاه علوم پزشكی شهید بهشتی ادامه داد: اهمیت پوكی استخوان به حدی 
است كه سازمان بهداشت جهانی WHO روز 28 مهر )20 اكتبر( را به عنوان روز جهانی 
استئوپروز نامگذاری كرده است.در  ايران حدود 4،5 درصد آقايان و 8 درصد خانم ها به پوكی 
استخوان و بیش از 35 درصد آنها به درجات خفیف تری از كاهش تراكم استخوان )استئوپنی( 
مبتلا هستند. با افزايش سن، استئوپروز به طور چشمگیری افزايش می يابد، بطوريكه بیش از 
20 درصد زنان بالای 50 سال دچار درجاتی قابل توجهی از كاهش تراكم استخوان هستند و 

اين سبب می شود بیشتر در معرض شكستگی های ناشی از پوكی استخوان باشند.
دکتر سيد احمد رئيس السادات دبير انجمن طب فيزيکی و توانبخشی ايران

وی توضیح داد: پوكی استخوان به دو نوع اولیه و ثانويه تقسیم می شود، پوكی استخوان 
اولیه با افزايش سن، يائسگی و عادات مربوط به شیوه زندگی مانند سیگار، الكل، رژيم غذايی 
غلط و فعالیت فیزيكی ناكافی ايجاد می شود. پوكی استخوان ثانويه در اثر بیماری های مختلف 
)ديابت، پركاری تیروئید و پاراتیروئید، كاهش هورمون های رشد، برخی سرطان ها و . . . ( 
و يا استفاده از دارو از جمله داروهای استروئیدی )كورتون( و ضد تشنجی، داروهای مورد 
استفاده در درمان بیمارهای تیروئیدی و . . . ايجاد می شود.رئیس السادات گفت: از نظر آسیب 
شناختی پوكی استخوان حاصل عدم تعادل بین ساخت استخوان جديد و برداشت استخوان 
قديمی است كه در نهايت منجر به از دست رفتن پیشرونده بافت استخوان می شود. بر اساس 
تحقیقات انجام شده تراكم استخوان در انسان بعد از جهش رشد در دوران بلوغ مرتباً افزايش 
می يابد و در اواخر دهه سوم و اوايل دهه چهارم عمر به حداكثر میزان خود می رسد. بعد از آن 
تراكم استخوان ها مرتباً با افزايش سن رو به كاهش می گذارد و اين كاهش تا پايان عمر ادامه 
می يابد. اثر هورمون های جنسی بر فرايند استخوان سازی و بروز پديده يائسگی )منوپاز( سبب 
می شود روند كاهش تراكم در خانم ها سرعت بیشتری نسبت به مردان داشته باشد. هر چند 
در مردان مسن نیز، كاهش تدريجی هورمون های مردانه باعث ايجاد حالتی شبیه به يائسگی 
در آقايان می شود.وی بیان داشت: از مجموعه اين مطالب، می توان میزان تراكم استخوان را 
به يک پس انداز طولانی مدت بانكی تشبیه كرد. تا حدود 30 تا 35 سالگی فرصت داريم كه 
موجودی  اين حساب را بهتر كنیم. پس از اين سن میزان برداشت از حساب همواره بیشتر از 
میزان واريز به حساب است و در سالمندی اين افزايش برداشت می تواند منجر به ورشكستگی 
شود. از لحاظ بالینی اين ورشكستگی، پوكی استخوان و عوارض و پیامدهای ناشی از آن است. 
واضح و مبرهن است كه هر چه میزان پس انداز اولیه در سنین جوانی بیشتر شود احتمال 
كاهش موجودی و ورشكستگی در سنین بالاتر كمتر خواهد شد.رئیس السادات در پاسخ به 
اين پرسش كه چه چیز سبب افزايش تراكم استخوان می شود، عنوان كرد: تغذيه مناسب 
در دوران كودكی، نوجوانی و جوانی و نیز دوران بارداری و شیر دهی در كنار فعالیت فیزيكی 
مناسب و پرهیز از عادات غلط مانند كشیدن سیگار و الكل از مهمترين عوامل پیشگیری 
كننده از كاهش تراكم استخوان به شمار می روند. مصرف فرآوردهای لبنی )شیر، ماست، 
كشک و دوغ كم نمک . . .(،  سبزيجات، حبوبات و میوه های تازه و استفاده متعادل از مواد 
غذايی پروتیئنی مانند ماهی و تخم مرغ و پرهیز از استفاده بی رويه از نوشابه های گازدار و قهوه 
از جمله توصیه های غذايی مناسب در پیشگیری از پوكی استخوان است. استفاده صحیح و 
به جا از مكمل ها و ويتامین ها از جمله كلسیم، ويتامین D اگرچه می توانند نقش مفیدی 

داشته باشند، به هیچ وجه به عنوان جايگزين تغذيه طبیعی و فعالیت فیزيكی نیستند.وی 
بیان داشت: از نظر بالینی می توان گفت استئوپروز يک بیماری خاموش است، چرا كه تا  وقتی 
كه شكستگی در استخوان اتفاق نیفتاده باشد درد و شكايت جدی ايجاد نمی كند و نمی توان 
به وجود آن پی برد. محل های شايع شكستگی ناشی از استئوپروز شامل ستون فقرات پشتی 
و كمری، انتهای ساعد و نیز استخوان لگن است. شكستگی لگن از مهمترين و خطرناكترين 
عوارض ناشی از پوكی استخوان به شمار می رود، به طوريكه گذشته از صرف هزينه های گزاف 
برای درمان اين بیماران احتمال مرگ و میر آنها طی سال اول بیش از 15 درصد است. در 
مورد شكستگی ساعد مداخلات ارتوپدی و جراحی مورد نیاز است. در شكستگی مهره ها، 
درمان های نگهدارنده و غیر جراحی نقش پرُ رنگ تری دارند. نكته مهمی كه در درمان 
شكستگی ها بايد مد نظر قرار گیرد، پرهیز از بی حركتی طولانی مدت است، چرا كه بی حركتی 
خود می تواند علتی برای تشديد استئوپروز زمینه ای شود.رئیس السادات درباره روش های 
تشخیصی استئوپروز اظهار داشت: تشخیص استئوپروز مبتنی بر انجام روش های آزمايشگاهی 
و تصوير برداری است. گرافی)عكس ساده(  به دلیل حساسیت ناكافی ارزش كمی در تشخیص 
زودرس استئوپروز دارد، چرا كه بايد 25 درصد از بافت معدنی استخوان از بین رفته باشد تا 
در عكس ساده قابل تشخیص شود. بنابراين رايج ترين شیوه برای سنجش تراكم استخوان 
روش DEXA است. استفاده از اين روش در خانم هايی يائسه و نیز خانم های دارای عوامل 
خطر ابتلا به پوكی استخوان و نیز همه خانم های 65 سال به با لا توصیه می شود.وی تصريح 
كرد: خانم هايی كه عوامل خطر ابتلا به پوكی استخوان را دارند عبارتند از مبتلايان به كمبود 
هورمون زنانه استروژن، سابقه فامیلی پوكی استخوان، ديابت و بیماری های تیروئید، كلیه و 
كبد ونیز يائسگی زودرس. همچنین، افرادی كه كورتون مصرف می كنند در سنین پايین تری 
نیاز به انجام سنجش تراكم استخوان دارند. چنانچه سنجش طبیعی باشد هر 5 سال و در افراد 
دارای عوامل خطر هر 2 سال  بايد تكرار شود.رئیس السادات افزود: استئوپروز يک بیماری چند 
عاملی است و درمان آن جنبه های گوناگونی دارد كه همكاری و كار گروهی متخصصان غدد، 
روماتولوژی، تغذيه، طب فیزيكی و توانبخشی، ارتوپدی، تغذيه و روان پزشكی را می طلبد. از 
مهمترين درمان های غیر جراحی و غیر دارويی می توان به ورزش درمانی و استفاده از بريس 
مناسب نام برد. ورزش های مفید در پیشگیری و درمان كاهش تراكم استخوان بر حسب شدت 
كاهش تراكم، ويژگی های فردی و جسمی، وجود بیماری های زمینه ای و همراه و علاقه و 
دسترسی افراد متفاوت است. به طور كلی ورزش های تحمل كننده وزن، ورزش های تعادلی و 
ورزش های راست كننده عضلات ستون فقرات پشتی از بهترين ورزش های رايج در مبتلايان 
به پوكی استخوان به شمار می رود.وی ادامه داد: ورزش های آبی و شنا اگر چه در افزايش تراكم 
مفید نیستند ولی به دلیل اثرات مفید قلبی و عروقی و نیز سودمندی شان در ايجاد تناسب 
اندام از جمله ورزش های مورد توصیه به حساب می آيند. پیاده روی به خصوص در سطوح 
غیر شیب دار، ساده ترين و مفید ترين ورزش در مبتلايان به پوكی استخوان به شمار می رود. 
انجام ورزش های رزمی و ورزش های پر برخورد مانند فوتبال و همچنین، دويدن های سريع در 
سالمندان مبتلا به پوكی استخوان توصیه نمی شود. اين ورزش ها ممكن است منجر به زمین 

خوردن و شكستگی های ناشی از آن شوند.
رئیس السادات گفت:  اخیراً ورزش تای چی كه ريشه در ورزش های رزمی سنتی چینی 
دارد به عنوان ورزش مفید در سالمندان شناخته شده است. اين ورزش علاوه بر افزايش تراكم 
استخوان اثرات مفیدی در بهبود تعادل و پیشگیری از خطر زمین خوردن در آنها دارد. تاثیرات 
مفید روحی و روانی از ديگر تاثیرات مفید اين ورزش است.وی بیان داشت: همانطور كه پیشتر 
اشاره شد پوكی استخوان باعث شكستگی ستون مهره می شود. كاهش تراكم مهره ها و تغییر 
شكل آنها می تواند سبب افزايش خمیدگی ) قوز ( پشتی شود. اين شكستگی ها چنانچه به 
صورت حاد اتفاق بیافتد سبب درد حاد در بیماران می شود. خمیدگی پشت نیز با ايجاد 
كشیدگی بافت نرم و عضلات روی آن می تواند سبب درد مزمن در آنها شود. همچنین، 
كشیدگی عضلات و ضعف آنها می تواند خود باعث تشديد قوز پشت شود.رئیس السادات 
اضافه كرد: مجموعه عوامل ذكر شده سبب كاهش تعادل مبتلايان و در نهايت افزايش خطر 
سقوط ) زمین خوردن ( در آنها می شود. ورزش های تقويتی عضلات راست كننده ستون 
فقرات پشتی ضمن كمک به كاهش خمیدگی پشت می تواند سبب بهبود تعادل و كاهش 

خطر زمین خوردن شود.
 نكته بسیار مهم در مبتلايان به پوكی استخوان اين است كه انجام ورزش هايی كه در آن 
بیمار كمر و پشت خود را خم می كند نه تنها مفید نیستند بلكه سبب افزايش شكستگی در 
ستون فقرات می شود.وی عنوان كرد: اخیراً استفاده از بريس های خاصی كه طراحی آنها شبیه 
به كوله پشتی است توجه پزشكان و بیماران را به خود جلب كرده است. اين قوزبندها دارای 
وزنه ای نیم تا يک كیلوگرم هستند و سبب می شوند با تحريک حس تعادل و هشدار به فرد، 
به صورت فعال سبب راست شدن ستون فقرات در وی شوند. استفاده از اين بريس ها 2 تا 3 

مرتبه در روز و هر بار حدود يک ساعت در بهبود تعادل و كاهش سقوط موثر هستند.
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وزير كار اعلام كرد؛

نحوه تعيين رقم دستمزد سال 94
وزير تعاون، کار و رفاه اجتماعی نحوه تعيين رقم دستمزد سال 94 و آخرين 

وضعيت اشتغال در کشور را تشريح کرد.
 علی ربیعی افزايش دستمزد سال 94 را منوط به میزان نرخ تورم و ديگر شاخص ها 
دانست و اظهار كرد: در بحث تعیین دستمزد ملاک ما سبد خانوار و شاخص تورم است.

وی ادامه داد: امسال بالای 28.5 درصد افزايش دستمزد را در سطوح مختلف تجربه 
كرديم، درست است كه دستمزد سال 1393، 25 درصد افزايش يافته ولی وقتی در 

ساير سطوح مزد برويم با در نظر گرفتن ديگر مزايا 28.5 درصد افزايش يافته است.
ربیعی افزود: امسال در بخش كارمندان دولت 20 درصد و در بخش كارگری 25 
درصد افزايش دستمزدها را شاهد بوديم به نحوی كه اكنون مجموعه دريافتی يک 
كارگر حدود يک میلیون تومان است و اگر حداقل دستمزد ها را با ساير مزايا در نظر 
بگیريم رقم بدی نیست اما در تلاشیم تا سطح اشتغال را بالا ببريم تا نظام كارفرمايی 

ما هم جان بگیرد.
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعی كه در يک برنامه تلويزيونی سخن می گفت، تصريح 
كرد: برخی در خصوص دستمزد محاسبات غلطی دارند مثلا نرخ دستمزد را در قیمت 

تمام شده بالا می دانند كه درست نیست.
وی در پاسخ به اينكه آيا حقوق و دستمزد ها كفاف زندگی كارگران را می دهد يا خیر؟ 
گفت: ما بايد سطح تولید را افزايش دهیم متاسفانه تولید كشور در شرايطی كه بالای 

55 درصد ركود را به شكل منفی طی كرده ايم بسیار نحیف شده است.
ربیعی درعین حال درباره مهار تورم و افزايش قیمت برخی اقلام سبد هزينه ی 
خانوارهای كارگری اظهار كرد: ما تورم را مهار كرديم و اكنون تورم 35 درصدی نداريم 
ولی ممكن است برخی مهار تورم را به اين معنا بگیرند كه قیمت ها پايین بیايد البته در 
اينكه برخی اقلام افزايش قیمت يافته ترديدی نداريم ولی اگر قرار بود افزايش قیمتها 
با همان خطی كه در تورم 35 درصدی شاهد بوديم رخ بدهد، وضعیت اسفبار می شد.

وی ابراز امیدواری كرد تا پايان سال تورم پايین تر از رقم فعلی بیايد و آرزوی جامعه 
ايران و دولت تدبیر و امید محقق شود.

وزير تعاون،كار و رفاه اجتماعی در بخش ديگری از سخنان خود خاطر نشان كرد: 
تلاش ما در وزارت كار اين بوده كه 240 هزار شغل از دست رفته را با هماهنگی 
بانک ها و وزارت صنعت، معدن و تجارت از طريق انجام كار كلینیكی حفظ كنیم تا 

از دست نروند.
وی گفت: با توجه به ظرفیت های اقتصادی موجود در مهار تورم موفق بوده ايم و 
اگر بتوانیم به تولید كنندگان قدرت بدهیم تا روی پای خود بايستند و ظرفیت و توان 

بنگاه ها و كارگاه ها را بالا ببريم در ايجاد اشتغال موفق بوده ايم.
به گفته ربیعی 95 درصد اشتغال كشور در sme ها و كارگاه های زير 10 نفر و 50 

نفر شكل می گیرد كه به دلیل آسیب پذيری شغل در آنها زودتر از بین می رود.
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعی در ادامه به مقوله امنیت شغلی كارگران اشاره كرد و 
گفت: متاسفانه در بخش معدن كارگران صدمات زيادی می بینند كه بر اين اساس بحث 
ايمنی معادن و استاندارد سازی آن را آغاز و معادن خطرپذير را جدا كرده ايم؛ در لايحه 
بودجه هم پیش بینی كرده ايم كه درصدی از منابع به ايمن سازی معادن اختصاص يابد.

وی افزود: هفته گذشته با وزير صنعت، معدن و تجارت تفاهم نامه ای به منظور ارتقای 
آموزش در معادن منعقد كرديم و بازرسانی را كه برای رصد معادن تعیین شده اند 

افزايش خواهیم داد تا حوادث ناشی از كار كاهش يابد.
ربیعی با بیان اينكه وزارت كار با قرار داد های سفید امضا مقابله می كند، تصريح كرد: 
از روزی كه صحت قرار داد های سفید امضاء تشخیص داده شود در جهت حفظ امنیت 

شغلی كارگران با آن مقابله می كنیم.
وی گفت: معتقدم در شرايطی كه كارآفرينان دچار محنت و گرفتاری هستند بايد 

سطح اشتغال حفظ شود تا كارگاه ها آسیب نبیینند.
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعی با ابراز نگرانی ازافزايش قرار داد های موقت كار، 
افزود:قرار داد های موقت بايد به سمت دائمی شدن برود و شرايطی به وجود آيد كه به 

تعطیلی كارگا ه ها منجر نشود.
وزيركار دولت يازدهم در بخش ديگری از سخنان خود از آغاز ساخت مسكن كارگران 
خبر داد و گفت: به دستور ريیس جمهور بايد برای مسكن كارگران برنامه ريزی كنیم و 
به همین منظور با دكتر آخوندی وزير راه و شهرسازی، جلسات متعددی برگزار كرده 
و چندين تفاهم نامه به امضاء رسانديم؛ بودجه اش را هم گرفته ايم و امسال ساخت 
مسكن كارگران را آغاز خواهیم كرد منتها در فاز نخست اولويت ما مسكن مستمری 

بگیران است.
به گفته ربیعی با تسهیلات و زمینی كه وزارت مسكن در اختیار وزارت كار می گذارد، 
آورده  متقاضیان و پولی كه از منابع تامین اجتماعی تزريق خواهد شد امسال ساخت 

مسكن كارگران آغاز خواهد شد.
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعی به تاخیر در برگزاری انتخابات اتاق تعاون ايران اشاره 
و اظهار كرد: در ارتباط با تشكل ها عهدی با خدا بسته ام كه به جای مداخله، حمايت و 
تسهیل گری كنم، تفسیری كه هیات مديره اتاق تعاون از قانون بخش تعاون دارد اين 
است كه تعاونی ها بايد خود را با قانون جديد تطبیق دهند و تا زمانی كه اساسنامه خود 

را منطبق نكرده اند نمی توانند در انتخابات شركت كنند.
وی گفت: در مقابل عده ای خلاف اين تفسیر را مطرح می كنند و معتقدند انتخابات 
بايد هرچه سريع تر برگزار شود و عقب نیفتد لذا اين هفته برای حل موضوع از برخی 
نمايندگان و مجموعه مجامع استانی دعوت كرديم و حتی اگر لازم باشد استفساريه ای 

در مجلس تدوين شود تا به حل موضوع كمک كند.
ربیعی ادامه داد: طبعا می خواهیم كه از طريق گفتگوی اجتماعی و با همدلی و تفاهم 

اين بحث جمع شود و انتخابات در سايه وفاق و روح تعاون برگزار شود.
به گفته وزير تعاون،كار و رفاه اجتماعی، تعاون بخش عدالت اقتصادی است و آمال و 

آرزوهای بزرگمردان اين كشور است ولی بسیار مهجور و مغفول مانده است.
وی تصريح كرد: طبعا برگزاری انتخابات اتاق تعاون بايد زودتر انجام شود و می توانم به 
عنوان وزير كار دعوت به انتخابات كنم ولی می خواهیم با اجماع هیات مديره، بازرسی 
و اتحاديه های تعاون اين اتفاق بیفتد و با يک بلوغ فكری و گفت وگوی اجتماعی به 

سرانجام برسد.
وزير تعاون،كار و رفاه اجتماعی در بخش ديگری از سخنان خود درباره امكان تحقق 
سهم 25 درصدی بخش تعاون تا پايان برنامه پنجم توسعه اظهار كرد: بخش تعاون يكی 
از دغدغه های جدی من است و مقام معظم رهبری هم نسبت به اين بخش حساسیت 
دارند و تاسیس بانک توسعه تعاون نیز به دستور ايشان صورت گرفته است خوشبختانه 
سند بخش تعاون را تدوين كرده ايم و به زودی به دولت ارائه خواهیم كرد كه امیدواريم 

در اين سند بخش تعاون به جايگاه واقعی خود برسد.
ربیعی با ارزيابی علل عقب ماندگی بخش تعاون تصريح كرد: متاسفانه نتوانستیم 
ذهنیت مناسبی در مورد بخش تعاون در بین افراد و حتی نخبگان اقتصادی ايجاد 
كنیم به همین دلیل عده  بسیاری تعاون را بخش زائد می دانند اما وزارت تعاون و ريیس 
جمهوری با اعتقاد كامل به اين بخش تاكید دارند كه فرهنگ كار و تعاون بايد به طور 

جدی گسترش يابد.
به گفته وی در بحث فرهنگ تعاون هنوز دچار مشكل هستیم و نمونه بارز آن 

برگزاری انتخابات اتاق تعاون ايران است.
ربیعی افزود: از سويی ديگر واگذاری ها به بخش تعاون موفق نبوده و فرصت سوزی در 
بخش تعاون وجود داشته است لذا از نظر ما محال است كه تعاون تا پايان برنامه پنجم به 
رقم 25 درصد برسد و درخواست ما اين است كه اين عدد به برنامه ديگر موكول شود.

به اعتقاد وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعی از آنجايی كه اقتصاد كشور در سال های 
گذشته رشدی نكرده است طبعا نرسیدن بخش تعاون به سهم 25 درصدی نیز قابل 
توجیح است در حالی كه اگر اين اتفاق می افتاد بخش تعاون می توانست سهم بیشتری 

از بخش های ديگر را در اختیار بگیرد.
 ربیعی با تاكید بر ظرفیت های بالای تعاونی ها گفت: در بسیاری از طرح های دولت 
از جمله طرح امنیت غذايی همیار اصلی ما تعاونی ها بودند و امروز نیز با آنها جلسه ای 

در اين زمینه داريم.
وی در ادامه با اشاره به محدوديت منابع بانک توسعه تعاون تصريح كرد: مطابق 
برنامه پنج ساله منابع بانک بايد افزايش می يافت و يكی از غفلتهايی كه در بخش تعاون 
صورت  گرفت همین مساله است. امسال با مذاكراتی كه داشتیم رقم قابل توجهی را 
برای افزايش سرمايه بانک در نظر گرفته ايم و امیدواريم از اين طريق مشكل افرادی كه 

در نوبت گرفتن وام هستند برطرف شود.
ربیعی همچنین درباره  وضعیت اشتغال كشور و نرخ بیكاری اظهار كرد: از رشد منفی 
بیرون آمده ايم و اگر تا پايان سال سه درصد هم رشد كنیم هر يک درصد رشد بیش از 

هفت هزار شغل ايجاد می كند.
وی ادامه داد: هم اكنون با يک تقدم رشد و يک تاخیر ايجاد شغل مواجه هستیم 
كه بايد به آن توجه كنیم ولی تاكید ما اين است كه شاخص های بازار كار از قبیل 
سرمايه گذاری، بهبود فضای كسب وكار و آموزش مهارت روبه جلو بوده و رشد اقتصادی 

در حال جواب دادن است.
ربیعی خاطرنشان كرد: زمانی كه وزير كار شدم سامانه رصد وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعی را تعطیل كردم چون هر يک فقره وامی كه داده می شد را يک شغل محاسبه 

می كرد كه اشتباه بود.
وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعی با اشاره به تک رقمی شدن نرخ بیكاری اظهار كرد: 
گزارش مركز آمار ايران تعداد بیكاران را 2.5 میلیون نفر اعلام كرده است و ما مدعی 
هستیم كه اشتغال در كشور تكان خورده است و حركت می كند منتها اين حركت، 
حركتی نیست كه به طور ملموس در زندگی خانوارها و سطح جامعه خود را نشان 

بدهد.
به گفته وی مصرف كیلووات برق واحد های صنعتی امسال 7.4 درصد افزايش داشته 
و تعداد كارگاه های صنعتی كه مجوز كار گرفته اند رو به افزايش بوده است كه می تواند 
نشان از تحرک بازار كار باشد همچنین مبلغ 280 هزار میلیارد تومان اعتبار امسال از 
سوی بانک مركزی به بخشهای صنعت و تولید تخصیص داده می شود كه صرف سرمايه 

در گردش بنگاه ها خواهد شد.

چرا مرگ را دوست نداريم؟
ترس از مرگ و فرار از اين واقعيت انکار ناپذير موضوعی است که همه انسان ها 
کم و بيش آن را تجربه کرده اند. در مقاله )چرا می ترسيم؟- به اين دليل نگرانيم( 
به چند عامل از عوامل ترس از مرگ اشاره شد در اين فرصت نيز به يکی ديگر 

از دلايل اشاره می کنيم.
دلبستگی به مال

علت ديگری كه در روايات برای ترس از مرگ به آن اشاره شده و واقعیت دارد اين است 
كه بعضی افراد اموالی را جمع كرده و به آن دلبسته شده اند به طوری كه دل كندن از آن 

مال برايشان دشوار است.
امام صادق)علیه السلام( از پدرش و از پیامبر)صلی الله علیه و آله و سلم( نقل كردند كه: 
شخصی خدمت ايشان آمد و عرض كرد كه مرا چه می شود كه مرگ را دوست ندارم؟ 
پیغمبر فرمود: ألک مال؟ آيا مال و ثروت داری؟ پاسخ می دهد بله. پیامبر فرمود اين مال 
چیزی است كه تو فرستادی؟ گفت نه هیچی نفرستادم. پیغمبر فرمود: به همین دلیل 

است كه مرگ را دوست نداری. 
در روايت ديگر آمده كه شخص دوست دارد كه همراه مالش باشد و هر جايی مالش 
باشد همان جا را دوست دارد و اگر مال فرستاده علاقه دارد پیش آن مال برود و اگر 

نفرستاده باشد علاقه دارد كه همین جا پیش آن بماند. 
اين هم يک دلیل ديگر كه از همین جا می شود فهمید كه هر نوع دلبستگی به دنیا مثل 
مال و هر آنچه كه در دنیا هست و انسان را به خودش مشغول كرده و اسباب دلبستگی 

انسان را به خود فراهم كرده، همه می توانند از مصاديق اين بحث باشند. 
علت اينكه انسان مرگ را دوست ندارد آن است كه چون می بیند از عزيزانش و از آنچه 
كه مطلوب اوست جدايش می كنند. طبیعی است كه دوست ندارد از آنچه كه به آن علاقه 

دارد جدا بشود. 
ممكن است كه در ذهن سوالی مطرح شود كه ما به زن و بچه و مال خود علاقه 

نداشته باشیم؟
يكی از دلايل ترس از مرگ وابستگی و دلبستگی به مال و ثروت است، البته داشتن مال 
با عدم ترس از مرگ منافات ندارد، اما آنچه كه باعث می شود كه انسان از مرگ خوشش 

نیايد دلبستگی به آن مال است نه اصل خود مال 
اينكه گفته می شود علاقه نداشته باشیم يعنی دلبسته نباشیم و معنای آن اين نیست كه 
نداشته باشیم، تلاش نكنیم و به دست نیاوريم. اتفاقاً برای اينكه بخواهیم چیزی بفرستیم 
بايد داشته باشیم. تا انسان تحصیل نكند و تا تلاش نكند كه به دست بیاورد، چه چیزی 

بفرستد؟
لازمه فرستادن اين است كه انسان داشته باشد، اما اگر خدا داد انسان اسیر آن نشود. 
داشته باشد ولی اسیرش نباشد و اگر جايی اقتضا كرد بفرستد و به راحتی هم بفرستد، 
اقلاً واجباتش را بفرستد. آنجا اقتضا می كند كه انسان دل بكند. اگر انسان اسیر آن نباشد 
به راحتی و بدون هیچ ناراحتی دل می كند اين مقدار لازم است و بیشتر از اين هم لازم 

نیست.
بنابراين اينكه گفتیم مال باعث می شود انسان مرگ را دوست نداشته باشد معنايش اين 

نیست كه هر كس ثروتمند باشد مرگ را دوست ندارد. 
ائمه علیهم السلام نوعاً فقیر نبودند، ثروتمند بودند ولی به مال دل نبسته بودند. 
اگر حضرت  می بخشید.  بارها  منتها  داشت  مال  السلام( خیلی  امیرالمومنین)علیه 
نمی بخشید در زمان خودش شايد ثروتمندترين شخص بود ولی چون می بخشید خود 

به خود جمع نمی شد.
علت اينكه انسان مرگ را دوست ندارد آن است كه چون می بیند از عزيزانش و از آنچه 
كه مطلوب اوست جدايش می كنند. طبیعی است كه دوست ندارد از آنچه كه به آن علاقه 

دارد جدا بشود 
آن مزارعی كه ايشان آباد كرد، چاه هايی كه ايشان حفر كرد و قنات هايی كه حفر كرد 
الان كه هزار و چند صد سال از آن زمان می گذرد هنوز آن قنات ها وجود دارد. هنوز آبار 
)چاه ها( حضرت علی)علیه السلام( كنار مسجد شجره و منطقه ذوالغريف كه يكی از 
مناطق مدينه است، وجود دارد و هنوز آن قنات ها هست. نه تنها حفظ شده بلكه مانده 

و الّا دشمنان تلاش می كنند اين آثار را از بین ببرند ولی با همه اين تلاش ها باقی مانده.
در آن زمان آن چاه ها و قنات ها ثروت های زيادی بود ولی حضرت يک باره مثلاً يک 
نخلستان را كه اگر الان قیمت گذاری شود چند میلیارد ارزش دارد، يک جا می فروخت 
و پولش را هم مشت مشت به فقرا تقسیم می كرد و در آخر هم دامنش را تكان می داد 

و به خانه می رفت. 
 نتيجه

يكی از دلايل ترس از مرگ وابستگی و دلبستگی به مال و ثروت است، البته داشتن مال 
با عدم ترس از مرگ منافات ندارد، اما آنچه كه باعث می شود كه انسان از مرگ خوشش 
نیايد دلبستگی به آن مال است نه اصل خود مال. مال و ثروتی هم كه انسان داشته باشد و 

چیزی از پیش نفرستاده باشد هم از عوامل نگرانی و ترس از مرگ است.

يک شوهر وظيفه شناس 
زندگی زناشويی قوام، تحکيم و استمرارش به محبت، دوستی، تفاهم، احترام 
متقابل و به رسميت شناختن و رعايت حقوق همديگر است. دين اسلام برای 
آن که محيط و اجتماع کوچکِ خانواده قوام پيدا کند و تداوم يابد، برای هر يک 
از زن و شوهر حقوقی در نظر گرفته و در مقابل اين حقوق وظايفی را نيز برای 
آنان تعيين کرده است؛ چرا که خداوند هر جا حقی در نظر گرفته، تکليفی را هم 

مقرر نموده است.
علاوه بر وظايف مشتركی كه زن و شوهر در خانواده بر عهده دارند، هريک از آنها وظايف 
اختصاصی جداگانه ای دارند كه بايد انجام دهند. مرد خانواده نیز وظايف ويژه ای بر عهده 

دارد كه مكلف به انجام آنها است كه در ادامه به تعدادی از آنها می پردازيم. 
 1-سرپرستی خانواده: بر اساس آيه 34 سوره نسا و ماده 1105 قانون مدنی، 
سرپرستی خانواده وظیفه مرد است. سرپرستی خانواده وظیفه سنگینی است كه بر عهده 
مرد گذاشته شده است. سرپرست خانواده نسبت به كلیه امور خانواده مسئول است و بايد 
نیازهای خانواده را تامین كند و به تنظیم روابط خانوادگی بپردازد. همچنین سرپرست 
خانواده موظف است كه زمینه های رشد و تعالی اعضای خانواده را فراهم كند و از آنها 
در برابر خطرات و مشكلات مراقبت كند. سرپرست خانواده بايد از توانايی مديريتی بالايی 

برخوردار باشد و بتواند با حسن تدبیر و ذكاوت به امور خانواده نظم و ترتیب ببخشد.
امام صادق علیه السلام می فرمايند: سرپرستی خانواده و رسیدگی به امور آنان از 

خوشبختی مرد است. )وسائل الشیعة ج51، ص251(.
 2- نفقه: نفقه در لغت، به معنای هزينه و خرجی است و در اصطلاح، عبارت است از 
مالی كه برای ادامه زندگی، صرف مخارج ضروری همسر و فرزندان، خويشاوندان و مانند 
آنها می شود. برابر ماده 1106 قانون مدنی، مرد موظف به پرداخت نفقه خانواده خود و 
تامین مخارج اقتصادی خانواده است. اين مخارج كه شامل محل سكونت،خوراک،پوشاک 
و ساير امور وابسته به آنها مانند تحصیلات است بايد با توجه به زندگی زن و فرزندان و شان 
و جايگاه اجتماعی آنان و شرايط زمانی و اجتماعی هر خانواده باشد. زن در امور اقتصادی 

خانواده مسئولیتی ندارد و كلیه مسائل اقتصادی خانواده بر عهده مرد است.
رسول گرامی اسلام صلّی الله علیه وآله فرمودند:حقّ زن بر شوهر اين است كه او را گرسنه 

نگذارد، و بدنش را بپوشاند، و هیچگاه با او بد رفتاری نكند )بحارالانوار،ج100،ص254(.
3- مهريه : يكی از وظايف شوهر پرداخت مهريه به همسر خود است. مهريه يا صداق 
مالی است كه زن بر اثر ازدواج مالک آن می گردد و مرد ملزم به پرداخت آن به زن می باشد. 
مهريه در حقوق ايران مبتنی بر سنت و مذهب است و نظیر آن را در حقوق كشورهای 
غربی نمی توان يافت. مهريه در عرف نشانه ارج و احترامی است كه مرد برای زن قائل است 
و مظهر تعهد شوهر برای تامین زندگی زن است. گاهی مهريه، كه معمولا هنگام انحلال 
ازدواج مطالبه می شود، مانع گسستن پیوند زناشويی می گردد و تضمینی برای دوام ازدواج 
به شمار می آيد. در صورت وقوع طلاق نیز گاهی مالی كه زن به عنوان مهريه می گیرد در 

زندگی او بسیار موثر است و مانع پريشانی و درماندگی وی می گردد.
 4 - گشايش در زندگی: مرد مسئول تامین رفاه و آسايش اعضای خانواده است و 
بايد سعی كند حداكثر میزان راحتی و گشايش را در زندگی خانوادگی ايجاد كند. البته 
رفاه و آسايش تنها در امور مادی مثل خوراک و پوشاک نیست بلكه در امور معنوی مثل 
اخلاق نیكو و خوش رفتاری با خانواده نیز مصداق دارد.پیامبر صلی الله علیه و آله و سلم 
فرمودند: كسی كه به بازار می رود و برای عیالش تحفه می خرد، مانند كسی است كه 
در خانه مستمندان صدقه می برد، او بايد تحفه خريده شده را وقتی به خانه برد ابتدا به 
دخترانش بدهد، زيرا هركس دخترش را خوشحال كند چنان است كه بنده ای از نسل 
اسماعیل آزاد كرده، و هركس ديده پسرش را با بردن تحفه روشن كند، گويا از ترس خدا 
اشک ريخته، و كسی كه از ترس خدا گريه كند خداوند او را وارد بهشت های پرنعمت كند 

)وسائل الشیعة، ج 15، ص 227(

چند روزی تا پايان فرصت يک ماهه محسنی اژه ای 
به وزير ارتباطات باقی نمانده و هنوز گمانه زنی های 
شبکه های  نشدن  يا  شدن  فيلتر  بر  مبنی  زيادی 

اجتماعی وجود دارد.
حدود يک ماه پیش بود كه انتشار پیام هايی با مضمون 
توهین به شخصیت ها به ويژه امام خمینی )ره( موجب 
فرستادن نامه ای از طرف محسنی اژه ای به وزير ارتباطات 
شد تا راه حلی برای مقابله با اين پیام ها در نظر بگیرند و 
گفته شد در غیر اينصورت قوه قضايیه اقدام به مسدودسازی 
شبكه های اجتماعی می كند. در طول اين مدت اظهارنظرهای 
بسیاری از سوی مسیولین حوزه های مختلف بیان شد و حالا 
با رو به پايان بودن اين مهلت  هنوز هم بحث در مورد 

شبكه های اجتماعی و اظهارنظرهای مختلف داغ است.
تعدادی از اظهارنظراتی كه در چند روز اخیر در اين مورد 

مطرح شده را مرور می كنیم: 
حجت الاسلام والمسلمین حمید شهرياری دبیر شورای 
عالی اطلاع رسانی كشور معتقد است: حوزه های علمیه 
ضمن قايل بودن به مديريت فضای مجازی بويژه شبكه های 
اجتماعی، با فناوری اطلاعات و ارتباطات مخالف نیستند. در 
كشور ديدگاه های متفاوتی در مورد شبكه های اجتماعی 
وجود دارد. برخی از مردم معتقدند نبايد جلوی اين شبكه ها 
را گرفت و امكان استفاده آزادانه از آنها برای همگان فراهم 
شود ولی در مقابل برخی ديگر معتقد به فیلترينگ و مسدود 
كردن آنها هستند و به هیچ وجه استفاده آزادانه و بدون قید و 

شرط از اين شبكه ها را به صلاح جامعه نمی دانند.
نوين محسوب  فناوری های  اجتماعی چون  شبكه های 
می شوند، موجب تشتت افكار شده و همین امر آسیب هايی 
را در پی داشته است. اين ابزارهای ارتباطی در عین اينكه 
دارند، ولی  امروز  فراوانی در دنیای  و كاربردهای  استفاده 
متاسفانه در ايران آفت های آن بیشتر از استفاده های مفید 
و سودمند آن است. اگر به مسايل امنیتی ناشی از شبكه های 
اجتماعی توجه نشود، آفت های آن حتما گريبان كشور را 

خواهد گرفت.

وی با بیان اين كه اينترنت در همه جهان از طرف آمريكا 
مديريت می شود، افزود: اين مديريت بايد در داخل كشور 
صورت گیرد، تا امكان كنترل و رصد چگونگی تبادل اطلاعات 

از طريق اين شبكه فراهم شود.
حوزه به هیچ وجه با اين فناوری نوين مخالف نیست، ولی 
نسبت به بی تدبیری در رابطه با مديريت آن حساسیت های 
زيادی دارد، و اجرايی كردن سه پروژه شبكه ملی اطلاعات، 
احراز هويت و فیلترينگ محتوای مجرمانه را ضروری می داند.

فيلتر کردن مشکلی را حل نمی کند
قم  علمیه  امینی عضو جامعه مدرسین حوزه  آيت الله 
می گويد: اينكه كاربران فضای مجازی چه كسانی هستند و 
چه خواسته هايی دارند بسیار مهم است كه بايد آنها را دانست 
و در جهت آن ها قدم برداشت. اگر ما بخواهیم مشكلات را 
حل كنیم با فیلتر كردن سايت ها كاری درست نمی شود بلكه 
بايد نیازهای جوانان را بشناسیم و در جهت رفع آن تلاش 

كنیم.
اينترنت  از فضای مجازی،  نیز  از گذشته حوزه علمیه 
استفاده كرده و امروز نیز مراجع تقلید، علمای دين و بنده نیز 
از اين فضا استفاده می كنیم و بسیار ارزنده است، ولی كسی به 
مشكلاتی كه اين فضا ممكن است ايجاد كند، توجه نمی كند 

و يا از مشكلات آن خبر دارند و كاری نمی كنند.
ما با شبكه های اجتماعی مخالف نیستیم. سرويس های اين 
شبكه های اجتماعی بايد گذاشته شوند منتها وزارت ارتباطات 
بايد شبكه هايی راه اندازی كند كه اگر به مردم گفتیم به خاطر 
مسائل امنیتی به برخی شبكه ها نروند، شبكه های سالم و 
مفید و با هزينه كمتر و سرعت بالاتر در اختیار افراد وجود 

داشته باشد
وی بیان داشت: زمان حاضر به گونه ای است كه نمی توان 
اين فضا را از زندگی حذف كرد. برنامه ای كه مبلغان اين فضا 
تدارک ديده اند را مطالعه كرده ام و پیشنهادات خوبی در آن 
شده اما نیاز است آن برنامه ها ابتدا شناسی بهتری شوند و 
برای بهتر انجام شدن آن با كار شناسان بحث و گفتگو كرد. 
بايد با برنامه بهتری برای تبلیغ دين وارد فضای مجازی شد 

و اين بحث ها ابتدا بايدكار شناسی شوند تا اثر سوء آن گرفته 
شود.

سايت هايی كه در زمینه فرهنگی و دينی فعالیت دارند، هر 
اندازه زياد بشوند فايده ای ندارد و بايد كاری كرد كه موثر و 
پاسخگو به نیازهای جوانان باشد تا بازديدكنندگان بیشتری 

داشته باشند.
آيت الله امینی افزود: مسئولان با فیلتر كردن سايت ها 
می گويند از مشكلات جلوگیری می كنیم اما فیلترشكن 
وجود دارد و حتی برخی سايت ها فیلتر شكن رايگان در 
اختیار كاربران قرر می دهند. خوب است دقت و بررسی شود 
كه جوان امروز چه نیازهايی دارد، جوانی كه زمان ازدواجش 
است اما نمی تواند ازدواج كند، بايد اين نیاز ها را برطرف كرد. 
اگر ما بخواهیم مشكلات را حل كنیم با فیلتر كردن سايت ها 
كاری درست نمی شود بلكه بايد نیازهای جوانان را بشناسیم 
و در جهت رفع آن تلاش كنیم. ما بايد با برنامه ريزی درست 
تبلیغات ضد دينی را خثی و يا كم كنیم و برای وارد شدن 
به اين برنامه ها ابتدا بايد با استفاده از كار شناسان اينترنت 
ما  باشد.  مفید تر  كار  اين  می كنم  فكر  و  كرد  مشورت 
نمی گويیم اينترنت نباشد ولی می گويیم اينترنت پاک بايد به 
وجود بیايد و به جای هیاهو درباره بالا بردن سرعت اينترنت، 

اينترنت ملی پاک و سالم به جامعه عرضه كرد.
شبکه های اجتماعی، واقعيتی که وجود دارد

نصرالله پژمانفر عضو كمیسیون فرهنگی مجلس درباره 
فیلترينگ شبكه هايی مثل وايبر و واتس آپ، گفت: كه ما با 
رويكرد سلبی صرف به هیچ عنوان موافق نیستیم. ما بايد 
در فضای مجازی بهترين و بالاترين سرويس ها را برای رفع 
نیاز مردم قرار دهیم، ما وظیفه داريم همان طور كه در فضای 
فیزيكی خدمات مختلف آب، برق، گاز، راه و تلفن را در 
اختیار مردم قرار می دهیم در فضای مجازی هم بهترين و 

باكیفیت ترين سرويس ها را در اختیار مردم قرار دهیم. 
شبكه های اجتماعی يک واقعیت است كه وجود دارد و 
بسیاری از افراد در فضای شبكه های اجتماعی تعامل می كنند، 
ما با شبكه های اجتماعی مخالف نیستیم. سرويس های اين 
شبكه های اجتماعی بايد گذاشته شوند منتها وزارت ارتباطات 
بايد شبكه هايی راه اندازی كند كه اگر به مردم گفتیم به خاطر 
مسائل امنیتی به برخی شبكه ها نروند، شبكه های سالم و 
مفید و با هزينه كمتر و سرعت بالاتر در اختیار افراد وجود 
داشته باشد.وزارت ارتباطاتی كه در ارائه خدمات مختلف به 
مردم كوتاهی كرده، شبكه ملی اطلاعات را راه اندازی نكرده 
برای اين كه سرپوشی بر ضعف های گذشته خود داشته باشد، 
می گويد مردم نیاز دارند. ما هم می دانیم نیاز دارند اما من 
به عنوان مصرف كننده و وزير ارتباطات به عنوان كسی كه 
متولی است هردو نبايد يک حرف را بزنیم، او بايد پاسخ دهد 
كه چرا تا به حال اين كار را نكرده و در ارتباط با راه اندازی اين 

سرويس ها اقدامی انجام نداده است؟
تقريبا در اكثر اظهارنظرهايی كه در اين مدت مطرح شده 
است، همگی اين موضوع را قبول دارند كه وجود شبكه های 
كه  است  واقعیتی  مجازی  فضای  در  و حضور  اجتماعی 
نمی شود آن را انكار كرد. جالا بايد منتظر بود تا با پايان اين 
مهلت يک ماهه قوه قضايیه چه تصمیمی می گیرد و سرانجام 

شبكه های اجتماعی چه می شود.

مسئوليت های مادری يا پدری تمامی ندارند. وقتی بچه دار شويد، ناخودآگاه 
وظايف زيادی پيدا خواهيد کرد. شما بايد علاوه بر غذا دادن، شستن لباس ها، 
رسيدگی مرتب، تحمل گريه و بی قراری های کودک در 24 ساعت و خواندن 
هزار باره داستان هايی که فرزندتان دوست دارد، به فکر درآوردن پول و درآمد 
کافی برای زندگی، تهيه غذا، لباس های قشنگ و ساير هزينه های لازم و 

غيرلازم که کودکتان را خوشحال می کند، باشيد.
  هدف شما از انجام تمام اين سرمايه گذاری ها امید رسیدن به يک سود بزرگ است و 
آن چیزی نیست جز يک بچه دوست داشتنی، صالح و سالم كه شما را دوست داشته و 
قدردان محبت هايتان باشد. البته بهتر می شود اگر فرزند دوست داشتنی، پرمحبت و سالم 
شما، يک فرد باهوش و يا حتی نابغه نیز باشد. هر چند در گذشته تصور می شد هوش 
عاملی است كه تنها به وسیله ژنتیک تعیین می شود، ولی امروزه دانشمندان عقیده دارند 
محیطی كه فرزند شما در آن رشد می كند و نیز فردی كه كودک را بزرگ می كند نقش 
بسیار مهمی در تعیین میزان هوش كودک دارند. در واقع والدين می توانند كمک بسیار 
زيادی به باهوش تر شدن فرزندشان كنند.  30 امتیاز IQ تا 3 سالگی دكتر ديويد پرلماتر، 
يكی از متخصصان برجسته اعصاب كه كتاب های زيادی در زمینه افزايش هوش كودكان 
نوشته، عقیده دارد كودک از تولد تا 3 سالگی شانس به  دست آوردن 30 امتیاز IQ را دارد.

وظیفه شما به عنوان يک والد اين است كه مطمئن شويد فرزندتان آن امتیازها را 
كاملا به دست آورده است. برای گرفتن كامل اين امتیازها، بايد تنها چند توصیه ساده 
را انجام دهید مانند تغذيه با شیر مادر به مدت حداقل يک سال، جلوگیری از مواجهه 
زودرس شیرخوار با تلويزيون و سعی در آموزش استفاده از ابزارآلات ساده موسیقی به 

بچه ها. البته با وجود آنكه موارد فوق همگی منطقی و ثابت 
شده هستند، ولی برخی از پزشكان آنها را توصیه نمی كنند. 

چراكه معتقدند وظايف والدين به اندازه كافی سخت و 
پیچیده است و نبايد بار اضافی ديگری بردوش پدر و 

مادر قرار داد. به عقیده دكتر كیتلین استاد اطفال 
و ژنتیک دانشگاه پزشكی واشنگتن بهتر است 
والدين ذهنیت خود را تنها به پرورش يک 
سری خصوصیات خاص در فرزندانشان متمركز 
نكنند. توجه بیش از اندازه به پرورش يک سری 
خصوصیات خاص ممكن است موجب دست كم 

گرفته شدن دو مسأله اصلی يعنی تغذيه مناسب 
و عشق و محبت شود.  يک خبر خوب اگر شما 

جزو والدين رقابت جو هستید و دوست داريد همیشه 
از بقیه جلوتر باشید، لابد خوشحال خواهید شد اگر 

بدانید تغذيه مناسب نه تنها به سالم تر بودن فرزند شما 
كمک می كند، بلكه مغز وی را نیز قوی می كند. نكته ای 

كه هرگز نبايد فراموش كنید آن است كه تغذيه فرزند 
شما از دوران بارداری و از داخل رحم مادر شروع 

می شود. پس از به دنیا آمدن، نوبت دوران 
شیرخوارگی و تغذيه با شیر مادر 

می رسد.
از  بسیاری  باور  به 
محققان شیرمادر يک 
بسیار  وسیله  و  غذا 
رساندن  برای  مهم 
و  مغذی  مواد 
نوزاد  به  ضروری 
است. اگر چه نوزاد 
همین  می تواند 

از شیر  استفاده  با  را  مواد 
دريافت  نیز  كامل  خشک های 

كند، نبايد فراموش كرد تغذيه با شیر 
مادر يک ارتباط عاطفی  قوی میان 

مادر و فرزندش ايجاد می كند.  آن روی 
سكه به عقیده بسیاری از دانشمندان، 

والدين بايد در نظر داشته باشند هوش 
اجتماعی يعنی واكنش هايی كه شخص در 

وضعیت ها و موقعیت های اجتماعی مختلف 
نشان می دهد به همان اندازه IQ مهم است. 

حتما تاكنون اشخاص زيادی را ديده ايد كه علی رغم 
داشتن سطح IQ بالا، در پست های پايین مشغول به كار هستند 

و به حق خود نمی رسند. آنها مهارت های اجتماعی لازم برای آنكه 
خودشان را نشان داده و بر مشكلات موجود غلبه كنند، ندارند. شما 

نمی توانید بچه هايتان را فقط مجبور به درس خواندن و شاگرد اول شدن 
كنید و انتظار داشته باشید كه هوش و مهارت های اجتماعی خودبه خود 
در آنها ايجاد شوند. در اين مورد، دكتر كتی پازک خاطر نشان می كند 
كه بازی كردن و انجام فعالیت های معمول روزانه نظیر ساختن يک 
خانه با استفاده از اسباب بازی ها و يا رفتن به سوپرماركت به يادگیری 

و افزايش هوش اجتماعی كمک می كند. زيرا فعالیت هايی سازنده، اجتماعی و معنی دار 
هستند. دكتر پازک استاد روان شناسی دانشگاه تمپل در پنسیلوانیا كتاب های زيادی در 
زمینه يادگیری كودكان نوشته است. به باور دكتر پازک، هر اندازه بچه ها نیاز به مداخله 
والدين در كارهايشان دارند، به همان اندازه نیز لازم است زمانی را برای خودشان داشته 
باشند. بچه ها در لحظات سكوت و آرامش می آموزند فضاهای درون خودشان را پر كنند و 
متوجه موارد جالب و غیرعادی شوند. اگر شما بخواهید تمامی فعالیت های فرزندتان را در 
تمام اوقات كنترل و در آنها مداخله كنید، خطرش اين است كه به فرزندتان اجازه نخواهید 

داد تا بتواند خودش خلا های درونش را پر كند.
7 نكته برای تقويت هوش بچه 1( تغذيه مناسب را از دوران بارداری شروع كنید: 
برای بچه ها ، داشتن تغذيه مناسب كاملا ضروری است. مادرها بايد رساندن ويتامین ها 
و مواد مغذی لازم به فرزندانشان را حتی پیش از به دنیا آمدن آنها شروع كنند. برای 
اطمینان از اينكه در آينده فرزند باهوش و سالمی خواهید داشت، قبل از هر چیز بايد 
برای فرزندتان يک رژيم غذايی مناسب و كامل در نظر بگیريد. به عقیده دكتر كیتلین، اگر 
چه تكامل مغزی پس از تولد روی می دهد و مغز قادر است خود را با تغییرات محیطی 
سازگار كند، اما تغذيه بد دوران بارداری دارای آثار منفی مشخص و برجسته ای است 
كه می تواند در تمام طول زندگی فرزند شما ادامه داشته باشد.  2( شیر مادر، 8 امتیاز: 
 IQ بسیاری از دانشمندان بر اين باورند كه تغذيه شیر مادر در طی سال اول 8 امتیاز
برای فرزند شما به همراه خواهد داشت. شیرمادر يک نوع چربی بسیار مهم برای عملكرد 
مغزی دارد. يک خبر خوب برای مادرانی كه قادر نیستند به بچه هايشان شیر بدهند 
آن است كه امروزه سازندگان شیرخشک های جديد اين نوع چربی 
را به ساختمان  شیر خشک اضافه كرده اند.  3( تماس با 
تلويزيون را محدود كنید: برخی از مردم فكر 
سال های  طول  در  تلويزيون  كه  می كنند 
رشد و تكامل برای بچه های آنها مضر است. 
ولی به گفته دكتر پرلماتر، تلويزيون فقط تا 
2 سالگی مشكل زاست. طبیعت يک سويه و 
يک طرفه تلويزيون موجب جلوگیری 
و  يادگیری  به  كودک  تشويق  از 
كلامی  مهارت های  از  استفاده 
می شود. برای يادگرفتن استفاده 
مناسب از زبان، كودک بايد بتواند 
از  را  مناسب  و  صحیح  پاسخ های 
كسانی كه اطرافش هستند، بگیرد.  4( 
بازی كردن: دكتر پازک معتقد است، به همان 
اندازه كه مهم است يک كودک چه چیزی را ياد 
بگیرد، چگونگی ياد گرفتن آن مطلب نیز اهمیت دارد. 
به همین دلیل است كه وی والدين را تشويق می كند كه وقت 
بازی  كافی به بچه هايشان بدهند. اين موضوع به افزايش قدرت 
يادگیری طبیعی بچه ها در محیط های معمولی روزانه 
كمک می كند.  5( نواختن موسیقی، 6 امتیاز: 
مواجهه زودرس با آموزش های موسیقی اثر 
بسیار خوبی روی فرزند شما دارد. به 
گفته پرلماتر، مهارت بازی با يک ابزار 
 IQ موسیقی در 4 سالگی می تواند
بچه ها را تا 6 امتیاز بالا ببرد. ممكن 
است فكركنید فرزندتان در آن سن 
برای انجام اين كار آماده نیست ولی 
واقعیت اين است كه آنها در 4 سالگی 
می توانند به راحتی طرز استفاده از 
ابزار موسیقی را ياد بگیرند.  6( 
چه  اگر  باشید:  طبیعی  و  آرام 
دستورالعمل های  و  روش ها 
كردن  بزرگ  برای  متعددی 
ولی  دارند،  وجود  بچه ها 
كه  توصیه ای  مهم ترين 
والدين  به  دانشمندان 
می كنند، حفظ آرامش، 
رفتار  و  خونسردی 

گیتلین طبیعی  دكتر  است. 
را معتقد  والدين  بايد  است 

استعدادها و غرايزشان تشويق كرد تا به 
باشند.  داشته  روش های بسیار زيادی اعتماد 

يک  صحیح  تربیت  كه برای  دارد  وجود  كودک 
اغلب آنها درست است و نبايد در استفاده از آنها دچار آشفتگی شد.  7( 
مداخلات اجتماعی را تقويت كنید: تعیین اينكه يک كودک به چه مقدار 
مداخله اجتماعی نیاز دارد آسان نیست. ولی يک چیز مسلم است و آن 
اينكه اين موضوع به فرزند شما كمک می كند مهارت های اجتماعی اش را 

)كه برای زندگی آينده بسیار ضروری هستند( توسعه دهد

بودن یا نبودن شبکه های اجتماعی 
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آگهی ابلاغ ارزيابی خط همراه اول شماره 09127526003 مربوط به 
کلاسه 890403001100125

بدينوسیله به آقای رسول نجفی بدهكار پرونده اجرايی كلاسه 8900153 ،  
له : بانک ملی شعبه نبوت ، و علیه آقای منصور نجفی و غیره اطلاع داده می 
شود كه خط همراه اول شماره 09127526003 متعلق به شما به مبلغ هفت 
میلیون و پانصد هز ار ريال توسط اتحاديه صنف الكتريک و تابلوساز و تلفن استان 
قم ارزيابی گرديده است . چنانچه به مبلغ ارزيابی اعتراض داريد پنج روز از تاريخ 
ابلاغ اين اخطار فرصت خواهید  داشت تا با پرداخت هزينه ارزيابی  مجدد حداقل  
به مبلغ 500/000 ريال اعتراض خود را كتبا به اين واحد اعلام نمائید اعتراض 
فاقد واريز وجه ارزيابی مسموع نمی باشد. لازم به توضیح است پس از اتمام 
فرجه قانونی به تقاضای بستانكار خط همراه مذكور به مزايده گذاشته می شود.

مهدی روز خوش � مسئول واحد اجرای اسناد رسمی قم 

عوامل موثر در تيز هوشی کودک 
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پايگاه  ايجاد  ضرورت  بر  تاکيد  با  جمهوری  رييس 
اطلاعات جامع رفاهی در کشور به منظور سياستگذاری 
و پايش اقدامات اجرايی در حوزه رفاه اجتماعی از وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواست تا پايان سال استفاده 
رفاهی  اطلاعات جامع  پايگاه  اطلاعاتی کشور،  منابع  از 

کشور را راه اندازی کند. 
جمهوری،  رياست  رسانی  اطلاع  پايگاه  از  ايرنا  گزارش  به 
امروز  صبح  روحانی«  »حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
)يكشنبه( در جلسه شورای عالی رفاه كه پس از 8 سال تشكیل 
شد، اظهارداشت: حمايت از اقشار آسیب پذير و گسترش برنامه 

های رفاهی در كشور نیازمند اطلاعات و آمار دقیق است.
منظور  به  مختلف  های  دستگاه  اطلاعات  تجمیع  از  وی 
دارا بودن بانک اطلاعاتی پاسخگو، ضرورتی برای برنامه ريزی 
اين  سايه  در  دولت  افزود:  و  دانست  گیری صحیح  تصمیم  و 
اطلاعات می تواند در مبارزه با آسیب های اجتماعی، حمايت از 
اقشار آسیب پذير نظیر كودكان و زنان بی سرپرست بازنشستگان، 

سالمندان و بیكاران، موفق باشد.
از  حمايت  كه  اين  يادآوری  با  رفاه  عالی  شورای  ريیس 
گروه های آسیب پذير در صدر برنامه های دولت است، خاطرنشان 
كرد: اقشار آسیب پذير جامعه نبايد در جريان رشد و توسعه 
كشور مورد غفلت قرار گیرند، بنابراين دولت برای كمک به اين 

افراد نیازمند اطلاعات جامع است.
روحانی تصريح كرد: دولت در زمینه بهداشت و درمان گام 
های بلندی برداشته و بايد تلاش شود كه اين حركت مهم و 

با بیان اين كه در پیشبرد سیاست  ارزشمند پايدار باشد.وی 
امنیت غذايی، توزيع سبد كالا در میان اقشار محروم جامعه 
ادامه خواهد داشت، بر حل ديگر آسیب های اجتماعی نظیر 

درمان معتادان و آماده كردن شرايط بازگشت آنها به جامعه 
تأكید كرد.

ريیس قوه مجريه با يادآوری جهت گیری دولت در رشد و 

توسعه متوازن در همه استان های كشور گفت: تعادل بخشی 
برای  امید  و  تدبیر  دولت  در  اصولی  سیاست  يک  ای  منطقه 

فقرزدايی است.
منظور  به  تشويقی  راهكارهای  ارايه  بر  همچنین  روحانی 
تحصیل همه كودكان در كشور تأكید كرد و اظهارداشت: برخی 
موارد از عدم تحصیل كودكان به مسايل فرهنگی باز می گردد 
كه بايد در اين زمینه كار فرهنگی شود و برنامه ريزی مشخصی 

داشته باشیم.
اين  در  نیز  اجتماعی  رفاه  و  كار  تعاون،  وزير  ربیعی  علی 
جلسه با يادآوری اين كه دولت ها براساس سیاست های رفاهی 
سنجیده می شوند، گفت: دولت تدبیر و امید با برنامه ريزی، 
كار كارشناسی و هدفمند در زمینه سیاست های رفاهی پیش 
می رود و اين امر می تواند، منجر به از بین رفتن فقر و نابرابری 

های اجتماعی شود.
وی با ارايه شاخص هايی نظیر توزيع فقر، سواد، طلاق، اعتیاد، 
سیاست  رفاه  توزيع  كرد:  نشان  خاطر  زندگی،  به  امید  بیمه، 
جبرانی نیست، بلكه سیاستی در كنار رشد اقتصادی است و هر 
حركت خوب اقتصادی اگر با سیاست های رفاهی آمیخته نشود 

برای مردم ملموس نخواهد بود.
امور  اين جلسه وزيران كشور، آموزش و پرورش،  ادامه  در 
راهبردی  نظارت  و  ريزی  برنامه  معاون  و  دارايی  و  اقتصادی 
پايگاه  اندازی  راه  درباره  خود  های  ديدگاه  جمهوری،  ريیس 
فعالیت  برای هماهنگی  و سیاست های لازم  اطلاعاتی  جامع 

دستگاه هايی كه در زمینه رفاه فعالیت دارند، تبیین كردند.

کميسيون تنظيم مقررات ارتباطات مقررات حاکم بر 
دريافت پروانه ارائه خدمات توزيع محتوای صدا و ويدئو 
مبتنی بر پروتکل اينترنت را تصويب کرد که براساس آن 
متقاضيان دريافت مجوز ارائه اين خدمات، بايد علاوه بر 
سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويی از سازمان صدا 
و سيما و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نيز مجوز بگيرند.

به گزارش خبرنگار مهر، كمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات 
در جلسه شماره 196 خود پیشنهاد سازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات راديويی در خصوص اصول حاكم بر پروانه ارايه خدمات 
توزيع محتوای صدا و ويدئو مبتنی بر پروتكل اينترنت را بررسی و 
تصويب كرد. براساس اين مقررات دارنده پروانه می تواند به صورت 
غیرانحصاری با استفاده از شبكه های ارتباطی ايجاد شده از سوی 
فراهم كنندگان شبكه دارای پروانه ارائه خدمات ارتباطی ثابت 
غیرراديويی، نسبت به توزيع محتوای صدا و ويدئوی تايید شده از 
سوی مراجع ذيربط در چارچوب قوانین و مقررات كشور، مبتنی بر 

پروتكل اينترنت و بر بستر باند پهن اقدام كند.
در اين راستا ارائه دهندگان اين خدمات موظف خواهند بود در 
مواردی كه طبق قوانین و مقررات كشور برای ارائه محتوای خدمات 
موضوع پروانه، اخذ مجوز از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، سازمان 
صدا و سیمای جمهوری اسلامی ايران و ساير مراجع ذيربط الزامی 
است، قبل از ارائه محتوای مذكور مجوزهای لازم را اخذ كند؛ ارائه 
ساير خدمات در شبكه موضوع پروانه منوط به موافقت سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات راديويی و رعايت قوانین و مقررات جاری 

كشور و دريافت مجوزهای تكمیلی از مراجع ذيربط است.
طبق اين مقررات، میزبانی محتوای صدا و ويدئوی موضوع 
پروانه، بايد در داخل كشور باشد و متقاضی ارائه اين خدمات نیز 
بايد شركت غیردولتی بوده و در ايران به ثبت رسیده باشد و تا پايان 
مدت اعتبار پروانه، ماهیت حقوقی زمان صدور پروانه را حفظ كند.

كمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات مدت اعتبار پروانه را از زمان 
صدور به مدت 10 سال شمسی تعیین كرده و اين مجوز برای 
دوره های بعدی بر اساس شرايط و ضوابطی كه توسط كمیسیون 

تصويب می شود، قابل تمديد خواهد بود.

تعهدات ايجاد، توسعه و اجرای تلويزيون اينترنتی
براساس مصوبه تلويزيون تعاملی، دارنده پروانه موظف است 
حداكثر يكسال پس از دريافت پروانه نسبت به شروع ارائه خدمات 
موضوع پروانه اقدام كند و بايد طرح تجاری خود را به سازمان ارايه 
و بر اساس اين طرح سازمان تعهدات اجرا و توسعه را برای دارنده 

پروانه مشخص خواهد كرد.
دارنده پروانه تلويزيون اينترنتی برای اتصال بین اجزای شبكه، 
مجاز به ايجاد شبكه انتقال مستقل نیست و در صورتی كه به 
تشخیص رگولاتوری در ارائه خدمات انحصار ايجاد شود، كمیسیون 
تنظیم مقررات ارتباطات می تواند شرايط و محدوديت های خاصی 

را برای دارندگان پروانه و ارائه خدمات، اعمال كند.
همچنین دريافت كننده مجوز اين طرح، موظف است خدمات 

موضوع پروانه را به صورت غیرتبعیض آمیز از طريق شبكه فراهم 
كنندگان دارای پروانه در صورت حصول شرايط فنی شبكه، به 
كاربر انتهايی ارائه و مركز پشتیبانی و پاسخگويی به مشتركین خود 

را به صورت شبانه روزی و در تمام ايام هفته فراهم كند.
سوی  از  شده  تعیین  توصیه نامه های  و  استانداردها  رعايت 
اتحاديه بین المللی مخابرات )ITU( و ساير مواردی كه توسط 

سازمان ابلاغ می شود از ديگر الزامات اين پروانه است.

ارائه SLA به مشترکان
به  خدمات  ارائه  به  ملزم  پروانه  دارنده  مصوبه،  اين  طبق 
مشتركین خود در قالب عقد قرارداد شفاف و مشخص كه مبین 
 Service Level( خدمات  توافقنامه سطح  و  كیفیت  كمیت، 
Agreement( است خواهد بود و متن نمونه قرارداد بايد حداقل 

يكماه قبل از ارائه خدمات به رگولاتوری ارائه شود.
درهمین حال تمامی روابط و تعاملات مابین دارنده پروانه و 
فراهم كنندگان شبكه دسترسی از جمله نحوه اتصال متقابل و 
درصد حق السهم مربوط به هر يک، بر اساس توافق و قرارداد بین 
طرفین تعیین خواهد شد و حداكثر سهم فراهم كنندگان شبكه 
دسترسی 30 درصد درآمد و سهم تولیدكننده محتوا حداقل 30 

درصد درآمد تعیین می شود.
حق السهم دولت كه توسط رگولاتوری وصول می شود بر 
اساس درصدهای تعیین شده در پروانه های صادره برای فراهم 
كنندگان شبكه، صرفا از سهم فراهم كننده شبكه و درآمدهای 
ناشی از سهامداری در شركت های ديگر برای ارايه خدمات موضوع 

اين مصوبه دريافت خواهد شد. اين موضوع منوط به شفاف سازی 
درآمدها در صورت های مالی فراهم كننده شبكه خواهد بود.

در همین راستا انتقال تمام يا بخشی از پروانه صادره به غیر و 
يا عرضه بخشی از سهام در بورس يا فرابورس، بدون مجوز سازمان 

ممنوع است.

مبلغ تسهيم درآمد تلويزيون اينترنتی به دولت
دارنده پروانه تلويزيون تعاملی موظف است قبل از شروع ارايه 
ادامه،  نحوه  تعرفه،  از جمله  ارايه،  خدمت، در خصوص شرايط 
خاتمه، قطع خدمات و در صورت درخواست مشترک فعالسازی 
مجدد خدمات به صورت شفاف به مشترک در ابتدای ارايه خدمات 
اطلاع رسانی كند و در خصوص ادامه ارايه خدمت از مشترک 
تايید مجدد بگیرد. دارنده پروانه موظف است روش انجام اين كار 
را قبل از شروع به ارايه خدمات به رگولاتوری اعلام و تايیديه لازم 

را دريافت كند.
اين اپراتور حق ندارد بطور مستقیم يا غیرمستقیم در قلمرو 
فعالیت خود مالک تمام يا بخشی از سرمايه و يا سهام ساير شركت 
های دارای پروانه مشابه باشد. همچنین هیچ يک از دارندگان پروانه 
های مشابه نیز نمی توانند بطور مستقیم يا غیرمستقیم مالک تمام 
يا بخشی از سرمايه و يا سهام دارنده پروانه باشند. در موارد خاص 

حسب نظر كمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات اقدام خواهد شد.
دارنده پروانه موظف است 5 درصد درآمد هر اشتراک ماهیانه را 
به عنوان مبلغ تسهیم درآمد در پايان هر سال قراردادی به سازمان 
پرداخت كند؛ دارنده پروانه موظف است در طول مدت اعتبار پروانه 

از سال دوم قراردادی بابت هر سال قراردادی مبلغ تضمین شده 
تسهیم درآمد را به مبلغ 10 میلیارد )10.000.000.000( ريال به 

رگولاتوری پرداخت كند.
برای  متقاضی  تعهدات،  انجام  از حسن  اطمینان  منظور  به 
پنج  مبلغ  به  بانكی  معتبر  نامه  ضمانت  بايد  پروانه  دريافت 
میلیارد)5.000.000.000( ريال قابل تمديد به دفعات بدون قید و 
شرط در طول مدت اعتبار پروانه نزد سازمان بسپارد كه با تشخیص 
سازمان، سهم درآمدی سازمان و يا جريمه های متعلقه از محل آن 

وصول خواهد شد.
در صورت مطالبه وجه تمام يا بخشی از مبلغ ضمانت نامه 
حسن انجام تعهدات، دارنده پروانه موظف است ظرف مدت دو )2( 

ماه نسبت به ترمیم مبلغ ضمانت نامه اقدام كند.

اشتراک ماهانه 20 هزار تومان برای تلويزيون اينترنتی
حداكثر تعرفه اشتراک ماهیانه موضوع اين پروانه مبلغ دويست 
هزار )200.000( ريال است و دارنده پروانه در هر سال حداكثر می 
تواند 8 بار نسبت به ارائه و اجرای تعرفه های تشويقی كه قبلا به 
اطلاع سازمان می رسد، اقدام كند. تعرفه های تشويقی به مدت 

سه ماه اعتبار خواهد داشت.
همچنین سازمان تنظیم مقررات موظف است از اطلاعاتی كه به 
منظور انجام وظايف نظارتی خود از دارندگان پروانه دريافت كرده 
و ماهیت طبقه بندی شده داشته و يا مرتبط با شرايط رقابت در 
بازار است، صرفا در ارتباط با وظايف قانونی خود استفاده كرده و از 

افشای آنها به جز به مقامات قانونی ذيصلاح خودداری كند.
برای  پروانه و صدور اخطار كتبی  در صورت نقض تعهدات 
رفع تخلف ظرف مدت بیست)20( روز و عدم رفع تخلف، دارنده 
پروانه ملزم به پرداخت جريمه های مصوب كمیسیون خواهد بود و  
جريمه های مصوب كمیسیون بعد از تصويب هیات محترم وزيران 

قابلیت اجرايی دارد.
چنانچه دارنده پروانه بعد از اعمال جريمه، نقض تعهدات مندرج 
در پروانه را ادامه دهد، سازمان مهلتی را در راستای رفع تخلف، به 
دارنده پروانه اعلام خواهد كرد. در صورت انقضاء مهلت، چنانچه 
دارنده پروانه در راستای رفع تخلف اقدام نكند، سازمان می تواند 
پروانه فعالیت مربوطه را به مدت حداكثر شش)6( ماه، تعلیق كند.

در مدت زمان تعلیق، دارنده پروانه صرفا مجاز به ارايه خدمات 
به مشتركین موجود، مطابق تعهدات قبلی بوده و هرگونه افزايش 
مشتركین و يا افزايش امكانات سرويس برای پورت های پرسرعت 
داير شده ممنوع است. براساس اين مصوبه دارنده پروانه بايد بیش 
از شروع بهره برداری نسبت به ايجاد و راه اندازی مركز مديريت 
روابط با مشتركین )CRM( و در چارچوب خدمات موضوع پروانه 

با نظر سازمان اقدام كند.
در صورت داشتن سهامدار خارجی، تصمیمات هیات مديره 
و مجامع عمومی و فوق العاده شركت دارنده پروانه مشروط به 
موافقت حداقل 50 درصد به علاوه يک سهم، سهامداران ايرانی 

است.

معاون اول رئيس جمهور با اعلام تازه ترين تصميمات ارزی دولت تدبير و 
اميد از تصميم جديد برای کاهش نرخ سپرده قانونی بانک ها نزد بانک مرکزی 
تا 10 درصد خبر داد و گفت: امکان فروش ارز حاصل از صادرات به نرخ آزاد به 
سيستم بانکی تصويب شد، ضمن اينکه تا اين لحظه به هيچ يک از مسئولان 

نگفته ايم که چه آماری را ارائه دهند و چه آماری را ارائه ندهند.
اسحاق جهانگیری روز گذشته در مراسم روز ملی صادرات در تهران از ابلاغ مصوبات 
جديدی به بانک مركزی برای حمايت از تولید و صادرات خبر داد و گفت: براساس 
تصمیم دولت، به بانک مركزی اختیار داده شده تا به تدريج يكسان سازی و كاهش 
نسبت سپرده قانونی بانک ها را متناسب با نرخ تورم صورت دهد كه بر اين اساس از بانک 

مركزی خواسته شده است تا اين سهم را به 10 درصد برساند.
معاون اول رئیس جمهور افزود: براساس مصوبه دولت، كاهش پلكانی سپرده قانونی 
بانک ها نزد بانک مركزی در اختیار رئیس كل بانک مركزی قرار گرفته و قرار است نرخ 

سود سپرده ها و تسهیلات نیز متناسب با نرخ تورم كاهش يابد.
به گزارش مهر، در حال حاضر نرخ سپرده قانونی بانک ها نزد بانک مركزی حدود 17 
درصد است كه با كاهش پلكانی آن به 10 درصد، قدرت وام دهی بانک ها نیز افزايش 

می يابد. وی از ايجاد امكان فروش ارز حاصل از صادرات به نرخ آزاد به نظام بانكی خبر 
داد و تصريح كرد: براساس تصمیم دولت اين موضوع در اختیار بانک مركزی قرار گرفته 
است، ضمن اينكه قرار است تسهیلات بانكی به خريداران كالاهای بادوام به روش "اعتبار 
خريدار" صورت گیرد. جهانگیری ادامه داد: در همین حال، تنخواهی در اختیار گمرک 
قرار خواهد گرفت تا حقوق ورودی و مالیات بر ارزش دريافتی از صادركنندگان را به 
آنها بازگرداند. معاون اول رئیس جمهور از جلسه قريب الوقوع خود با صادركنندگان با 
حضور رئیس كل بانک مركزی و بانک ها خبر داد و گفت: بانک ها نیز در اين جلسه 
حضور خواهند داشت، در همین حال 50 نفر از صادركنندگان را نیز به اين جلسه دعوت 
خواهیم كرد. وی همچنین با اشاره به انتقاد از آمارهای رسمی ارائه شده، گفت: تا اين 
لحظه نه من و نه شخص رئیس جمهور به هیچ يک از مسئولان نگفته ايم كه چه آماری 

را ارائه دهند و چه آماری را ارائه ندهند.
جهانگیری تأكید كرد: هدف ما صداقت و راستگويی است و كسانی كه هنوز در برخی 

آمار ترديد دارند، اعلام می كنیم كه اين آمار قابل شمارش و محاسبه است.
معاون اول رئیس جمهور اظهارداشت: كارشناسان اقتصادی كاهش نرخ تورم تا 25 
درصد را دور از انتظار می دانستند در حالی كه با سیاست های اتخاذ شده، هم اكنون در 

شش ماهه نخست سال جاری شاهد كاهش نرخ تورم تا 20 درصد هستیم.
وی با اشاره به سفر اخیر رئیس جمهور به قزاقستان، گفت: آقای پوتین و روس ها 
به شدت علاقه مند به همكاری اقتصادی با ايران هستند و درخواست كرده اند فعالان 
ايرانی در بازار روسیه فعال شوند. در اين سفر رئیس جمهور تركمنستان به دكتر روحانی 
گفت كه شركت های شما اين قدر بدهی دارد كه رئیس جمهور محترم به ايشان گفتند 
كه خوشحال می شدم بگويید اين قدر بدهی داريد. شما پروژه های  خود را به فعالان ما 
دهید تا از اين طريق بدهی شما پرداخت شود و رئیس جمهور تركمنستان گفته بود كه 

شركت های ايرانی از موفق ترين و فعال ترين در تركمنستان هستند.
جهانگیری با بیان اينكه مردم قطعا شرايط دولت را درک می كنند، اظهارداشت: اين 
دولت در 2 و 3 سال قبل با 2 میلیون و 100 هزار بشكه با قیمت جهانی 120-130 دلار 
بودجه خود را تقويت می كردند اما دولت امروز يک میلیون بشكه نفت صادر می كند و از 
اين يک میلیون بشكه براساس قوانینی كه بايد اصلاح شود، حدود 50 درصد به حساب 
صندوق توسعه و جاهای ديگر می رود و تنها 50 درصد آن به دولت می رسد و ما با 500 
بشكه نفت در واقع دولت را اداره می كنیم اما ما به لطف خدا و توانمندی های مسئولان 

و دانشمندان خود اطمینان داريم.

معاون وزير خارجه گفت: اواخر همين هفته مذاکرات کارشناسی در وين انجام و زمان بعدی مذاکرات دو هفته آينده 
مشخص می شود اين مذاکرات طی يک جلسه سه جانبه بين ظريف ،اشتون و کری برگزار خواهد شد.

سید عباس عراقچی ، پیرامون برگزاری دور بعدی مذاكرات اظهار داشت: دور بعدی مذاكرات كارشناسی اواخر هفته جاری در وين 
انجام می شود.  

 وی ادامه داد: زمان بعدی مذاكرات سه جانبه ظريف، اشتون و كری طی دو هفته آينده مشخص خواهد شد.
 عضو ارشد تیم مذاكره كننده در پاسخ به اين سوال كه نماينده روسیه اعلام كرد مذاكرات تا 90 درصد به نتیجه رسیده است آيا 
اين موضوع را تیم مذاكره كننده ايران نیز تايید می كند پاسخ داد: من به اين درصدها خیلی اعتقادی ندارم مهم اين است كه مسیر 

مذاكراتی را تا حد زياد طی كرده ايم اما اين كه به توافق رسیده ايم يا خیر محل سوال است.  
 عراقچی اضافه كرد: در برخی جزيیات به توافق رسیده ايم اما در مسائل اساسی اختلافاتی وجود دارد و هنوز توافقی حاصل نشده 

است.
معاون وزير خارجه با اشاره به اين كه هنوز تا رسیدن به نتیجه فاصله داريم افزود: اين فاصله ممكن است به سرعت طی شود و يا 

زمان زيادی برای رسیدن به نتیجه نیاز باشد.
 وی ادامه داد: البته امیدواريم تا مهلت مقرر يعنی سوم آذر توافق حاصل شود.

 عراقچی در مورد اختلافات عمده بین ايران و 1+5 مانند ظرفیت غنی سازی گفت: در اين رابطه گزينه ها و موارد مختلفی مطرح 
است كه برخی از آن ها برای ما قابل قبول نیست و برخی برای طرف مقابل و برخی برای تیم مقابل اما اختلافات اساسی كماكان 

به قوت خود باقی است و امیدواريم در جلسه سه جانبه آينده كه بین )ظريف، اشتون و كری( برگزار می شود توافقاتی حاصل شود.
 عضو ارشد تیم مذاكره كننده با بیان اين كه تقريبا در هیچ موضوعی به توافق نرسیده ايم تصريح كرد: احتمال تمديد مذاكرات نیز از 
هیچ يک از طرفین وجود ندارد و طرفین مذاكره كننده مصمم هستند تا قبل از سوم آذر )مهلت مقرر( به جمع بندی های لازم برسند 

لذا چون هنوز امیدواری برای رسیدن به توافق است احتمال تمديد مذاكرات در دستور كار هیچ يک از طرفین نیست. 

رييس جمهوری در نخستين جلسه شورای عالی رفاه پس از 8 سال تاکيد کرد: 

حمایت از اقشار آسیب پذیر در صدر برنامه های دولت
نـگاه

اخبــار

حاشيه ای بر  نشست خبری مدير کل راه و شهرسازی استان قم 

مردی از جنس رسانه
عبدالحسين شيرخانی

يک نشست خبری با اصحاب رسانه ، مثل همیشه با همان چیدمان مشخص ، مصاحبه 
شونده و مصاحبه كنندگان وبا چند حضور الزامی ديگر ؛روابط عمومی و كارشناس مربوطه 
وبنری كه در پشت سر مدير كل معرف حكايت در حال انجام بود .... اما اينبار متفاوت بارنگ 
و بويی آغشته به صمیمیت و صراحت واژگان ، جايی برای لفاظی و شكار كلمات از سويی 
و عافیت طلبی و پاسخ های محافظه كارانه در سوی ديگر و جود نداشت، مصاحبه شونده 
امروز ، روزگاری نه چندان دور، خود مصاحبه گری قهار بود كه به ترفند و زيركی های يک 
ژورنالیست، تو دل مطلب می رفت و تا پاسخ نمی گرفت ول كن ماجرا نبود. مردی آشنا به 
ادبیات ژورنالیستی و مهمتر آنكه به رنج و دغدغه های اين طبقه آشنا بود طبقه ای كه از آنان 
با عنوان و كلای تسخیری بی اجر و مزد جامعه نام برد ... اكثر آنان را می شناخت خصوصا 

ريش سفیدان عرصه خبر را ...
سالن جلسات اداره كل راه و شهر سازی استان قم محل برگزاری نشست بود با ظرفیت 
قريب 50 نفر كه تقريبا اكثر صندلی ها پر شد معمولا در جلسات خبری، مديران كل به 
واسطه تنوع سوالات مطروحه، معاونین حوزه های مختلف را نیز در كنار خود جای می دهند 
اما اينبار بهشتی مدير كل راه و شهر سازی استان قم تنها با حضور مسئول اداره پدافند غیر 
عامل در اين نشست شركت كرده بود كه او هم تا پايان نشست ساكت ماند! ...گرچه بنر 
پشت سر مدير كل قرار بود سامان ده و جهت بخش سوالات مطروحه باشد اما از همه چیز 
سخن به میان آمد ... همه كه آمدند و مدير هم بدون تاخیر آمد. حتی زودتر از چند نفر 
ديگر از جمله نمايندگان رسانه ملی... تقريبا همه را می شناخت بعضی از ريش سفید ها را در 
آغوش گرفت با جوانترها دست داد انگار بر عهد نانوشته ای كه هماره با شما خواهم بود بیعت 
می كرد... حاشیه نیاز نبود از جنس خودشان بود آنها هم حاشیه را به حاشیه سپرده منتظر 
شدند كه شروع كند و او هم آغاز كرد و نخست دهه ولايت را تبريک گفت و بعد از رسالتی 
سخن به میان آورد كه مجريان آن را وكلای تسخیری بی اجر و مزد جامعه بر شمرد و ادامه 
داد : شكی نیست كه اهل رسانه رابط بین جامعه و مديران و مجريان نظام می باشند و تعمق 
و جستجوی زوايای نهفته نیازهای جامعه و آسیب شناسی اقدامات مسئولان، وظیفه ای 
شگرف و قابل تقدير است كه اين مهم به عهده اهل رسانه و اصحاب خبر است. بهشتی 
در ادامه به موضو ع نشست پرداخت و با ذكر مقدمه ای در اين خصوص افقی گسترده و 
متنوع از طرح سوالات را در برابر همكاران ديروز و همراهان همیشگی اش گشود. خبرنگاران 
حاضر در جلسه نیز به طرح متنوع سوالات پرداخته و از هر دری سخنی مصداق پیدا كرد 
و هیچ دری به روی پاسخ بسته نماند. خوب می دانست كه چگونه بايد روح جستجو گر اين 
طبقه از جامعه را اقناع كرد كه در بخشی از گفته هايش آنان را مشاوران صادق مديران و 
مسئولان خواند. خط قرمز جلسه بی پاسخ ماندن سوال بود همه را با حوصله جواب می داد 
و اينگونه بود كه جلسه ای با زمانبندی 45 دقیقه به بیش از يک و نیم ساعت به درازا كشید! 

به گونه ای كه در وسط گفتگو مجبور به توشیح بعضی نامه های اداری می شد ! 
جلسه تمام شد و همكار ديروز و همراه همیشگی رخصت رفتن خواست كه با صلواتی 
كه بر صحیفه خاطر رضايت را هجی می كرد بدرقه شد. اصحاب رسانه هم راضی و پاسخ 
گرفته از گفتمانی كه آنرا دوست داشتند رفتند. دوست داشتن چه كارها كه نمی كند! 
همدلی چه نتايجی كه ندارد! و اينها همه مولود درک متقابل است بايد از جنس مردم بود 

مردمی كه با ما زند گی می كنند. 

مديرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم خبرداد: 

صدور کارت های هوشمند مهارت در قم 
ايمان: مديرکل آموزش فنی و حرفه ای استان قم، از صدور کارت هوشمند 

مهارت برای نخستين بار در اين استان خبر داد. 
'احمد عطارنیا' ، با اشاره به تولید سامانه های سخت افزاری و نرم افزاری كارت های 
هوشمند مهارت افزود: از سال گذشته تا نیمه مهرماه سال جاری تعداد 11 هزار و 663 
كارت هوشمند مهارت برای متقاضیان اين استان صادر شده است.  وی ادامه داد: بر روی 
كارت هوشمند مشخصات فردی و تاريخ صدور كارت و كد شناسايی كارت هوشمند درج 
شده است و دارای يک چیپ كامپیوتری است كه اطلاعات گواهینامه های مهارت افراد تا 
20 گواهینامه در آن ثبت می شود. وی افزود: اين كارت هوشمند به سیستم جامع پورتال 
 http://azmoon.portaltvto.com سازمان آموزش فنی و حرفه ای كشور به نشانی
متصل است و استعلام آن در صورت نیاز از سوی نهادها و سازمان ها بدون نیاز به مكاتبات 
اداری و كاغذی به صورت آن لاين و آفلاين با وارد كردن كد شناسايی كه بر روی كارت 
درج شده در سامانه مذكور قابل انجام است.مديركل آموزش فنی و حرفه ای استان قم 
ادامه داد: متقاضیان برای تحويل كارت خود می توانند به حوزه های آزمونی مربوطه در اداره 
كل آموزش فنی و حرفه ای استان مراجعه كنند.عطار نیا گفت: تجمیع اطلاعات گواهینامه 
های مهارتی فرد در يک كارت هوشمند، ارتقای سلامت و امنیت گواهینامه های مهارت، 
جلوگیری از اقداماتی مثل جعل و حذف فرآيندهای كاغذی از جمله دستاوردهای صدور 
گواهینامه های مهارتی در قالب كارت های هوشمند است.وی افزود: صدور كارت های 
هوشمند مهارت در راستای استقرار دولت الكترونیک و استاندارد سازی، اصلاح و بهبود 
روش ها و فرآيندها و با اهداف بازنگری، اصلاح، توسعه و بهینه سازی الگوهای ارزشیابی 
مهارت در سازمان آموزش فنی و حرفه ای كشور صورت گرفته است.به گفته عطارنیا، اين 

كارت ها از كدهای امنیتی سه لايه برخوردار است و امكان جعل وجود ندارد.

مديرکل راه و شهرسازی استان قم  تاکيد کرد:

آموزش همگانی، نظارت دقيق و تامين ايمنی 
مثلث کاهش حوادث جاده ای 

ايمان: مديرکل راه و شهرسازی استان قم، آموزش همگانی، نظارت دقيق و تامين 
ايمنی سه ضلع اصلی مثلث جلوگيری و کاهش حوادث جاده ای برشمرد و گفت: بی 
ترديد استفاده حداکثری از ظرفيت های موجود در قالب فرهنگ سازی عمومی می 

تواند در امر ايمن سازی سفرهای برون شهری نقش اساسی داشته باشد.
محسن بهشتی  روز گذشته در نخستین جلسه دهه ايمنی راهها، ضمن تاكید بر 
مشاركت تمامی دستگاه های خدمت رسان جاده ای در امر جلوگیری و كاهش حوادث 
جاده ای اظهار داشت: استفاده حداكثری از ظرفیت های موجود در قالب فرهنگ سازی 
عمومی می تواند در امر ايمن سازی سفرهای برون شهری نقش اساسی داشته باشد.وی 
در ادامه جلسه ضمن تاكید بر حضور كارگروه ديگر دستگاه های مرتبط در راستای برنامه 
ريزی اين دهه گفت: بی ترديد تامین ايمنی سفرهای برون شهری و جلوگیری و كاهش 
وقوع حوادث جاده ای امری است كه نیاز به اطلاع رسانی عمومی در راستای فرهنگ سازی 
اجتماعی دارد .رئیس شورای حمل و نقل استان قم گفت: كار را بايد از پايه و كودكان آغاز 
كرد چرا كه ذهنی شفاف و پیگیر داشته و زمینه برنامه ريزی مدت دار را دارا می باشند.

مدير كل راه و شهرسازی استان قم در بخشی ديگری از  سخنان  خود به همكاری كامل 
اين اداره در راستای اختیارات محوله با ديگر دستگاه های خدمت رسان جاده ای اشاره 
كرد و گفت: بیش از پنج هزار متر زمین جهت اورژانس هوايی در اختیار مسئولان مربوطه 
گذاشته ايم كه در صورت نیاز و احساس ضرورت به واگذاری زمین بیشتری اقدام خواهیم 
نمود.بهشتی ،به ضرورت آموزش عمومی در صورت مواجهه با حوادث جاده ای اشاره كرد 
و گفت: با توجه به اينكه نخستین حاضران در حوادث جاده ای رانندگان و سرنشینان ديگر 
خودروهای عبوری می باشند عدم اطلاع در كمک رسانی صحیح به مصدومین بسا عواقب 
ناهنجاری را در پی داشته باشد كه ضرورت آموزش همگانی را در اين خصوص مطالبه می 
كند.وی تصريح كرد: پیشانی كار در خصوص تامین ايمنی جاده ای راه و شهرسازی می 
باشد در صورتی كه بخشی از حوادث جاده ای مرتبط با عملكرد اين وزارتخانه می باشد و 

ديگر دستگاه های ذی ربط نیز در اين میان تاثیر میدانی دارند.

در نشست سالانه مسئولان استانی حوزه های هنری کشور صورت گرفت

کسب عنوان برتر توسط کانون آفرينش های ادبی 
حوزه هنری قم

ايمان: واحد آفرينش های ادبی حوزه هنری قم، در نشست سالانه مسئولان استانی 
آفرينش های ادبی حوزه های هنری سراسر کشور، به عنوان واحد برتر شناخته شد.

واحد آفرينش های ادبی حوزه هنری استان قم به خاطر برگزاری بیشترين كارگاه ها و 
جلسات نقد ادبی، در نشست سالانه مسئولان استانی آفرينش های ادبی حوزه های هنری 
سراسر كشور، به عنوان واحد برتر معرفی و از محمدرضا شرافت مسئول اين واحد تقدير شد. 
محمدرضا شرافت به فعالیت های عمده واحد آفرينش های ادبی حوزه هنری استان قم در 
زمینه برگزاری كارگاه های آموزشی ادبی در سال 1393 اشاره كرد و گفت: برگزاری كارگاه 
»نقد شعر بانوان« با حضور استاد سیدمهدی حسینی به صورت هفتگی، برگزاری كارگاه رمان 
با حضور استاد علی اصغر عزتی پاک به صورت دو هفته يک بار و برگزاری كارگاه طنز با حضور 

استاد عباس احمدی به صورت ماهانه از جمله اين اقدامات بوده است.

اخبارخوش جهانگيری به صادرکنندگان؛

تازه ترين تصميمات ارزی دولت يازدهم

عراقچی معاون وزير امور خارجه:

تقريبا در هيچ موضوعی به توافق کامل نرسيديم 

ارائه خدمات با اخذ مجوز از 3 نهاد؛

جزئيات دريافت پروانه تلويزيون اينترنتی اعلام شد
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درباره آيه )و سهم خود را از دنيا فراموش مکن(: 
]يعنی[ سلامت، توانايی، فرصت، جوانی و 

شادابی ات را فراموش مکن، تا با آنها
آخرت را به دست آورى.
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نخستین روزنامه استان قم

ايمان: فرمانده سپاه علی بن ابيطالب )ع( گفت: از زمان تاسيس بيمارستان 
علی بن ابيطالب سپاه قم تاکنون 4 ميليون نفر از خدمات اين بيمارستان بهره مند 

شده اند.
سردار مهدی مهدوی نژاد پیش از ظهر روز گذشته  در مراسم سالگرد افتتاح بیمارستان 
علی بن ابیطالب )ع( كه با حضور استاندار قم برگزار شد اظهار كرد: رهبر معظم انقلاب در 
سال 89 سفری پر خیر و بركت به استان قم داشتند و ما همچنان از بركات اين سفر 
بهره مند هستیم. وی با اشاره به درخواست خانواده شهید زين الدين در اين سفر از رهبر 
معظم انقلاب در خصوص تاسیس يک بیمارستان بیان كرد: با دستور معظم له كلینیک 
تخصصی سپاه قم پس از توسعه، تكمیل و تجهیز به بیمارستان علی بن ابی طالب ارتقاء 
پیدا كرد.فرمانده سپاه استان قم با اشاره به اينكه اين بیمارستان در طول دوران فعالیت خود 
از سال 90 خدمات قابل توجهی را به مردم ارائه كرده است يادآور شد: تاكنون 4 میلیون 

نفر از خدمات بیمارستان علی بن ابیطالب)ع( بهره مند شده اند.وی با اشاره به اينكه خدمات 
اين بیمارستان به صورت عام به عموم مردم و همچنین خانواده های ايثارگران و نیروهای 
مسلح ارائه می شود يادآور شد: ما وظیفه داريم كه با تمام توان در خدمت مردم باشیم چرا 

كه مردم غیور ايران اسلامی همواره پشتیبان نظام بوده اند.
مهدوی نژاد با اشاره به نقش آفرينی مردم در دوران دفاع مقدس در مقابله با دشمن 
گفت: بعد از دفاع مقدس مردم در دوران های مختلف در برابر فتنه ها و هجمه ها ايستادگی 
كرده و از نظام پشتیبانی كردند.وی با اشاره به اينكه امروز حقانیت ايران در عرصه بین 
المللی ثابت شده است گفت: دشمنان اسلام ناب با توطئه افكنی های خود به دنبال ضربه 
زدن به نظام اسلامی ايران و بر هم زدن صفوف وحدت مسلمانان هستند ولی آنها هیچگاه 
به اين اهداف دست پیدا نخواهند كرد چرا كه در ايران اسلامی نظامی ولايی شكل گرفته 

و مردم گوش به فرمان امر رهبری هستند.

ايمان : معاون فرهنگی اداره کل ورزش و جوانان 
استان قم با بيان اين که قم، پايلوت طرح آموزش 
پيش از ازدواج در کشور است گفت: 380 هزار جوان 

در قم در سن ازدواج قرار دارند.
روح الله رمضانی ،درباره اجرايی شدن طرح آموزش 
پیش از ازدواج در قم اظهار كرد: اين طرح به صورت پايلوت 
و با نظارت وزارت ورزش و جوانان در قم اجرا می شود 
و در صورت موفقیت طرح به صورت سراسری در تمامی 
استان ها به اجرا در می آيد و هدف از آن، كاهش آمار طلاق 

است.
وی گفت: بسیاری از موارد طلاق به دلیل عدم آشنايی 

در  زوجین  بین  تعارض  با  برخورد  به چگونگی  زوجین 
زندگی مشترک، نحوه تصمیم گیری و تعامل فكری دو 
جانبه است كه در طرح آموزش پیش از ازدواج تلاش شده 
زوجین با اين مفاهیم آشنا شوند.معاون فرهنگی اداره كل 
ورزش و جوانان قم افزود: مراسم افتتاحیه طرح آموزش 
و  است  شده  برگزار  قم  جوان  فرهنگسرای  در  زوجین 
آموزش زوجین هم اكنون به صورت منظم در دوره های 6 
ساعته و ضروری برای زوجین قمی برگزار می شود.رمضانی 
عنوان كرد: 380 هزار جوان در قم حد فاصل سنین 18 تا 
29 سال در سن ازدواج قرار دارند كه برنامه های اداره كل 
ورزش و جوانان قم تمامی جوانان اين بازه سنی را چه آن 

ها كه ازدواج كرده اند و چه آن هايی كه مجرد هستند را در 
بر می گیرد.وی تصريح كرد: اين طرح شامل آموزش های 
پیش از ازدواج، حین ازدواج و پس از ازدواج است و بر 
اساس هماهنگی با اداره كل بهزيستی قم، زوجین تا 5 
سال پس از ازدواج ارتباط خود را با معاونت جوانان اداره 
كل ورزش و جوانان و نیز بهزيستی به منظور بهره مندی 
از آموزش های پس از ازدواج حفظ می كنند.معاون فرهنگی 
اداره كل ورزش و جوانان قم خاطرنشان كرد: در طرح 
آموزشی ازدواج، تحكیم خانواده به عنوان هدف مشخص 
شده است و می خواهیم از اين طريق بتدريج آمار طلاق را 

به نحو چشمگیری كاهش دهیم.

ايمان: به مناسبت گراميداشت هفته ايمني در 
برابر زلزله و بلاياي طبيعي در روز27 مهرماه مدير 
کل انتقال خون استان قم با حضور در ساختمان 

مرکزی، خون خود را اهدا نمود.
 ، قم  استان  خون  انتقال  عمومی  روابط  گزارش  به 
اهدای خون  استان قمدرحاشیه  انتقال خون  مدير كل 

از رشد 6دهم درصدی اهدای خون بانوان در  قم خبر 
دادو  گفت:19 هزارو300 نفر طی 6 ماهه نخست سال 
در قم خون اهدا كردند كه از اين تعدادقريب 900 نفر اهدا 
كنندگان بانوان بودند . دكتر نوريان افزود: در شش ماهه 
نخست سال 6 هزار واحد خون و فرآورده های آن به مراكز 
انتقال خون شهرهای متقاضی ارسال شده است كه نسبت 

به مدت مشابه سال قبل 19 و نیم درصد رشد داشته است.
وی، اهدای خون را حس نوع دوستی و وظیفه انسانی 
و اجتماعی دانست و  گفت :با عنايت به نزديک شدن ايام 
محرم از مردم شريف در خواست دارم جهت اهدای خون به 
روز های خاص اكتفا ننموده و در روز ها و ساعات مختلف 

جهت اهدای خون به مراكز انتقال خون مراجعه نمايند.

معاون اداره کل ورزش و جوانان استان قم: اعلام کرد

380 هزار جوان قمی در سن ازدواج 

در شش ماهه نخست امسال:

19 هزار نفر در قم خون اهداء کردند

فرمانده سپاه علی بن ابيطالب )ع( خبر داد:

بهره مندی بيش از 4 ميليون نفر از خدمات بيمارستان سپاه قم

نامحرمانه

اخبـــار

بايد با همه مراجعان در دستگاه قضايی محترمانه و بی طرفانه رفتار شود
گفته می شود: آيت الله آملی لاريجانی رئیس قوه قضايیه يكی از آسیب های مطرح در دستگاه 
قضايی را در نحوه برخی برخورد ها با مراجعان دانسته و  گفته است: در دستگاه قضايی با همه 
مراجعان بايد محترمانه و بی طرفانه رفتار شود كه بخشی از نهادينه شدن اين رويكرد به اخلاق 
حرفه ای باز می گردد اما بخش ديگری از تكريم ارباب رجوع از طريق كاهش فشار روانی و ايجاد 
آرامش خاطر برای كاركنان و قضات محقق می شود. وی سرمنشأ مشكلات در دستگاه قضايی را 
»كمبود نیروی انسانی كارآمد« دانسته واظهار داشت : بخشی از پرورش نیروی انسانی كارآمد در قوه 

قضايیه از طريق توجه به اخلاق حرفه ای و بهداشت روان كاركنان امكان پذير است.

فضای نقد در دولت احمدی نژاد از بين رفت
گفته می شود: آيت الله محسن غرويان استاد  برجسته حوزه علمیه قم با بیان اينكه نبايد به بهانه 
نقد، تخريب و هتک كرد، تاكید كرده است: در سال های گذشته به دلیل رويكرد دولت قبل، فضای 
نقد از بین رفت و جای آن را هتک و توهین گرفت و آقای روحانی می خواهد به تلطیف و سالم سازی 
فضا بپردازد. غرويان در پاسخ به اين سوال كه چرا برخی از وحدت جامه هراس دارند و سعی در 
ايجاد تشنج می كنند؟ تصريح كرده است: برخی افراد روحیه آرامی دارند و برخی نیز به ماجراجويی، 

كشمكش و نزاع گرايش دارند. 

قهرمان بازی های آسيايی مدالش را به سردار سليمانی اهدا کرد
گفته می شود: پیمان نصیری دارنده مدال طلايی بازی های آسیايی اينچئون مدالش را به سردار 
قاسم سلیمانی فرمانده نیروی قدس سپاه تقديم كرده است. نصیری اهل شهر كرمان و همشهری 
سردار سلیمانی است.وی دلیل اينكار را قدردانی از فداكاريها و شجاعتهای سردار قهرمان دفاع مقدس 

عنوان كرده است.

رئيس دفتر تبليغات عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی شد  
گفته می شود: رهبر معظم انقلاب اسلامی در حكم آغاز دوره جديد شورای عالی انقلاب 
فرهنگی، حجت الاسلام والمسلمین احمد واعظی رئیس دفتر تبلیغات اسلامی حوزه علمیه قم را به 

عنوان عضو حقوقی اين شورا منصوب كرده اند. 

واکنش سردارکمالی به خبر پناهندگی يک فوتباليست 
گفته می شود: سردار كمالی جانشین اداره منابع انسانی ستاد كل نیروهای مسلح درباره 
شايعه  پناهندگی پولادی به قطر و گرفتن تبعیت قطری توسط وی، بیان داشته است: ما از اين 
شايعه خبر نداريم به فرض اگر هم پناهنده شود ايرانی بودن وی از بین نمی رود و بايد خدمت 
سربازی را انجام دهد. وی، افزوده است: تا نیم فصل پرونده پايان خدمت ها و معافیت ها ورزشكاران 

را مختومه می كنیم.

اصلاح طلبان از برخی اصولگرايان ،اصولگراترند
گفته می شود: حجت الاسلام قدرت الله علیخانی در جمع اصلاح طلبان استان قزوين بیان 
كرده است: فضای كشور با رای مردم تغییر يافته و بسیار آرام شده و اگر جلساتی توسط اصلاح 
طلبان مانند نشست امشب در كمال آرامش برگزار می شود ناشی از همین تغییرات ايجاد شده است 
كه بايد قدر آن را بدانیم. علیخانی يادآورشده است: اصلاح طلبان در حقیقت از كسانی كه خود را 
اصولگرا می دانند اصولگراترند و بسیاری از كسانی كه در اين دسته هستند و می شناسیم در حساس 
ترين زمانها از امام و رهبری دفاع كرده اند و به نظام و رهبری پايبندترند.اين فعال سیاسی بیان كرده 
است: برخی اصولگرايان به اشتباه خود را منتصب به اصولگرايان می دانند زيرا اين افراد با منتخب 
خودشان احمدی نژاد ديديد چه بلايی سر مردم آوردند.وی افزوده است: دولت نیازمند تعامل است 
اما حتی اين را برخی آقايان نپذيرفته اند و پس از جلسه سران دو قوه رسانه اصولگرايان اين حركت 
را به تمسخر گرفت و 10 نماينده مجلس هم كه به اين حركت انتقاد كردند از تلويزيون پخش نشد.

شهرام جزايری: هنوز از من مشاوره می خواهند!
گفته می شود: شهرام جزايری گفته است: به هیچ وجه دوست ندارم حاشیه های "شهرام 
جزايری" پررنگ تر شود.وی چند روز پس از آزادی از 13 سال حبس، اين دوره را بسیار سخت 
توصیف كرده و گفته است: برنامه اصلی ام اكنون اين است كه آسیب های وارد شده به خانواده و 
فرزندانم را كنترل و تا حد توان ، گذشته را برايشان جبران كنم .جزايری در خصوص مصاحبه ای 
كه چند روز پس از آزادی به نقل از او در برخی خبرگزاری ها منتشر شد ، افزوده است: همه آن 
مطالب را تكذيب می كنم چرا كه من  قصد مصاحبه نداشتم اما متأسفانه استفاده ناصحیحی از 
شرايط صورت گرفت.وی گفته است: من به دفتر وكیلم آقای علیزاده طباطبايی دعوت شدم و وقتی 
آنجا مراجعه كردم با تعدادی خبرنگار روبرو شدم و از آنها خواستم هیچ چیزی از زبان من پخش 
نكنند چون دوست ندارم حاشیه های شهرام جزايری پررنگ تر شود.جزايری افزوده است: من به 
اندازه كافی مدتی موضوع بودم و واقعاً قصد ندارم ديگر موضوع رسانه ای شوم و به اندازه كافی برای 
شرايطی كه پیش آمد گرفتاری درست كردم.وی گفته است: امیدوارم شرايط به گونه ای باشد تا به 
روال عادی زندگی ام برگردم.جزايری در پاسخ به سوالی مبنی بر اين كه آيا در اين چند روز پس از 
آزادی پیشنهاد كار داشته ايد يا نه؟ گفته است: هر كس با من مواجه می شود فعالیت اقتصادی را 

پیشنهاد می كند و گاهی از من مشورت می خواهد.

دربيمارستان شهيد بهشتی قم وبدون عمل جراحی باز صورت گرفت :

خارج کردن ميخ از قلب يک بيمار
ايمان: سه شنبه  هفته گذشته دربيمارستان شهيد بهشتی قم وبدون عمل جراحی باز 

ميخ از قلب  يک بيمار خارج شد.

 به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشكی قم، در تاريخ سه شنبه  22 مهر ماه بیماری 47 
ساله كه به دلیل مشكلات روحی و روانی خود را مورد اصابت دستگاه پرچ بادی با میخ 10 سانتیمتری 
قرار داده بود، از مركز ديگری به بیمارستان دكتر بهشتی منتقل و با توجه به اينكه محل اصابت میخ 
روی پرده پريكارد قلب بود، به صورت اورژانسی  تحت جراحی توراكوسكوپی قرار گرفت. اين گزارش 
می افزايد: پس از پذيرش اين فرد در بیمارستان، بلافاصله برای بیمار آنتی بیوتیک تجويز و مشخص 
شد كه میخ از داخل ريه به پرده پريكارد قلب بیمار وارد شده است. پس از آزاد سازی بافت ريه، بدون 
عمل جراحی قلب باز و فقط با دو برش يک سانتیمتری به آرامی پرده پريكارد آزاد شد و جسم خارجی 
بیرون آورده شد و سپس پريكارد ترمیم گرديد. بیمار 24 ساعت بعد با حال عمومی خوب مرخص 
گرديد. گفتنی است :اين عمل حساس توسط دكتر اشراقی فوق تخصص جراحی توراكس و با همكاری 

دكتر تقوی و دكتر پورفخاران متخصصان جراحی عمومی انجام گرديد. 

مديرکل اقتصاد و امور دارايی استان قم: 

همه اعتبارات سفر رهبری به قم 
جذب شده است 

ايمان: مديرکل اقتصاد و امور دارايی استان قم، گفت: با تدبير دولت همه اعتبارات سفر 
رهبر معظم انقلاب در سال 89 به خزانه جذب شده است. 

سید صدرالدين موسوی شنبه شب در جلسه كارگروه هدفمندی يارانه در تالار امام رضا )ع( 
فرمانداری قم با گرامیداشت سالروز سفر رهبرمعظم انقلاب به قم ، اظهار داشت: معمولا اعتبارات مربوط 
به سفر رهبر معظم انقلاب به قم در پايان سال اختصاص داده می شد، ولی امسال به لطف تلاش های 
دولت 100 درصد اين اعتبار كه بالغ بر 730 میلیارد ريال است، از هم اكنون واريز شده است.دبیر ستاد 
استانی هدفمندی يارانه های قم با اشاره به ضرورت انجام مبادله موافقت نامه با معاونت برنامه ريزی 
استانداری و همچنین اعلام رقم تخصیص های صورت گرفته به خزانه، افزود: شرايط برای جذب اين 

اعتبارات برای همه مديران اجرايی استان تا قبل از پايان سال 93 فراهم است.

مديرعامل آبفای قم:

 توليد برق با استفاده از پنل های خورشيدی 
سود آور است 

 ايمان : مديرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: استفاده از پنل های خورشيدی 
برای توليد برق صرفه اقتصادی زيادی دارد. 

عبدالحمید توكلی بینا شنبه شب در جلسه كارگروه هدفمندی يارانه اظهار داشت: حدود هشت سال 
است كه اين شیوه برای تولید برق در آبفای قم مورد استفاده قرار می گیرد.وی با بیان اينكه هم اكنون 
انرژی مورد نیاز برای برخی تجهیزات و تاسیات آب و فاضلاب استان از طريق سلول های خورشیدی در 
ارتفاعات پرديسان تامین می شود، افزود: انرژی مورد نیاز برای تصفیه خانه فاضلاب نیز از طريق آبگرمكن 
خورشیدی تامین می شود.وی با بیان اينكه استفاده از اين سیستم بسیار ساده و مقرون به صرفه است، 
گفت: اين سیستم در طول اين هشت سال، به غیر از يخبندان سال 87 هیچگاه از كار نیفتاده است. وی با 
اشاره به آفتابی بودن 300 روز از سال در قم، افزود: در اين مدت آفتاب با زاويه تابش مناسبی بر اين شهر 
می تابد و به عنوان يک انرژی ارزان در دسترس است. توكلی بینا با بیان اينكه شركت آبفای قم در مورد 
اقتصادی بودن استفاده از اين انرژی مطالعات فراوانی را انجام داده است، تصريح كرد: مطابق اين تحقیقات 
دوره بازگشت سرمايه برای اين سیستم 5 سال است، و به همین خاطر خیلی می تواند اقتصادی باشد.

وی افزود: بدون شک استفاده از صفحه خورشیدی مناسب و همچنین انجام ممیزی انرژی برای انجام يک 
معاينه دقیق به منظور تعیین چگونگی مصرف انرژی واحد و برآورد میزان هزينه های اولیه و همچنین ارايه 
يک برنامه پیشنهادی جهت كاهش مصرف انرژی، در بهره برداری مفید و موثر از اين سیستم تاثیر زيادی 
دارد.وی با اشاره به اختصاص 50 درصد يارانه به كسانی كه از انرژی خورشیدی برای تولید برق استفاده می 
كنند، اظهار داشت: استفاده از اين روش در قم می تواند به الگويی برای ساير استان های كشور تبديل شود. 

ايمان - جواد قاسمی ورجانی: 
يکی از مراجع تقليد قم با تاکيد بر اينکه مردم 
از دروغ خسته شده اند، گفت: مردم عاشق صداقت 
هستند، اما آنقدر دروغ زياد شده است که به اين 

زودی باور نمی کنند که کسی راست بگويد.
آيت الله محمد علی گرامی روز گذشته در ديدار تحريريه 
نفر  يک  از  دروغی  وقتی  مردم  داشت:  اظهار  »ايمان« 
می شنوند، ايمانشان به آن فرد از دست می رود، روح جمعی 

جامعه هم دروغ را نمی پذيرد.
وی افزود: در دوره انتخابات بعضی از آقايان كانديداها به 
بنده مراجعه می كردند، من به آنها می گفتم اگر می خواهید 
موفق شويد و يا زمانی كه موفق شديد، شعار خود را صداقت 

قرار دهید، چرا كه مردم ديگر از دروغ خسته شده اند. 
وی ضمن انتقاد شديد از برنامه های صدا و سیما افزود: 
راديو و تلويزيون در استان قم و در سطح كشور در طول 24 
ساعت چقدر برنامه مفید دارد؟ فیلم هايی كه مردم می بینند 
چه مقدار اصالت فكر اسلامی را منعكس می كند، حرف يک 

چیزی را می گويد، فیلم چیز ديگری را نشان می دهد.
آيت الله گرامی ادامه داد: متدينین از برخی برنامه های 
صدا و سیما به شدت ناراحت هستند و به نوعی پشیمانند 
كه چرا تلويزيون خريده و به منازل خود آورده اند، اما چاره ای 
و گريزی در اين مسئله نیست و بايد در ساخت برنامه ها 

تجديد نظر شود.
اين مرجع تقلید تصريح كرد: متاسفانه صدا و سیما نه 
متدينین را قانع كرد و نه ديگران را، اگر اين رويه ادامه پیدا 
كند، متدينین راديو و تلويزيون را ترک می كنند و آن افراد 

هم رو به ماهواره خواهند آورد. 
وی خطاب به اعضای تحريريه »ايمان« گفت: امیدواريم 
كه شما بتوانید مسیر اصلاح جامعه را ادامه دهید، مردم هم 
با آن روح جمعی خود می توانند صادق را از كاذب تشخیص 
دهند، اين راهی كه شما برگزيديد كمی ممارست و دقت 
می خواهد، مراحل اولیه ممكن است كمی سخت باشد 
و مردم نتوانند خوب تشخیص دهند، ولی با ممارست و 

پشتكار، به اهداف خود خواهید رسید. 
»ايمان«  روزنامه  اينكه  بر  تاكید  با  گرامی  الله  آيت 
در مقايسه با ديگر مطبوعات محلی قم وضعیت نسبتا 
مناسبی دارد، افزود: روزنامه ای كه در قم منتشر می شود 
بايد به مقالات مذهبی اهمیت ويژه ای دهد و يک ستونی 
برای انعكاس مطالب مذهبی و دينی اختصاص دهد، مثلا 
به صورت روزانه يک مسئله يا مطلب دينی مطرح شود تا 
بتوانید از اين طريق به شبهاتی كه در جامعه بسیار زياد شده، 

پاسخ دهید. 

حسين عبداللهی:
قم باید نشریه بین المللی داشته باشد

حسین عبداللهی نیز در اين ديدار طی سخنانی گفت: با 
توجه به جايگاه شهر قم، اين شهر بايد حداقل يک نشريه ای 

در سطح بین المللی داشته باشد. 

وی با اشاره به اينكه روزنامه ايمان دو دهه است كه در 
قم منتشر می شود، اظهار داشت: روزنامه ايمان اولین روزنامه 
استان قم است و علت استمرار آن نیز مسیر میانه و اعتدالی 

است كه برگزيده  است. 
وی افزود: در شهر قم گردش به چپ و راست مشكلات 
خاص خود را دارد، لذا سعی كرديم در مسائل مربوط به 

انعكاس اخبار، میانه روی را مدنظر قرار دهیم.
عبداللهی با تاكید بر اينكه وضعیت رسانه های قم متناسب 
با شان و جايگاه قم نیست، بیان داشت: به رغم اينكه قم يک 
شهر فرهنگ ساز است و مراكز متعدد فرهنگی در اين شهر 
فعالیت دارند، متاسفانه بعضا مشكلات فرهنگی نیز در اين 

شهر ديده می شود. 
وی با اشاره به اينكه مسئولان فرهنگی بايد به نشريات و 
رسانه های قم برای رسیدن به جايگاه مطلوب كمک كنند، 
اضافه كرد: به رغم اينكه تعداد زيادی نشريات تخصصی در 
اين شهر منتشر می شود، هنوز در قم يک رسانه ای كه دارای 

توانايی و تاثیرگذاری بین المللی باشد، نداريم.
وی گفت: نشريات تخصصی نه می تواند برای گروه عالیه 
فرهنگی مفید باشند نه برای عموم افراد جامعه، تنها می توانند 
برای بخش میانی جامعه حوزوی، آن هم به صورت تخصصی 

مورد استفاده قرار گیرد كه تعداد آنها هم زياد نیست. 
عبداللهی با تاكید بر اينكه مسائل و مشكلات فرهنگی 
دغدغه اصلی مقام معظم رهبری، مراجع، علما و عموم مردم 
است، افزود: به طور مثال برای مسئله حجاب بايد از ابزار 
فرهنگی استفاده كرد، قوه قهريه و اجبار تاثیرگذاری لازم 
را ندارد و چه بسا نتیجه عكس بدهد و حالت لجبازی در 

جامعه ايجاد شود. 

درست بودن خبر مجوزی برای انتشار آن نيست
وی در ادامه سخنان خود با اشاره به اينكه درست و 
صحیح بودن خبر مجوزی برای انتشار آن نیست، گفت: 
بايد در انتشار اخبار مصالح جامعه و نظام را در نظر بگیريم 
كه روزنامه ايمان سعی نموده طی دو دهه فعالیت خود اين 
مسائل را در نظر بگیرد، لذا تا كنون سر و كار اين روزنامه به 

دادگاه ها نیفتاده است. 
وی تصريح كرد: به نظر من اينكه روزنامه ايمان طی دو  
دهه فعالیت خود مطلبی را منتشر نكرده كه باعث ناراحتی 
مراجع، علما، حوزه علمیه، مسئولان حكومتی و ... شود، يک 

حسن بسیار بزرگ است و اين راه را نیز ادامه خواهیم داد. 
عبداللهی ادامه داد: اينكه برخی از هر وسیله و ابزاری 
برای تاثیرگذاری ناصحیح و رسیدن به منافع باندی و جناحی 
استفاده می كنند، كار نادرستی كه روزنامه ايمان از اين كار 
دوری كرده است، چرا كه اگر می خواستیم اين كار را انجام 
دهیم با آمدن يک دولت رشد می كرديم و با رفتن يک دولت 

سقوط و يا حداقل محدود می شديم.
وی در بخش ديگری از سخنان خود با اشاره به اينكه 
قم بايد يک نشريه در سطح بین المللی و تاثیرگذار در 
جهان اسلام داشته باشد، گفت: همزمان با پیشرفت علم و 

تكنولوژی، سوالات جديد پديد آمده كه بايد به آنها پاسخ 
دهیم كه در اين زمینه نقش قم بسیار موثر است، متاسفانه 
نبود يک رسانه تاثیرگذار باعث شده است كه ضريب توانايی 
علمی قم در جهان اسلام آنچنان كه بايد و شايد، بروز نكند. 

ضرورت افزايش سواد رسانه ای در قم
وی در ادامه سخنان خود قم با تاكید بر ضرورت افزايش 
سواد رسانه ای در قم اظهار داشت: قم يک شهر شايعه پذير 
است و شايعه خیلی زود تبديل به خبر می شود و آن خبر 
جای و اقعیت را می گیرد، لذا بايد آگاهی مردم را بالا ببريم 
تا خودشان بتوانند حق را از باطل تفكیک كنند، اگر سطح 
آگاهی مردم بالا رود، تبلیغات رسانه های بیگانه هم اثرگذاری 
لازم را نخواهد داشت. وی با تاكید بر اينكه اصحاب رسانه 
هم بايد در بیان اخبار و مطالب از گمان های بد، سوء ظن ها، 
تهمت ها و بداخلاقی ها دوری كنند، اضافه كرد: يكی از 
مشكلات جامعه ما همین تهمت ها و بی اخلاقی ها است كه 
متاسفانه در سطح مسئولان رده بالا نیز اتفاق افتاده است و 

اين باعث بی اعتمادی مردم می شود. 
عبداللهی با اشاره به اينكه مردم تابع رفتار و روش حاكمان 
و مديران خود هستند، افزود: اگر می بینیم كه جامعه كمی 
به سمت بداخلاقی رفته است، بايد آئینه را طرف خودمان 
بگیريم و ببینیم كه خودمان چه مشكلی داشته ايم كه جامعه 

به اين سمت كشیده شده است. 

بايد اميد ايجاد شده در جامعه را تقويت کنيم
وی در بخش ديگری از سخنان خود گفت: امروز يک 
دولت  و  نیست  بداخلاقی  اهل  كه  آمده  كار  سر  دولتی 
راستگويان است، لذا يک امیدی در جامعه ايجاد شده كه 
اگر اين امید را تقويت كنیم، باعث انسجام و وحدت می شود، 
يكی از كارهای اصلی رسانه هم همین است كه برای انسجام 

ملی و وحدت در جامعه تلاش كند. 
عبداللهی ادامه داد: برخی افراد منافع شخصی را بر 
منافع ملی ترجیح می دهند كه اين بسیار خطرناک است، 
اگر منافع ملی را همواره سرلوحه كار خود قرار دهیم، هیچ 
زمانی به مشكل بر نخواهیم خورد و جامعه سالمی هم 

خواهیم داشت.
اين فعال رسانه ای با اشاره به اينكه همگان بايد تلاش 
كنند تا الگوی جامعه اسلامی خدشه دار نشود كه اين اتفاق 
لطمه به اصل نظام است و مردود است، گفت: در انعكاس 
اخبار و مطالب به هیچ عنوان نبايد گرايشات سیاسی را 
دخیل كرد و بايد واقعیت ها را بر اساس مصالح جامعه بیان 
نمود كه در اين صورت اعتماد مردم به رسانه و مسئولان 

بیشتر خواهد شد. 
وی در بخش پايانی سخنان خود ضمن ابراز خرسندی از 
انتخاب حجت الاسلام صالحی منش به عنوان استاندار قم، 
بیان داشت: حجت الاسلام صالحی منش يكی از سرمايه های 
نظام و دلسوز قم است كه بايد از ايشان حمايت همه جانبه 

كرد، تا روند توسعه قم شتاب بیشتری گیرد. 

در ديدار با تحريريه » ايمان« مطرح شد:

انتقاد آیت الله گرامی از صدا و سیما
حسين عبداللهی: قم بايد نشريه بين المللی داشته باشد

اخبــار
همزمان با سالروز سفر رهبر معظم انقلاب به قم:

24طرح عمراني مصوب سفر رهبري 
در قم افتتاح شد

ايمان: همزمان با سالروز سفر رهبر معظم انقلاب به قم و در 
مراسمي با حضور استاندار قم، 24 طرح عمراني در قم افتتاح شد.

حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش در مراسم افتتاح اين طرح 
ها كه در سالروز سفر تاريخي معظم له به قم و در دانشگاه قم برگزار شد 
طي سخناني با اشاره به استقبال پرشور و بي نظیر مراجع عظام تقلید و 
مردم ولايت مدار استان قم از رهبر معظم انقلاب در جريان سفر سال 89 
گفت: سفر معظم له به قم، نه تنها براي اين شهر بلكه براي همه ي كشور 
پربركت بود.استاندار قم با اشاره به آثار و بركات سفر رهبري، مصوبات 
فرهنگي سفر حضرت آيت الله خامنه اي مد ظله العالي به قم را ويژه خواند 
و گفت: پروژه هاي فرهنگي به بهره برداري رسیده در قم، نه تنها اين شهر 
بلكه جهان اسلام را تحت تاثیر قرار داد.مقام عالي دولت در استان با بیان 
اينكه قم طي سالهاي اخیر به كارگاه عمراني تبديل شده است تصريح 
كرد: در يک سال گذشته پروژه هاي بزرگي در راستاي خدمت رساني 
مجاورين و زائرين حرم كريمه ي اهل بیت )س( مورد بهره برداري قرار 
گرفتند.وي با اشاره به طرح هاي توسعه و بهسازي در حال اجراء در هسته 
ي مركزي شهر تصريح كرد: مهمترين خصیصه ي قم مباحث فرهنگي 
آن است و اين مسئله بايد در مركز شهر جلوه و نمود بیشتري پیدا كند.

حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش در ادامه با اشاره به موقعیت و 
جايگاه ويژه قم در ابعاد ملي و فراملي گفت: در اجراي پروژه هاي بزرگ 
عمراني بايد اين جايگاه ممتاز مد نظر قرار گیرد.شايان ذكر است در آيین 
افتتاح 24 پروژه سفر مقام معظم رهبری به قم 11 پروژه نوسازی و تجهیز 
مدارس، 10 پروژه بنیاد مسكن، يک پروژه خوابگاه دانشجويی دانشگاه قم 
و دو پروژه سالن ورزشی روستايی با اعتباری 20 میلیارد تومان به صورت 

همزمان مورد بهره برداری قرار گرفتند.

استاد رشتي زاده از چهره هاي ماندگار 
فرش دستباف قم درگذشت

ايمان: استاد حاج علي رشتي زاده از اساتيد برجسته فرش قم 
و ايران دارفانی را وداع گفت.

استاد حاج علي رشتي زاده از چهره هاي ماندگار فرش دستباف قم 
بود كه در سال 92 بواسطه يک عمر تلاش در صنعت فرش دستباف 
قم و استفاده از تجربیات وی در خوشه صنعتي فرش دستباف در مراسم 
تجلیل از چهره هاي ماندگار فرش قم از جانب شركت شهركهاي صنعتي 
قم مورد تجلیل قرار گرفته بود. استاد حاج علي رشتي زاده در سال  1302 
در كاشان  چشم به جهان گشود،  اين هنرمند توانست حدود 400 نقشه 
و طرح فراموش شده ايراني را زنده كرده و اين نقش و نگارها را در قاب 
زيباي فرش دستباف ابريشم به تصوير كشد. با فعالیتي كه وي در طول 
70 سال  فعالیت خود توانست زمینه كاري بیش از 800 بافنده را فراهم 
نمايد. از ديگر اقدامات وي مي توان به برپايي فروشگاه دائمي فرش در شهر 
پاريس فرانسه اشاره كرد كه در آن فرش هاي دستباف ابريشم ايران به 
نمايش گذاشته شده و علاقمندان زيادي را به خود جلب كرده است.اين 

هنرمند برجسته كشور در سن 91 سالگی دار فانی را وداع گفت.

مديرکل تبليغات اسلامی استان قم:

امور فرهنگی به هيئت های 
مذهبی واگذار شود

ايمان: مديرکل تبليغات اسلامی استان قم با ذکر برخی آسيب های 
موجود در هيئت های مذهبی، عزاداری و سوگواری بدون آسيب را 

مطالبه جدی مقام معظم رهبری و مراجع تقليد دانست.
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسكندري در دوره آموزشي معاونان 
فرهنگي ادارات تبلیغات اسلامي استان هاي كشور، جايگزين شدن شور و 
هیجان به جاي شكل سنتي عزاداري را يكي از آسیب هاي عزاداري ذكر 
كرد و گفت: اين آسیب كه از دهه 70 به بعد بیشتر شده، بهره مندي 
فرهنگي از هیئت هاي مذهبي را كمرنگ مي كند. وي تصريح كرد: 
احساس مي شود از وقت و عمر مردم و جواناني كه در اين مجالس شركت 
مي كنند استفاده عمیق نمي شود. در اين شیوه عزاداري ممكن است 
رضايت مقطعي نسل جوان جلب شود ولي قطعا رضايتمندي خداوند و 

اهل بیت)ع( و بزرگان دين محقق نمي شود. 
مديركل تبلیغات اسلامي استان قم با بیان اينكه آنچه در محافل 
صرفا هیجاني بیان مي شود منطبق با ادبیات آئیني نیست، تصريح كرد: 
به دلیل همین هیجانات، گاهي خواسته يا ناخواسته واژه هاي كفرآلود 
به زبان آورده مي شود. حجت الاسلام اسكندري، ايجاد شک و ترديد در 
ذهن هاي مخاطبان و عدم رعايت حرمت اهل بیت)ع( را از آسیب هاي 
ديگر محافل صرفا هیجاني ذكر كرد. وي در بررسي راهكار عمق بخشي به 
محافل عزاداري، گفت: با برگزاري دوره هاي مستمر آموزشي و كلاس هاي 
اخلاقي براي مسئولان هیئت هاي مذهبي مي توان آنها را اقناع كرد كه 
از آسیب هاي عزاداري دوري كنند. مديركل تبلیغات اسلامي استان قم 
بكارگیري مشوق هاي لازم براي مسئولان هیئت هاي مذهبي را در رفع 
آسیب هاي عزاداري مهم دانست و تاكید كرد: هیئت هايي كه در مسیر 
اصولي حركت مي كنند را بايد شناسايي و تشويق كرد. حجت الاسلام 
اسكندري احیاي سنت حسنه عقد اخوت در هیئت هاي مذهبي و 
واگذاري فعالیت هاي فرهنگي به هیئت هاي مذهبي را مورد اشاره قرار 
داد و افزود: هیئت هاي مذهبي بهترين گروه هايي هستند كه مي توانند 
سوق دادن  وي  كنند.  اجرا  را  اسلامي  تبلیغات  سازمان  برنامه هاي 
برنامه هاي فرهنگي و ديني به سمت مردمي شدن را سیاست مورد 
توجه دست اندركاران فعالیت هاي فرهنگي حوزه دين دانست كه زمینه 
ساماندهي و راه اندازي مجمع خیرين فرهنگي را فراهم مي كند. مديركل 
تبلیغات اسلامي استان قم اضافه كرد: واگذاري امور فرهنگي به هیئت هاي 
مذهبي علاوه بر اينكه ارتباط بین سازمان تبلیغات اسلامي و هیئت هاي 
مذهبي را تقويت مي كند، باعث فعال شدن اين تشكل هاي ديني مي شود. 
به گفته وي، هیئت هاي مذهبي بايد به عنوان بستر فعالیت هاي فرهنگي 
مورد توجه قرار گیرند و نبايد از اين ظرفیت ها غفلت شود. حجت الاسلام 
اسكندري تاكید كرد: دولت اگر بخواهد به هیئت هاي مذهبي كمک كند، 
به برنامه هاي فرهنگي و آموزشي اين تشكل هاي مذهبي كمک كند نه 
اينكه پول به حساب هیئت هاي مذهبي واريز شود و هیچ گونه نظارتي 

هم در هزينه كرد آن نباشد. 
مديركل تبلیغات اسلامي استان قم افزود: اين مجالس بايد مردمي 
اداره شوند ولي پشتیباني دولت از برنامه هاي فرهنگي از مطالبات ماست 
و در اين زمینه طرح هاي مختلفي تدوين شده است. وي تاكید كرد: ما 
نمي گويیم دولت از هیئت هاي مذهبي حمايت نكند بلكه نسبت به شكل 
كمک به هیئت ها در دولت قبل اعتراض داشتیم. معتقديم اين شكل 
كمک به هیئت هاي مذهبي، نقش مردم را در برپايي محافل حسینی 
كمرنگ مي كند. حجت الاسلام اسكندري خاطرنشان كرد: اگر پیوند نذر 
و ارتباطات قلبي و روحي و معنوي مردم با هیئت هاي مذهبي گسسته 
شود اين میراث بیش از هزار ساله امت و بزرگان ما به وسیله ندانم كاري 

برخي سلیقه ها از بین مي رود.


